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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 10ης Νοεμβρίου 2022 

Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ. 

Αρ. 8 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της ολομέλειας του σώματος.  Παρακαλείται η γραμματεία να 
διαπιστώσει αν έχουμε απαρτία. 

 Σημειώνουμε την παρουσία μας με το κουμπί 1, αγαπητοί συνάδελφοι, για να καταγράψουμε την 
παρουσία μας ηλεκτρονικά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εκοιμήθη το πρωί της περασμένης Δευτέρας, σε ηλικία ογδόντα ενός ετών και μετά από πολυετή μάχη με 
τον καρκίνο, ο Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος Β΄, η μακρά διαδρομή του οποίου στην κεφαλή της Εκκλησίας της 
Κύπρου υπήρξε δυναμική και πολυσήμαντη. 

 Ο κατά κόσμον Ηρόδοτος Δημητρίου γεννήθηκε στις 10 Απριλίου 1941 στην Τάλα της Πάφου.  Ο τραγικός 
και πρόωρος θάνατος του πατέρα του οδηγεί από νωρίς τα βήματά του στην Εκκλησία.  Μετά την αποφοίτησή 
του από το δημοτικό προσλαμβάνεται ως δόκιμος από τον Ηγούμενο της Μονής Αγίου Νεοφύτου.  Αφού 
ολοκληρώνει τις γυμνασιακές του σπουδές, χειροτονείται διάκονος και αναλαμβάνει τη θέση του Εφόρου στο 
ιστορικό μοναστήρι της γενέτειράς του.  Το 1968 μεταβαίνει για σπουδές στη Θεολογική Σχολή του Εθνικού και 
Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθηνών και με την επιστροφή του στην Κύπρο το 1972 εκλέγεται ομόφωνα 
Ηγούμενος της Μονής Αγίου Νεοφύτου, αξίωμα στο οποίο ενθρονίζεται από τον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο Γ΄ και 
το οποίο υπηρέτησε μέχρι και την εκλογή του στον Επισκοπικό Θρόνο της Μητροπόλεως Πάφου το 1978.   

 Μετά την τιμητική παύση του Αρχιεπισκόπου Χρυσοστόμου Α΄ και έπειτα από είκοσι οκτώ χρόνια 
αρχιερατείας, ο Πάφου Χρυσόστομος εκλέγεται το 2006 προκαθήμενος της Εκκλησίας της Κύπρου, η οποία 
αποτελεί μία από τις αρχαιότερες αυτοκέφαλες Εκκλησίες, το αυτοκέφαλο της οποίας κατοχυρώθηκε από την Γ΄ 
Οικουμενική Σύνοδο, τη Σύνοδο της Εφέσου, το 431 μ.Χ. με την παραχώρηση αυτοκρατορικών προνομίων στον 
Αρχιεπίσκοπο Κύπρου. 

 Ο Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος Β΄ έθεσε από την αρχή το στίγμα της διαδρομής του στην κεφαλή της 
Εκκλησίας της Κύπρου, με πρώτη προτεραιότητά του τη ριζική αναδιοργάνωσή της και την αλλαγή του 
καταστατικού χάρτη της με τη δημιουργία νέων αρχιερατικών θρόνων και την απονομή τιμητικών τίτλων 
επισκόπων και χωρεπισκόπων.  Όραμά του ήταν η πληρέστερη λειτουργία της Εκκλησίας και η μετατροπή της 
Ιεράς Συνόδου σε πλήρη, με την ανασύσταση μετά από 800 χρόνια των παλαιών επισκοπών, οι οποίες είχαν 
καταργηθεί κατά τη διάρκεια της Φραγκοκρατίας από τους Λατίνους το 1222.  Επιτεύχθηκε με αυτό τον τρόπο 
ξανά η πλήρης αυτοκεφαλία της Εκκλησίας της Κύπρου, η οποία μπορεί πλέον να συγκαλέσει Μείζονα και 



 
 

316 
 

Υπερτελή Σύνοδο, χωρίς να χρειάζεται η συμμετοχή επισκόπων από άλλες Εκκλησίες. 

 Η ίδρυση Κεντρικού Εκκλησιαστικού Ταμείου, το οποίο ανέλαβε τη μισθοδοσία των κληρικών, 
συγκαταλέγεται επίσης στα σημαντικά κληροδοτήματά του.  Η ισορροπημένη δε διαχείριση της κρίσης του 2013 
από τον Αρχιεπίσκοπο επέτρεψε στην Εκκλησία της Κύπρου, στην Αρχιεπισκοπή ειδικότερα, να συνεχίσει το 
σπουδαίο φιλανθρωπικό έργο της. 

 Πέρα από τις διοικητικές του αρετές, ο μακαριστός Αρχιεπίσκοπος αφήνει πίσω του και σημαντική 
πνευματική παρακαταθήκη.  Η ενίσχυση της ενότητας της Ορθοδοξίας με την ανοιχτή στήριξη της Εκκλησίας της 
Κύπρου στο Οικουμενικό Πατριαρχείο, η ενίσχυση του διαθρησκευτικού διαλόγου σε τοπικό και διεθνές επίπεδο, 
καθώς και η ίδρυση θεολογικής σχολής συνοψίζουν την πολύτιμη πνευματική του προσφορά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο Κύπρου Χρυσόστομος Β΄ διακρινόταν για τον δυναμισμό του και το θάρρος της γνώμης του.  Με αυτό 
το θάρρος έκτισε γέφυρες διαλόγου και συνύπαρξης τόσο στους κόλπους της Εκκλησίας όσο και ανάμεσα στους 
πιστούς.  Θρηνούμε σήμερα τον πνευματικό μας ηγέτη, την ίδια στιγμή μνημονεύουμε τον άνθρωπο. 

 Εκφράζοντας τα ειλικρινή συλλυπητήρια του σώματος προς την οικογένειά του και τους οικείους του, προς 
την Ιερά Σύνοδο και τη μεγάλη οικογένεια της Εκκλησίας της Κύπρου, σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή 
στη μνήμη του μακαριοτάτου. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η εβδομάδα που διανύουμε σημαδεύτηκε και από τον αδόκητο θάνατο του Χριστόδουλου Ταραμουντά, 
ενός διακεκριμένου πρώην μέλους της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Ο Χριστόδουλος Ταραμουντάς γεννήθηκε στο Κάτω Δίκωμο το 1957 και καθ’ όλη τη διάρκεια του πολιτικά 
και επαγγελματικά δραστήριου βίου του έχαιρε αναγνώρισης και σεβασμού από όλους όσους τον γνώριζαν.  

 Ο εκλιπών διετέλεσε βουλευτής Κερύνειας του Δημοκρατικού Συναγερμού από το 2001 έως το 2004, της 
Ευρωπαϊκής Δημοκρατίας από το 2004 έως το 2005 και του Ευρωπαϊκού Κόμματος από το 2005 έως το 2006.  
Κατά την κοινοβουλευτική του θητεία διετέλεσε αναπληρωτής πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας και μέλος των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων.  

 Από νεαρή ηλικία ο Χριστόδουλος Ταραμουντάς ανέπτυξε πλούσια πολιτική δράση:  Διετέλεσε 
επαρχιακός γραμματέας της Νεολαίας του Δημοκρατικού Συναγερμού Κερύνειας και του Δημοκρατικού 
Συναγερμού Κερύνειας, μέλος του Τμήματος Νεολαίας του Συνδέσμου Ηνωμένων Εθνών Κύπρου, καθώς και 
μέλος της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων, ενώ υπήρξε εκ των ιδρυτικών στελεχών της Ευρωπαϊκής 
Δημοκρατίας το 2004 και του Ευρωπαϊκού Κόμματος το 2005, του οποίου μάλιστα διετέλεσε και αντιπρόεδρος.  

 Μετά την τουρκική εισβολή ο Χριστόδουλος Ταραμουντάς υπήρξε εκ των πρωτεργατών της διατήρησης 
και ανασύνταξης του Δικηγορικού Συλλόγου Κερύνειας, τον οποίο υπηρέτησε και από τη θέση του προέδρου.  
Κατά τη μακρά και διακεκριμένη πορεία του ως δικηγόρου, τίμησε το επάγγελμα και μέσω της πολύτιμης δράσης 
του στον Παγκύπριο Δικηγορικό Σύλλογο, στο Κυπριακό Ινστιτούτο Νομικής Πληροφόρησης και στο Ταμείο 
Συντάξεως των Δικηγόρων.  

 Εκφράζουμε τα ειλικρινή μας συλλυπητήρια στην οικογένεια και τους οικείους του. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η 9η Νοεμβρίου καθιερώθηκε ως Παγκόσμια Ημέρα κατά του Φασισμού και του Αντισημιτισμού σε 
ανάμνηση του κρατικά οργανωμένου πογκρόμ εναντίον των Εβραίων στη ναζιστική Γερμανία το 1938.  Η 
λεγόμενη «Νύχτα των Κρυστάλλων», όπως έμεινε στην ιστορία, σημαδεύτηκε από μαζική λεηλασία εβραϊκών 
περιουσιών και χώρων λατρείας, ενώ εκατοντάδες Εβραίοι ξυλοκοπήθηκαν μέχρι θανάτου ή μεταφέρθηκαν σε 
στρατόπεδα συγκεντρώσεως.  Με μία σειρά ρατσιστικών νόμων, προάγοντας το μίσος εναντίον του εβραϊσμού, 
ο χιτλερικός μηχανισμός επιδίωξε να αποκλείσει τους Εβραίους από τη γερμανική κοινωνία στη βάση φυλετικών 
διακρίσεων.  Η 9η Νοεμβρίου 1938 δεν υπήρξε παρά μόνο ο προάγγελος της μαζικής εξόντωσης των Εβραίων, 
που κορυφώθηκε στην ακρότητα του Ολοκαυτώματος. 

 Συναφώς, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, η 11η Νοεμβρίου τιμάται ως Ημέρα 
Ανάμνησης των Θυμάτων των δύο Παγκόσμιων Πολέμων, των άδοξων νεκρών των χαρακωμάτων, των 
Εβραίων, των Ρομά, των αναπήρων, των ομοφυλοφίλων και των αντιστασιακών που δολοφονήθηκαν βίαια από 
το ναζιστικό καθεστώς, των εκατομμυρίων ακόμα αμάχων και στρατιωτών και από τα δύο αντιμαχόμενα 
στρατόπεδα εκάστου πολέμου, θυτών ή θυμάτων της άλογης φρίκης και του παραλογισμού.  Παράλληλα, τιμούμε 
τη θυσία των εκατοντάδων Κυπρίων συμπατριωτών μας που έπεσαν ηρωικά στο πλευρό των συμμαχικών 
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δυνάμεων. 

 Εβδομήντα επτά κιόλας χρόνια μετά, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, το ανθρώπινο γένος αδυνατεί να 
καταστήσει το πάθος μάθος.  Η ολομέτωπη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία καταδεικνύει για άλλη μία φορά την 
αδυναμία του μεταψυχροπολεμικού διεθνούς συστήματος να εγγυηθεί την ασφάλεια και την επιβίωση του 
πλανήτη.  Παράλληλα, το ευρωπαϊκό οικοδόμημα, εγγυητής της ειρήνης, της προόδου και της ανάπτυξης της 
Γηραιάς Ηπείρου, κλονίζεται συθέμελα, καθώς η διεθνής πολιτική σκηνή κατακλύζεται από νεοφασιστικά 
μορφώματα και από απροκάλυπτα απενοχοποιημένη ρητορική μίσους και ρατσισμού. 

 Με αφορμή λοιπόν αυτές τις δύο παγκόσμιες ημέρες, με σεβασμό και χρέος απέναντι στις εκατόμβες των 
νεκρών που τιμούμε σήμερα, καταδικάζουμε τον φασισμό, τον ρατσισμό, τον αντισημιτισμό και τη μισαλλοδοξία.  
Απέναντι στις απειράριθμες διεθνείς προκλήσεις που βρίσκονται ενώπιόν μας, οφείλουμε να εργαστούμε προς 
την κατεύθυνση της δημοκρατικής παιδείας και της αξιοπιστίας των θεσμών, εκπληρώνοντας το χρέος μας 
απέναντι στην ανθρώπινη ζωή και τα αναφαίρετα δικαιώματα του ατόμου. 

 Τιμώντας τη μνήμη του κ. Ταραμουντά, καθώς και τα θύματα του πογκρόμ της 9ης Νοεμβρίου του 1938 
και τους νεκρούς των δύο παγκόσμιων πολέμων, σας καλώ να τηρήσουμε εις μνήμην τους μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Η 14η Νοεμβρίου έχει καθιερωθεί ως Παγκόσμια Ημέρα Διαβήτη, με στόχο την ενημέρωση και την 
ευαισθητοποίηση του κοινού σε παγκόσμιο επίπεδο σχετικά με τα αίτια, τα συμπτώματα, τις επιπλοκές και τη 
θεραπεία της πάθησης αυτής.  Η Παγκόσμια Ημέρα Διαβήτη λειτουργεί παράλληλα ως υπόμνηση για τη 
συχνότητα και τη ραγδαίως αυξανόμενη τάση της νόσου, προκειμένου να ληφθούν άμεσα δράσεις για την 
πρόληψη και την επαρκή καταπολέμησή της.  Η μεσογειακή διατροφή, η συχνή άσκηση, η προώθηση ευρύτερα 
ενός υγιεινού τρόπου ζωής και η παροχή φροντίδας στους πάσχοντες με σύγχρονες ιατρικές μεθόδους 
αποτελούν πρωταρχικό μας μέλημα και απαιτούν συλλογική ευθύνη για την αντιμετώπιση. 

 Παρακαλείται τώρα ο γραμματεύς να αναγνώσει τις αναφορές για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεταξύ 7 και 9 Νοεμβρίου ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε στο Παγκόσμιο Φόρουμ για τη Δημοκρατία 
του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο ως κεντρικός ομιλητής για το θέμα της ιστορίας και της 
ερμηνείας της στο πλαίσιο λειτουργίας του δημοκρατικού πολιτεύματος.  

 Στις 8 Νοεμβρίου η βουλεύτρια κ. Μαρίνα Νικολάου συμμετείχε στο 2ο Φόρουμ Νεολαίας Κύπρου-Κίνας, 
που συνδιοργάνωσαν υβριδικά η πρεσβεία της Κίνας στην Κύπρο, η πρεσβεία της Κυπριακής Δημοκρατίας στο 
Πεκίνο, το Πανεπιστήμιο Κύπρου και τα Πανεπιστήμια Shihezi (Σιεζί) και UIBE (Ουιμπέ) της Κίνας.  

 Σε παρέμβασή της η κ. Νικολάου υπογράμμισε ότι ο ρόλος των νέων σε ό,τι αφορά την προώθηση της 
Ατζέντας 2030 πρέπει να ενισχυθεί σημαντικά.  Επισημαίνοντας δε τη σχέση μεταξύ της κλιματικής αλλαγής και 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, η κ. Νικολάου τόνισε ότι οι νέοι έχουν το ίδιο δικαίωμα με αυτό που είχαν οι γενιές 
πριν από αυτούς σε έναν βιώσιμο πλανήτη και ότι πρέπει η σημερινή νεολαία να είναι αυτή που θα μπορέσει να 
ανακόψει την περιβαλλοντική αλλοίωση και να οδεύσει προς ένα πιο βιώσιμο μέλλον, χωρίς αποκλεισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Τώρα προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διατάξεως, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Προτού ξεκινήσουμε, να ενημερώσω το σώμα ότι ο κ. Δίπλαρος έχει υποβάλει αίτημα να συζητηθεί το υπ’ 
αριθμόν 19 θέμα, που είναι πρόταση νόμου που αφορά στο Γενικό Σύστημα Υγείας, αφού ολοκληρωθεί η 
συζήτηση του υπ’ αριθμόν 6 θέματος.  Αν υπάρχει ένσταση, να δηλωθεί.  Αν δεν υπάρχει...  Η εισήγηση γίνεται 
αποδεκτή, αντιλαμβάνομαι.  Όλοι συμφωνούμε; 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δεν υπάρχει ένσταση, κύριε Πρόεδρε.  Αν μπορεί να μου δοθεί όμως ο λόγος, έχουμε ένα άλλο θέμα που 
θέλουμε να θέσουμε προ της ημερησίας διατάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 
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ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι έκκλησή μας προς το σώμα να μας δοθεί η άδεια, μετά την απόσυρση της πρότασης νόμου που έχει 
υπογράψει το Δημοκρατικό Κόμμα και η ΕΔΕΚ για το Ειδικό Δικαστήριο Χρηματοοικονομικών Διαφορών, να 
επανακαταθέσουμε την πρόταση νόμου σήμερα, να δοθεί άδεια να μοιραστεί στο σώμα η πρόταση νόμου και να 
εξεταστεί με τη μορφή του κατεπείγοντος.  Να πάρει δηλαδή απόφαση η ολομέλεια να συγκληθεί η επιτροπή 
Νομικών, για να μπορέσουμε ακριβώς σήμερα να τη θέσουμε ενώπιον του σώματος, καθώς πιστεύουμε ότι αυτή 
η πρόταση δίνει... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 ...όλες τις απαραίτητες λύσεις σε σχέση με το μεγάλο ζήτημα των εκποιήσεων και θα επηρεάσει και τον 
τρόπο που θα ψηφίσουμε σε σχέση με την πρόταση νόμου που εκκρεμεί ενώπιον του σώματος και που αφορά 
την αναστολή των εκποιήσεων, ως θα αποφασίσει στη συνέχεια η ολομέλεια. 

 Απλά σημειώνω ότι αυτό το δικαίωμα παρέχεται με βάση το άρθρο 73(6) του συντάγματος.  Μπορεί να 
αποφασίσει η ολομέλεια ότι θα αποδεχθεί την εξέταση αυτής της πρότασης νόμου με τη μορφή του 
κατεπείγοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης και μετά ο κ. Λουκαΐδης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Να μου επιτρέψετε να ενημερώσω το σώμα ότι η επιτροπή Νομικών συνεδρίασε με κεντρικό θέμα την 
πρόταση του κ. Παπαδόπουλου.  Είχαμε την ευκαιρία να ανταλλάξουμε απόψεις, να συζητήσουμε, γιατί έχω την 
εντύπωση ότι όλοι μας θέλουμε να γίνει πραγματικότητα το συγκεκριμένο ειδικό δικαστήριο.  Όμως 
αντιλαμβάνεστε ότι δεν μπορούμε με τη μέθοδο του κατεπείγοντος να γεννούμε δικαστήρια, ειδικότερα την ώρα 
που η ίδια η Γενική Εισαγγελία, κύριε Πρόεδρε, εξέφρασε συγκεκριμένες, σημαντικές θα έλεγα, επιφυλάξεις για 
αντισυνταγματικά άρθρα της συγκεκριμένης πρότασης. 

 Άρα, λέω πρώτα να δούμε πώς οχυρώνουμε πραγματικά τη νομοθεσία, το ειδικό διοικητικό δικαστήριο, 
και ύστερα να το ψηφίσουμε, γιατί σίγουρα όλοι μας θέλουμε να στείλουμε μηνύματα σε ανθρώπους που 
αγωνιούν για το οποιοδήποτε θέμα εκεί έξω.  Όμως φανταστήκατε τούτη η Βουλή τωρά να αρχίσει να δημιουργεί 
δικαστήρια με κατεπείγουσες νομοθεσίες αυθημερόν;  Έχω την εντύπωση ότι πλέον δεν ξέρω πού θα πάμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αυτή η σκέψη από πλευράς των συναδέλφων είχε τεθεί στη Σύσκεψη των Αρχηγών, θέλω να ενημερώσω 
το σώμα.  Και είχε εξηγηθεί με πολλή σαφήνεια ότι κινείται ενάντια στον κανονισμό, ότι θα έπρεπε να είχε 
προηγηθεί εγγραφή στην ατζέντα για απόσυρση της πρότασης νόμου που είσιεν κατατεθεί τζιαι να κατατεθεί 
ταυτόχρονα -αυτό θα μπορούσε να γίνει, το δεύτερο- πρόταση νόμου με τη διαδικασία του κατεπείγοντος.  Αλλά 
δεν έγινε το πρώτο και επομένως δεν μπορούμε να προχωρήσουμε.  Έγινε εισήγηση, μπορεί να αποσυρθεί η 
πρόταση νόμου βεβαίως στη συνέχεια, τις επόμενες μέρες, τζιαι, πριν να κυκλοφορήσει η ατζέντα, να εμφανιστεί 
και στην ατζέντα της ολομέλειας και στη συνέχεια ή ταυτόχρονα να κατατεθεί καινούρια πρόταση νόμου με τη 
διαδικασία του κατεπείγοντος, αν αυτή είναι η επιλογή επί της διαδικασίας.  Τούτο επιτρέπεται να γίνει, εν πάση 
περιπτώσει. 

 Τώρα, επί της ουσίας όντως προκύπτει ένα σοβαρό ζήτημα σε σχέση με το να προχωρήσουμε σε μια 
τέτοια ψηφοφορία με τη διαδικασία του κατεπείγοντος, πόσω μάλλον που επί της ουσίας εμείς θα βλέπαμε τη 
δημιουργία ενός τέτοιου ειδικού δικαστηρίου.  Και όχι μόνο θα τη βλέπαμε, θα την ψηφίζαμε, όπως θα εκάμναμεν 
τζιαι πριν από περίπου έναν τζιαι κάτι χρόνο, όταν όμως μαζί με το ειδικό δικαστήριο το σύνολο των κομμάτων, 
πέραν του Δημοκρατικού Συναγερμού, είχαμε συνδιαμορφώσει ταυτόχρονα τζιαι ένα πακέτο τροποποιήσεων επί 
της κείμενης νομοθεσίας, ώστε να επαναφέρουμε τζιαι μια κάποια ισορροπία υπέρ των δανειοληπτών, γιατί είναι 
καταθλιπτικά αρνητικό το ισοζύγιο, η ισορροπία σε βάρος τους, με τις νομοθεσίες που ψήφισε η πλειοψηφία 
τούτης της Βουλής τα τελευταία δέκα χρόνια.  Να επαναφέραμε λοιπόν μια κάποια ισορροπία, ώστε να μην 
έχουμε το τραγικό φαινόμενο οι αποφάσεις των δικαστηρίων σε βάρος τους να μπορούν να βκαίνουν πολύ πιο 
νωρίς, διότι μόνο το ειδικό δικαστήριο εκεί είναι που θα οδηγήσει, fast track διαδικασίες σε βάρος τους.  

 Επομένως, υπάρχει τζιαι το ζήτημα της διαδικασίας, που δε μας επιτρέπει σήμερα κάτι τέτοιο, αλλά είναι 
τζιαι η ουσία τζιαι από ό,τι καταλαβαίνω αυτό που έσιει κατατεθεί ως πρόταση νόμου δεν είναι όλα όσα είχαμε 
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συμφωνήσει και τελικά η κυβέρνηση την τελευταία στιγμή, τον Απρίλη, αν δεν κάμνω λάθος, του 2021, απέσυρε, 
διότι είχαμε τροποποιήσει εκείνες τις νομοθεσίες τζιαι επαναφέραμε μια κάποια ισορροπία.  Και δυστυχώς η 
κυβέρνηση είχε αποσύρει τότε.  Δεν είναι για τούτο που μιλούμε, έτσι αντιλήφθηκα και από τη Σύσκεψη των 
Αρχηγών, αλλά τζιαι ’πού τζιείνο που κατατέθηκε και ήδη συζητήθηκε έτσι αντιλαμβάνομαι.  Επομένως, είναι και 
αυτά πολύ σοβαρά τζιαι αφορούν την ουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη. 

 Κύριοι συνάδελφοι, εν χρειάζεται να αγορεύουμε για την ουσία της πρότασης.  Η πρόθεσή μου είναι να 
τεθεί σε ψηφοφορία.  Είναι δικαίωμά της..., αυτεξούσιο σώμα είναι η ολομέλεια.  Είμαι πρακτικός και σύντομος 
κύριος, επομένως θα το θέσω... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, θέλετε να μιλήσετε; 

 Κύριε Σιζόπουλε, θέλετε να μιλήσετε ή να το θέσω σε ψηφοφορία; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν είναι θέμα ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, σε παρακαλώ!  Εζήτησες τον λόγο, εμίλησες.  Σας παρακαλώ! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας θα μιλούσα, γιατί ήθελα να τεκμηριώσω ακριβώς αυτό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πατήστε το μικρόφωνό σας, να λειτουργήσει, κύριε, παρακαλώ. 

 Τώρα, μάλιστα! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή ακριβώς το σύνταγμα υπερτερεί και υπερέχει του Κανονισμού της Βουλής, το 73(6) είναι 
ξεκάθαρο... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, μην κουράζεσαι.  Ξέρω τη διαδικασία και το σύνταγμα απ’ έξω.  Θα το θέσω σε 
ψηφοφορία, άρα η αγόρευση περιττεύει, εάν είναι επί τούτου που θα πεις. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και για όλους τους υπόλοιπους, για να το γνωρίζουν, να το γνωρίζουν και όλοι οι υπόλοιποι.  Εσείς το 
γνωρίζετε και πολύ καλά το ξέρετε, αλλά οι υπόλοιποι δεν το γνωρίζουν... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όλοι το γνωρίζουν. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχει σημασία να το γνωρίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ευχαριστώ πολύ.  Η πρόταση νόμου... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μπορώ να ολοκληρώσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε, νόμιζα ότι σας έπεισα! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Λοιπόν, δεύτερον, να υπενθυμίσω ότι η συγκεκριμένη πρόταση είχε κατατεθεί μαζί με το Δημοκρατικό 
Κόμμα από τον Σεπτέμβρη του 2021 και όμως δεν τέθηκε ποτέ για συζήτηση, παρά μόνο πριν από δεκαπέντε 
μέρες.  Αυτή η καθυστέρηση στην ουσία για εμάς δημιουργεί εύλογα ερωτήματα. 
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 Τρίτον, επειδή αναφέρατε ότι υπάρχουν αντισυνταγματικές πρόνοιες, η συγκεκριμένη πρόταση είναι 
ακριβώς αντιγραφή του νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την κυβέρνηση τον Φεβρουάριο του 2021, με 
νομική γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας ότι ήταν συνταγματικό και νόμιμο.  Εγώ λοιπόν διερωτώμαι, όταν η 
ίδια πρόταση κατατίθεται από πλευράς κομμάτων και όχι ως νομοσχέδιο της κυβέρνησης, γιατί είναι 
αντισυνταγματική.  Η Νομική Υπηρεσία είναι μία για μας και ενιαία και υπάρχει και η υπογραφή του Γενικού 
Εισαγγελέα στην αιτιολογική έκθεση.  Ως εκ τούτου λοιπόν, εμείς θεωρούμε ότι δεν έχει καμία 
αντισυνταγματικότητα... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...και γι’ αυτό ακριβώς ζητούμε να συζητηθεί με τη διαδικασία του κατεπείγοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Το λοιπόν, θα θέσω σε ψηφοφορία την πρόταση που έχει υποβάλει το Δημοκρατικό Κόμμα διά του 
προέδρου του. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι θέμα τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θέμα διαδικασίας εννοείς; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Διαδικασίας, συγγνώμη… 

 Εδώ, επαναλαμβάνω, προκύπτει θέμα παραβίασης του κανονισμού.  Θέλω να θυμίσω ότι στη Σύσκεψη 
των Αρχηγών και πάλι, για αυτή την πρόταση νόμου που έχουμε με άλλα κόμματα κατατεθειμένη και αφορά την 
αναστολή των εκποιήσεων, όταν βλέπαμε αυτή την παρελκυστική τακτική, είπαμε ότι θα αποσύρουμε την 
προηγούμενη και θα καταθέσουμε με τη διαδικασία του κατεπείγοντος πρόταση νόμου, την ίδια πρόταση νόμου, 
αλλάζοντας κάτι πάνω στην πρόταση νόμου.  Και στη Σύσκεψη των Αρχηγών και πάλι δεν ήταν αυτή η πρόθεσή 
μας, μας είπαν «μα δε γίνεται να το κάμετε αυθημερόν».  Και τους εξηγήσαμε ότι δεν μπορεί να γίνει, δεν είναι 
για τούτη την Πέμπτη που λέμε, λέμε για την επόμενη Πέμπτη.  Αυτά επαναλάβαμε στη Σύσκεψη των Αρχηγών, 
ότι θα συνιστούσε παραβίαση του κανονισμού μια τέτοια ενέργεια τζιαι ότι μπορεί να γίνει την επόμενη βδομάδα 
αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, ευχαριστώ πολύ.  Επαναλάβατε τα ίδια. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν πρέπει να πάμε σε ψηφοφορία, πρέπει εσείς να αποφασίσετε τζιαι να κρίνετε.  Ρωτήστε και την 
υπηρεσία να σας πει ποιος είναι ο κανονισμός... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, σας εξήγησα από την αρχή ότι πρόθεσή μου είναι να εφαρμόσω τα του συντάγματος και 
θα το θέσω σε ψηφοφορία.  Τα σχόλια τα άλλα περιττεύουν. 

 Ο κ. Τορναρίτης και μετά ο κ. Λίνος και θα μπει σε ψηφοφορία. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απολογούμαι που παίρνω ξανά τον λόγο, αλλά ο κ. Σιζόπουλος διατύπωσε εμμέσως πλην σαφώς μια 
μομφή κατά της επιτροπής Νομικών της Βουλής.  Απλά να ενημερώσω και τους συναδέλφους, αλλά και τους 
πολίτες που μας ακούν ότι τον τελευταίο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, η επιτροπή Νομικών της Βουλής, τον χρόνο του 
κορωνοϊού, οδήγησε στην ολομέλεια τριάντα επτά νομοσχέδια, μεταξύ των οποίων την αναθεώρηση της 
ανώτατης βαθμίδας της δικαιοσύνης μετά από εξήντα τέσσερις συνεδρίες, την ίδρυση του Εμπορικού 
Δικαστηρίου και του Ναυτοδικείου, την Αρχή κατά της Διαφθοράς μετά από τριάντα οκτώ συνεδρίες, τους 
μάρτυρες υπέρ του δημόσιου συμφέροντος, και τώρα επεξεργάζεται την αναθεώρηση του Οικογενειακού Δικαίου 
και, εκτός από τούτα, πλειάδα άλλων νομοθετημάτων. 

 Έχω την εντύπωση ότι δεν είναι δυνατόν τούτη την ώρα, επειδή κάποιο κόμμα θέλει να περάσει ένα 
μήνυμα προς τα έξω...  Και το κατανοώ, εκλογές έχουμε, ο καθένας θέλει να δυναμώσει τα μηνύματά του.  Η 
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αλήθεια όμως είναι συγκεκριμένη και καλώ όλους τους βουλευτές, όλων των κομμάτων, που παρίστανται στην 
επιτροπή Νομικών να με διαψεύσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ο κ. Αβέρωφ και μετά θα πάμε στον συνάδελφο τον Λίνο. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πάμε με τους μεγάλους, κύριε.  Εμείς είμαστε μικρότεροι, με τη σειρά, λίγη υπομονή, θα μιλήσουμε όλοι! 

 Κύριε πρόεδρε... 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ξέρουμε το αποτέλεσμα:  Και να μπει σε ψηφοφορία, με βάση τις τοποθετήσεις των δύο μεγάλων 
κομμάτων, δε θα περάσει η πρόταση.  Ας λύσουμε αυτό το ζήτημα, παρ’ όλο που έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. 
Λουκαΐδης.  Με βάση τον κανονισμό, καθορίζεται και το χρονικό πλαίσιο των σαράντα οκτώ ωρών, για να τεθεί 
μια πρόταση ενώπιον του σώματος.  Εν πάση όμως περιπτώσει, η παράκλησή μου προς τον κ. Λουκαΐδη είναι 
να δεχθεί να μπει σε ψηφοφορία, να ψηφίσουμε αν κρίνεται το θέμα ως κατεπείγον ή όχι και να τελειώνει, όπως 
είθισται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αβέρωφ, με όλο τον σεβασμό, έχεις αντιληφθεί ότι αυτό θα έπραττα.  Ο κύριος που κάθεται εδώ θα 
τηρεί το σύνταγμα απαρεγκλίτως. 

 Ο κ. Λίνος από την Αμμόχωστο. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, όπως πάντα!  Εμένα η παράκλησή μου προς όλους τους συναδέλφους 
είναι η πολύ απλή εξής εισήγηση:  Εάν υιοθετήσει σήμερα το σώμα την πρόταση ως έχει, τότε, εάν και εφόσον 
με τους κανονισμούς του κράτους καταφέρουμε να εφαρμόσουμε αυτή την πρόταση, τα δικαστήρια θα δικάζουν 
τον κόσμο σύμφωνα με το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο.  Με αυτό το μόνο που θα καταφέρουμε είναι να 
οδηγήσουμε στην πολύ πιο γρήγορη εκποίηση των κατοικιών και των περιουσιών του κόσμου από τα τραπεζικά 
ιδρύματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Μυλωνά, θέλετε να μου πάρετε τον λόγο; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, για να μη μου λέτε ότι αδικώ το Δημοκρατικό Κόμμα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να καταλαβαίνουμε όλοι, γιατί εμείς είμαστε τζιαι λίγο άμαχοι, άκουσα τον κ. Τορναρίτη 
να λέει ότι είναι fast track περίπου η διαδικασία να κάνουμε δικαστήρια.  Καλά, έσιει επτά χρόνια, οκτώ χρόνια 
που γίνονται εκποιήσεις και οι τράπεζες και τώρα και τα funds «κάμνουν» τα δικαστήρια. 

 Άκουσα τον κ. Λουκαΐδη πριν και τον Λίνο τώρα να λένε ότι, αν τα δικαστήρια έτσι και άλλως πως...  Καλά, 
ποια είναι η δουλειά μας;  Να αλλάξουμε το νομοθετικό πλαίσιο, να βρούμε τα ειδικά δικαστήρια τζιαι να 



 
 

322 
 

σεβαστούμε τζιαι το σύνταγμα.  Τη δικαιοσύνη σε τούτο τον τόπο ποιος την απονέμει;  Ο κ. Λουκαΐδης, εγώ τζιαι 
ο κ. Παπαδόπουλος ή τα δικαστήρια; 

 Κάποια στιγμή πρέπει να αποφασίσουμε να γίνουμε κράτος, διότι, αν μείνουμε με τούτη τη νοοτροπία, 
γιατί είναι παραμονές εκλογών και πρέπει ο ένας να στείλει το ένα μήνυμα ή ο άλλος το άλλο «ωσάν τις μωρές 
παρθένες», που δεν καταλαβαίνουμε μεταξύ μας και νομίζουμε ότι ο λαός δεν καταλαβαίνει ότι υπάρχουν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Εν’ πολλές οι «παρθένες», κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Λοιπόν, στο τέλος της ημέρας πρέπει να καταλήξουμε.  Θέλουν να έχουμε δικαστήρια, για να αποφασίζουν 
μέσα σε σωστό νομοθετικό πλαίσιο, ή θέλουν απλώς ο καθένας να κάμνει τη δουλειά του παραμονές εκλογών; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, άρα, αφού είπαν και τα των εκλογών, κύριε Στεφάνου, επειδή σου έχω ιδιαίτερη αδυναμία, δεν 
μπορώ να μη σου δώσω τον λόγο.  Έχεις τον λόγο και παρακαλείται η υπηρεσία για τα ηλεκτρονικά να ετοιμάσει 
το σύστημα και θα κάμουμε ψηφοφορία. 

 Κύριε Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Αν κάτσουμε να συζητήσουμε το θέμα που αφορά στις εκποιήσεις...  Συζητούμεν το μερικά χρόνια.  Ξέρετε 
πόσα θέματα, πόσες προτάσεις νόμου έσιει στην επιτροπή Οικονομικών ’πού τον τζιαιρόν που ήμουν εγώ στην 
επιτροπή;  Δεκατρείς.  Έσιει τζιαι προτάσεις νόμου που εκατατεθήκαν από βουλευτές που εν επανεκλεγήκαν.  
Έντζιε ’ννά το λύσουμε τωρά.  Τωρά έχουμε ένα συγκεκριμένο θέμα μπροστά μας.  Εννά συζητήσουμε το θέμα 
ως κατεπείγον ή έθθα συζητήσουμε το θέμα ως κατεπείγον;  Διότι πρέπει να μπούμε τζιαι στην ατζέντα επιτέλους!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Στεφάνου, ήσουν πάντα πρακτικός κύριος. 

 Και θα κλείσουμε με το Δημοκρατικό Κόμμα, τον πρόεδρό του, τον Νικόλα τον Παπαδόπουλο. 

 Κύριε Νικόλα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Υπάρχει όμως μία σημαντική διαφορά.  Με αυτή την πρόταση έχει συμφωνήσει η κυβέρνηση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού.  Με τις άλλες δεν έχει συμφωνήσει.  Εμείς θέλουμε να τεθεί σε ψηφοφορία η πρόταση 
με την οποία έχει συμφωνήσει η κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, τουτέστιν… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, έληξε!   

 Κύριοι συνάδελφοι, τίθεται σε ψηφοφορία η πρόταση όπως έχει ακουστεί από τα χείλη του προέδρου του 
Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Πόσοι είναι υπέρ; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη, κύριοι.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η ψηφοφορία για το αν θα κηρυχθεί κατεπείγον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, κύριοι, να το διορθώσουμε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αποσύρθηκε η προηγούμενη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, θέλω να ζητάς τον λόγο, να είσαι όμορφος και συσταρισμένος κύριος και έχει, θεωρώ, 
δαμαί για να σου απαντήσουν! 

 Κύριε Νικόλα, επανάλαβε την πρότασή σου, τι ζητάς τωρά, για να είναι ξεκάθαρο στους πάντες. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η πρόταση έχει αποσυρθεί με επιστολή εμένα και του κ. Σιζόπουλου.  Απλώς, αυτό που ζητάμε σήμερα 
είναι να τεθεί η ίδια πρόταση, να την επαναφέρουμε και να τεθεί ενώπιον του σώματος με τη μορφή του 
κατεπείγοντος.  Ζητούμε άδεια από την ολομέλεια να παρουσιάσουμε την πρόταση νόμου, για να εξεταστεί με 
τη μορφή του κατεπείγοντος.   

 Άρα, θα ψηφίσουμε για το κατεπείγον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προτάσεως όπως ετέθη από τον κ. Παπαδόπουλο και συμφωνούν να κηρυχθεί 
ως επείγουσα, για να τεθεί ενώπιον του σώματος; 

 Με το 1 ψηφίζουμε υπέρ, με το 2 εναντίον και με το 3 αποχή. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Με το 1 δηλώνουμε την παρουσία μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, τα μάθατε, φαντάζομαι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Αν είμαστε έτοιμοι, αγαπητέ Κώστα, πες μας το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρόντες σαράντα επτά, υπέρ της εισήγησης δεκαπέντε και εναντίον τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, η πρότασή σου, κύριε Νικόλα Παπαδόπουλε, απορρίπτεται και προχωρούμε παρακάτω. 

 Ο συνάδελφος ο Άριστος. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αιτιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο συνάδελφος ο Άριστος Δαμιανού ζητά να αιτιολογήσει την ψήφο του. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω ήχο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε, έχετε, σας ακούω εγώ.   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρώτον, εάν υιοθετείτο η νομοθεσία για ειδικό δικαστήριο που θα εκδίκαζε κατεπειγόντως υποθέσεις 
εκποιήσεων, απλώς θα επιταχύνονταν περισσότερο οι εκποιήσεις.  Δεύτερον, εάν υπάρχει η δυνατότητα στην 
επιτροπή Νομικών να γίνει συγκροτημένη συζήτηση, όπως την ξεκινήσαμε, η πρόθεσή μας είναι να 
επαναφέρουμε το σύνολο των προτάσεων που συμφωνήθηκαν με το ΔΗΚΟ, την ΕΔΕΚ, τους Οικολόγους και 
άλλα κόμματα, πριν κάποια κόμματα κάμουν άλλες επιλογές για τις προεδρικές εκλογές.  Τρίτον, το να λέει κόμμα 
στα έδρανα του οποίου στην πρώτη γραμμή υπάρχουν τρεις έγκριτοι νομικοί ότι θα συστήσει η Βουλή δικαστήριο, 
είναι ωσάν να λέμε στο Ανώτατο «Πήγαινε να συστήσεις μία Βουλή στην επαρχία Λάρνακας»!  Τέτοιας εμβέλειας 
είναι η αντισυνταγματικότητα!  Γι’ αυτό να παρακαλέσω να διατηρήσουμε τη σοβαρότητά μας, έχουμε εκλογές, 
αλλά έχει και όρια το τι πρέπει και τι μπορούμε να κάμνουμε σε αυτό το σώμα και γι’ αυτό έχουμε καταψηφίσει.    
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 Εν πάση περιπτώσει, επί της ουσίας, εμείς την επαύριον θα επαναφέρουμε στην επιτροπή Νομικών το 
σύνολο των προτάσεων όλων των κομμάτων μαζί με μια επιπρόσθετη πρόταση που θα καταθέσουμε την 
ερχόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κάποιος άλλος συνάδελφος που θέλει να αιτιολογήσει την ψήφο του; 

 Ο κ. Χρίστου από το ΕΛΑΜ. 

 Κύριε Χρίστου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Πρέπει να είναι εναντίον. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χρίστου, έχει ένα διαδικαστικό θέμα, διότι ο πρόεδρος της επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεων έχει ένα δίκαιο.   

 Ψήφισες υπέρ ή κατά;  

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, δικαιούται, κύριε Δημητρίου.  Κάκιστη η παρέμβασή σου και παρέσυρες και το προεδρείο.  Κύριε 
Δημητρίου, να είσαι προσεκτικός κύριος. 

 Ευχαριστώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ήθελα να εξηγήσω ακριβώς τους λόγους για τους οποίους έχουμε ταχθεί εναντίον στη συγκεκριμένη 
ψηφοφορία.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Δε δουλεύουν τα μεγάφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι της ηλεκτρονικής γραμματείας, να σας παρακαλέσω να λειτουργήσουν τα μεγάφωνα.   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι κλειστά σε όλους τα μεγάφωνα ή σε κάποιους συγκεκριμένα;   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν ξέρω, το δικό μου ακούγεται;  Λειτουργεί;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άριστο Δαμιανού) 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δεν είναι μόνο του ΕΛΑΜ… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Μόνο κοκκινιές έχει εδώ μέσα, κύριε Άριστε! 

 Λειτουργεί τώρα, συνεχίστε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ:  

 Έλεγα λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, δικαιολογώντας τη στάση μας, επαναλαμβάνουμε για ακόμα μία φορά 
ξεκάθαρα τον λόγο:  Εάν προχωρήσει η συγκεκριμένη πρόταση, όσοι οδηγηθούν στο ειδικό δικαστήριο θα 
δικάζονται οι υποθέσεις τους με τις υφιστάμενες νομοθεσίες, οι οποίες γνωρίζουμε πάρα πολύ καλά ότι είναι 
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υπέρ των τραπεζών.  Άρα, είμαστε απόλυτα σαφείς.  Να γίνει το ειδικό δικαστήριο, όταν αλλάξει και το νομοθετικό 
πλαίσιο.  Αυτό στηρίζουμε εμείς, αυτό θα επιδιώξουμε και στη συνέχεια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πανίκος Λεωνίδου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λεωνίδου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Καλά, εσύ είντα μ’ που ’ννα δικαιολογήσεις; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε.  Νομίζω ο συνάδελφος ο κ. Δαμιανού δεν είχε πρόθεση να… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λεωνίδου, τωρά εσύ ζητάς τον λόγο, για να δικαιολογήσεις ή για να μη δικαιολογήσεις;  Τι θέλεις να 
κάμεις; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Περίμενε, ένα λεπτό! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Με όλο τον σεβασμό, κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό.  Από τη στιγμή που κατά τη δικαιολόγηση της 
ψήφου του κ. Δαμιανού τέθηκε θέμα που προσβάλλει συναδέλφους του, τρεις συναδέλφους του, οφείλω να 
δώσω μια εξήγηση.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν είναι σύντομη. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε ότι με την ίδρυση αυτού του δικαστηρίου παράλληλα έχουμε 
υποχρέωση -και ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών είναι εδώ- να αρχίσουμε δουλειά από αύριο να 
δημιουργήσουμε το νομικό υπόβαθρο πάνω στο οποίο θα δουλέψει αυτό το ειδικό δικαστήριο.  Δεν είπαμε ότι 
αύριο το πρωί θα δημιουργηθεί το δικαστήριο.  Έχουμε ψηφίσει πριν από μήνες, πριν από δύο μήνες, για τα 
δικαστήρια, τις αλλαγές, το Συνταγματικό, το Ανώτατο, τα εφετεία.  Πείτε μου, άρχισε η λειτουργία τους;  Όμως, 
τα ψηφίσαμε.  Πότε θα ξεκινήσουν, κύριε Τορναρίτη;  Αύγουστο, Σεπτέμβρη.   

 Επομένως, εμείς ανοίγουμε το θέμα, θέτουμε το ζήτημα της δημιουργίας αυτού του δικαστηρίου και στη 
συνέχεια παράλληλα όλοι μαζί να βρούμε το σωστό νομοθέτημα πάνω στο οποίο θα στηρίζεται αυτό το ειδικό 
δικαστήριο.  Και είναι προς πίστη των δύο εισηγητών που έχουν πάρει αυτή την πρωτοβουλία να δημιουργηθεί 
αυτό το ειδικό δικαστήριο.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, έληξε το θέμα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Με όλο τον σεβασμό και απολογούμαι πραγματικά, γιατί αναγκάζομαι να πάρω τον λόγο, να πω ότι, αφ’ 
ης στιγμής εισηγείται αυτό που εισηγείται πολύ σωστά ο κ. Λεωνίδου, να τον υπενθυμίσω ότι ούτε το 
Συνταγματικό ούτε το Ανώτατο ούτε το Εμπορικό ούτε το Ναυτοδικείο δημιουργήθηκαν με επείγουσες νομοθεσίες 
και αυθημερόν.  Ήταν ο νόμος, συζητείτο σε μεγάλο διάστημα, σε πάρα πολλές συνεδρίες και καταλήξαμε με τη 
σύμφωνη πάντοτε γνώμη του Ανωτάτου Δικαστηρίου.  Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο λέμε εμείς ότι είμαστε έτοιμοι, 
κύριε Πρόεδρε, να ακούσουμε τους πάντες και να καταλήξουμε σε εκείνο που πραγματικά υπηρετεί και το 
δημόσιο συμφέρον και το συμφέρον εκείνων που υποτίθεται ότι θέλουμε να υπερασπιστούμε.  Στη συγκεκριμένη 
περίπτωση έχουν δίκαιο εκείνοι που λένε ότι, αν ψηφιστεί άρον άρον το συγκεκριμένο, ουσιαστικά θα επιτύχουμε 
ακριβώς το αντίθετο από τον επιδιωκόμενο στόχο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ο γραμματέας εδώ με υπενθυμίζει ότι δεν ξεκινήσαμε ακόμα την ατζέντα, για να ξέρετε.   

 Κύριε Παπαδόπουλε, θα μιλήσει ο κ. Στεφάνου και μετά εσείς και πάμε σε ψηφοφορία. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ αντιλήφθηκα ότι ψηφίσαμε ότι δε θα κηρυχθεί κατεπείγον και δε θα συζητήσουμε επί της ουσίας.  
Πήραν δύο τον λόγο και δικαιολόγησαν την αρνητική ψήφο όπως προβλέπει και ο Κανονισμός της Βουλής.  ’Πού 
τζιειαμαί τζιαι τζιει διερωτώμαι είντα μ’ που συζητούμε άλλον τζιαι -σωστά έχετε επισημάνει- πέρασε σχεδόν μια 
ώρα τζιαι ακόμα δεν εμπήκαμεν στην ατζέντα της Βουλής.  Νομίζω το θέμα που συζητούσαμε έκλεισε, να πάμε 
στην ατζέντα.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, κύριε, ζήτησε τον λόγο…   

 Κλείνουμε μαζί σου, κύριε Παπαδόπουλε, και θα προχωρήσω. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έχει δίκαιο και ο κ. Στεφάνου, αλλά μίλησαν μετά την ψηφοφορία τουλάχιστον τέσσερις συνάδελφοι και οι 
τέσσερις αναφέρθηκαν σε μας και με προσβλητικό τρόπο.  Με όλο τον σεβασμό ο κ. Τορναρίτης απάντησε στον 
κ. Δαμιανού.  Τα άλλα ειδικά δικαστήρια που ψηφίσαμε πριν από λίγους μήνες τα δημιουργήσαμε με νόμο.  
Επομένως, οι έγκριτοι νομικοί, οι μη έγκριτοι νομικοί ψήφισαν με τους υπόλοιπους μη νομικούς σε αυτό το 
κοινοβούλιο και δημιούργησαν δικαστήρια.  Με τον ίδιο τρόπο θα θέλαμε να δημιουργηθεί και αυτό το δικαστήριο. 

 Δεύτερον, προς τον κ. Τορναρίτη.  Αυτό που ισχυρίζεται δηλαδή είναι ότι, όταν η κυβέρνησή του 
αποδέχθηκε την πρότασή μας, το έκαμε άρον άρον και πρόχειρα;   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ευχαριστώ πάρα πάρα πολύ όλους για την… 

 Κύριε Τορναρίτη μου, είμαι πολύ…  Κύριε Τορναρίτη, κύριε Τορναρίτη, μίλησες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακάτω, βιάζεται ο κ. Δίπλαρος.  Έχει δίκαιο.   

 Λοιπόν, το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας του Ιράκ αναφορικά με την Εξαίρεση της Απαίτησης 
Θεώρησης Εισόδου για Κατόχους Διπλωματικών και Υπηρεσιακών Διαβατηρίων (Κυρωτικός) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας του 
Ιράκ για την εξαίρεση της απαίτησης θεώρησης εισόδου για κατόχους διπλωματικών και υπηρεσιακών 
διαβατηρίων, η οποία υπεγράφη στη Νέα Υόρκη στις 22 Σεπτεμβρίου 2021 από τον Υπουργό Εξωτερικών εκ 
μέρους της Κυπριακής Δημοκρατίας και εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 92.221 απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2021.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Δημοκρατίας του Ιράκ αναφορικά με την Εξαίρεση της Απαίτησης Θεώρησης Εισόδου για Κατόχους 

Διπλωματικών και Υπηρεσιακών Διαβατηρίων (Κυρωτικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

Χάρης Γεωργιάδης, πρόεδρος Μαρίνα Νικολάου 

 Nίκος Τορναρίτης Χρύσης Παντελίδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου και την 1η Νοεμβρίου 2022.  Στην 
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πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μη μέλος της 
επιτροπής κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας του Ιράκ για την εξαίρεση 
της απαίτησης θεώρησης εισόδου για κατόχους διπλωματικών και υπηρεσιακών διαβατηρίων, η οποία υπεγράφη 
στη Νέα Υόρκη στις 22 Σεπτεμβρίου 2021 από τον Υπουργό Εξωτερικών, εκ μέρους της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, και εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 92.221 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 2 
Δεκεμβρίου 2021.   

 Ειδικότερα, σκοπός της συμφωνίας είναι η διευκόλυνση των επαφών μεταξύ ανώτερων αξιωματούχων 
και υπηρεσιακών λειτουργών των δύο χωρών, γεγονός που αναμένεται να συμβάλει στην προώθηση των 
διμερών πολιτικών, εμπορικών, οικονομικών και άλλων σχέσεων.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εξωτερικών, η συμφωνία 
προνοεί μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Οι πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας οι οποίοι κατέχουν διπλωματικά και υπηρεσιακά διαβατήρια 
δύναται να εισέρχονται χωρίς θεώρηση εισόδου στη Δημοκρατία του Ιράκ για περίοδο μέχρι ενενήντα (90) 
ημέρες από την ημέρα εισόδου. 

2. Οι πολίτες της Δημοκρατίας του Ιράκ οι οποίοι κατέχουν διπλωματικά και ειδικά διαβατήρια δύναται να 
εισέρχονται χωρίς θεώρηση εισόδου στην Κυπριακή Δημοκρατία για περίοδο μέχρι ενενήντα (90) ημέρες 
από την ημέρα εισόδου. 

3. Σε περίπτωση διπλωματικής, εμπορικής, προξενικής αποστολής ή εργασίας με διεθνή οργανισμό, οι 
κάτοχοι τέτοιων διαβατηρίων (τα μέλη των αποστολών αυτών και οι οικογένειές τους) θα έχουν δικαίωμα 
εισόδου και διαμονής για όσο καιρό διαρκεί η θητεία του μέλους της διπλωματικής, εμπορικής, προξενικής 
αποστολής ή του διεθνούς οργανισμού στην αντίστοιχη χώρα. 

4. Ασφαλιστικές δικλίδες για λόγους εθνικής ασφάλειας, δημόσιας τάξης και δημόσιας υγείας, έτσι ώστε 
έκαστο κράτος να διατηρεί τα δικαιώματα άρνησης εισόδου ή παραμονής στην επικράτειά του σε πολίτες 
του άλλου κράτους οι οποίοι κατέχουν τα υπό αναφορά διαβατήρια και προσωρινής αναστολής της 
εφαρμογής της συμφωνίας στο σύνολό της ή εν μέρει. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ουδείς, ουδεμία. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Με το 1 δηλώνουμε παρουσία, με το 2 «ναι», με το 3 «όχι».  

 Όταν είναι έτοιμα τα αποτελέσματα, αγαπητέ Κώστα, να τα ανακοινώσεις. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ, άρα, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, ομόφωνα τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας του Ιράκ αναφορικά με την Εξαίρεση της Απαίτησης 
Θεώρησης Εισόδου για Κατόχους Διπλωματικών και Υπηρεσιακών Διαβατηρίων (Κυρωτικός) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, για το νομοσχέδιο στο σύνολό του, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Μόλις είναι έτοιμα τα αποτελέσματα να ανακοινωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, η σύμβαση ομόφωνα κυρώνεται σε νόμο της Δημοκρατίας. 

 Το δεύτερο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του Διεθνικού 
Οργανωμένου Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του Διεθνικού Οργανωμένου 
Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικού) Νόμου, ώστε αφενός να διορθωθεί ο ορισμός του όρου «Σύμβαση» 
ως προς τις ημερομηνίες λήψης της απόφασης προσχώρησης στη σύμβαση από το Υπουργικό Συμβούλιο και 
υπογραφής της από τη Δημοκρατία και αφετέρου να διορθωθεί σχετική αναφορά η οποία εκ παραδρομής 
περιλήφθηκε στον βασικό νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ Κώστα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος και 

Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χάρης Γεωργιάδης, πρόεδρος Μαρίνα Νικολάου 

 Νίκος Τορναρίτης Χρύσης Παντελίδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου και την 1η Νοεμβρίου 2022.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μη μέλος της 
επιτροπής κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών 
κατά του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικού) Νόμου, ώστε αφενός να καταστεί 

 
 Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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ακριβέστερος ο ορισμός του όρου «Σύμβαση» ως προς τις ημερομηνίες λήψης της απόφασης προσχώρησης 
στη σύμβαση από το Υπουργικό Συμβούλιο και υπογραφής της από τη Δημοκρατία και αφετέρου να διορθωθεί 
αναφορά η οποία εκ παραδρομής περιλήφθηκε στον βασικό νόμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ ψηφίστε για τα άρθρα, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Και να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, αγαπητέ Κώστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του Διεθνικού 
Οργανωμένου Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να ψηφίσουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα, μόλις είναι 
έτοιμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα, κύριε Πρόεδρε.  Υπέρ σαράντα ψήφοι.  Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο της Κυπριακής Δημοκρατίας.  

 Το τρίτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Πρωτοκόλλου της Σύμβασης περί Αδικημάτων και Ετέρων Πράξεων 
Τελούμενων Επί Αεροσκαφών (Κυρωτικός) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης περί Αδικημάτων και Ετέρων Πράξεων Τελούμενων επί 
Αεροσκαφών, το οποίο ανοίχθηκε για υπογραφή στο Μόντρεαλ στις 4 Απριλίου 2014 και εγκρίθηκε για 
προσχώρηση με την υπ’ αριθμόν 93.330 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Πρωτοκόλλου της Σύμβασης περί Αδικημάτων και Ετέρων Πράξεων Τελούμενων επί 

Αεροσκαφών (Κυρωτικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Χάρης Γεωργιάδης, πρόεδρος Μαρίνα Νικολάου 

 Νίκος Τορναρίτης Χρύσης Παντελίδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η Νοεμβρίου 2022.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου 
Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων.  

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μη μέλος της 
επιτροπής κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς 
των προτεινόμενων διατάξεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση του νομοσχεδίου, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής.  Ειδικότερα, για τη συζήτηση του νομοσχεδίου 
ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα προνοούμενα στον Κανονισμό της 
Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν 
συμπτυχθεί.       

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του Συντάγματος κύρωση του 
Πρωτοκόλλου της Σύμβασης περί Αδικημάτων και Ετέρων Πράξεων Τελούμενων επί Αεροσκαφών, το οποίο 
ανοίχθηκε για υπογραφή στο Μόντρεαλ στις 4 Απριλίου 2014 και εγκρίθηκε για προσχώρηση με την υπ’ αριθμόν 
93.330 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2022. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, τα κράτη μέρη της Σύμβασης περί Αδικημάτων 
και Ετέρων Πράξεων Τελούμενων επί Αεροσκαφών, η οποία υπεγράφη στις 14 Σεπτεμβρίου 1963 και κυρώθηκε 
με νόμο από την Κυπριακή Δημοκρατία (Ν. 31/1972), έκριναν ότι η υιοθέτηση νέων προνοιών στην εν λόγω 
σύμβαση επιβάλλεται λόγω της σοβαρότητας και της συχνότητας της απείθαρχης συμπεριφοράς επί 
αεροσκαφών, η οποία δύναται να θέσει σε κίνδυνο την ασφάλεια του αεροσκάφους ή των προσώπων ή της 
περιουσίας σε αυτό ή να θέσει σε κίνδυνο την εύρυθμη τάξη ή την πειθαρχία επί του αεροσκάφους. 

 Σημειώνεται ότι οι κύριες πρόνοιες του πρωτοκόλλου αφορούν τη δυνατότητα χρησιμοποίησης συνοδού 
ασφαλείας πτήσης (in flight security officer) και την επέκταση της δικαιοδοσίας των συμβαλλόμενων κρατών, 
εκτός από το κράτος εγγραφής του αεροσκάφους, και στο κράτος προσγείωσης, καθώς και στο κράτος χειριστή, 
ποινικοποιώντας πράξεις που προκαλούν βλάβη ή διακινδύνευση της ασφάλειας αεροσκάφους ή των επ’ αυτού 
προσώπων ή πραγμάτων, καθόσον χρόνο το αεροσκάφος αυτό βρίσκεται είτε εν πτήση είτε επί της επιφάνειας 
της ανοικτής θαλάσσης είτε επί οποιασδήποτε άλλης περιοχής, εκτός του εδάφους οποιουδήποτε κράτους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
κύρωση του πρωτοκόλλου της σύμβασης που αναφέρεται σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 
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 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Αδικήματα και Ποινές.  Άρθρο 5. 

 Δικαιοδοσία επί αεροσκαφών.  Άρθρο 6. 

 Επέκταση δικαιοδοσίας δικαστηρίων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ ψηφίστε για τα άρθρα. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Υπέρ σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, αγαπητέ Κώστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Πρωτοκόλλου της Σύμβασης περί Αδικημάτων και Ετέρων 
Πράξεων Τελούμενων Επί Αεροσκαφών (Κυρωτικός) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να ψηφίσουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα, μόλις είναι 
έτοιμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Υπέρ τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο της Κυπριακής Δημοκρατίας.  

 Προχωράμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης Σχετικά με τις Διεθνείς 
Εμπράγματες Ασφάλειες επί Κινητού Εξοπλισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Σύμβασης για τις Διεθνείς Εμπράγματες Ασφάλειες επί Κινητού Εξοπλισμού, της οποίας η 
προσχώρηση εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 93.331 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 6 
Ιουλίου 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Σύμβασης Σχετικά με τις Διεθνείς Εμπράγματες Ασφάλειες επί Κινητού Εξοπλισμού 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Χάρης Γεωργιάδης, πρόεδρος Μαρίνα Νικολάου 

 Νίκος Τορναρίτης Χρύσης Παντελίδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Μάριος Καρογιάν 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η Νοεμβρίου 2022. Στη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων διατάξεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση του νομοσχεδίου, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής.  Ειδικότερα, για τη συζήτηση του νομοσχεδίου 
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ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη στον Κανονισμό της Βουλής διαδικασία όσον αφορά τα στάδια συζήτησης, αλλά 
για σκοπούς επίσπευσης της όλης διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση, δυνάμει του άρθρου 169.2 του Συντάγματος, της 
Σύμβασης για τις Διεθνείς Εμπράγματες Ασφάλειες επί Κινητού Εξοπλισμού, της οποίας η προσχώρηση 
εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 93.331 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2022. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, με 
τις πρόνοιες της σύμβασης διασφαλίζεται η διεθνής αναγνώριση και προστασία των εμπράγματων ασφαλειών 
επί συγκεκριμένου εξοπλισμού των αεροσκαφών, καθιερώνεται το νομικό πλαίσιο για τις διεθνείς εμπράγματες 
ασφάλειες επί του εξοπλισμού και δημιουργείται ένα διεθνές σύστημα νηολόγησης για την προστασία τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
κύρωση της σύμβασης που αναφέρεται σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι! 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα 1 έως 5, παρακαλώ. 

 Κύριε Κώστα, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Υπέρ σαράντα ένας, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνα, με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Σύμβασης Σχετικά με τις Διεθνείς Εμπράγματες Ασφάλειες 
επί Κινητού Εξοπλισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε επί του συνόλου, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εφτά.  Υπέρ τριάντα εφτά, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση κυρούται. 

 Και τώρα αισίως προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα που τιτλοφορείται «Ο περί του Πρωτοκόλλου της 
Σύμβασης για τις Διεθνείς Εμπράγματες Ασφάλειες επί Κινητού Εξοπλισμού για θέματα που αφορούν ειδικά τον 
εξοπλισμό αεροσκαφών (Κυρωτικός) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 



 
 

333 
 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης για τις Διεθνείς Εμπράγματες Ασφάλειες επί Κινητού 
Εξοπλισμού, της οποίας η προσχώρηση εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 93.331 Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης για τις Διεθνείς Εμπράγματες Ασφάλειες επί Κινητού 

Εξοπλισμού για θέματα που αφορούν ειδικά τον εξοπλισμό αεροσκαφών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2022» 

Παρόντες:  

 Χάρης Γεωργιάδης, πρόεδρος Μαρίνα Νικολάου 

 Νίκος Τορναρίτης Χρύσης Παντελίδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η Νοεμβρίου 2022.  Στη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.   

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων διατάξεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση του νομοσχεδίου, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής.  Ειδικότερα, για τη συζήτηση του νομοσχεδίου 
ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα προνοούμενα στον Κανονισμό της 
Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν 
συμπτυχθεί.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του Συντάγματος κύρωση του 
Πρωτοκόλλου της Σύμβασης για τις Διεθνείς Εμπράγματες Ασφάλειες επί Κινητού Εξοπλισμού, της οποίας η 
προσχώρηση εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 93.331 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 6 
Ιουλίου 2022. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, με τις πρόνοιες του πρωτοκόλλου 
διασφαλίζεται η διεθνής αναγνώριση και προστασία των εμπράγματων ασφαλειών επί συγκεκριμένου 
εξοπλισμού των αεροσκαφών, καθιερώνεται το νομικό πλαίσιο για τις διεθνείς εμπράγματες ασφάλειες επί του 
εξοπλισμού και δημιουργείται ένα διεθνές σύστημα νηολόγησης για την προστασία τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
κύρωση του πρωτοκόλλου της σύμβασης που αναφέρεται σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα 1 έως 5, παρακαλώ. 

 Κύριε Κώστα, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα πέντε, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνα, με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης για τις Διεθνείς Εμπράγματες 
Ασφάλειες επί Κινητού Εξοπλισμού για θέματα που αφορούν ειδικά τον εξοπλισμό αεροσκαφών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Κύριε Κώστα, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα πέντε, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και το πρωτόκολλο της 
σύμβασης κυρούται.  

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 6 θέμα που είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2022».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Ανδρέα 
Καυκαλιά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Σωτήρη Ιωάννου εκ μέρους 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, Αλέκου Τρυφωνίδη 
εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων και Σταύρου Παπαδούρη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε να επαναθεσπιστεί η 
στοχευμένη αναστολή της διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2023, λόγω 
των συνεχιζόμενων και εντεινόμενων οικονομικών και κοινωνικών επιπτώσεων που έχει επιφέρει η πανδημία 
COVID-19, καθώς και ο πόλεμος στην Ουκρανία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος   Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης  Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού  Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αντρέα Καυκαλιά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Σωτήρη Ιωάννου εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, Ηλία Μυριάνθους εκ 
μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, Αλέκου Τρυφωνίδη εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία 
Δημοκρατικών Δυνάμεων και Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και 31η Οκτωβρίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, ο 
Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, καθώς και εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ), του 
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Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Εταιρειών Εξαγοράς Πιστώσεων και Διαχειριστριών 
Εταιρειών Πιστωτικών Διευκολύνσεων. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου παρευρέθηκε επίσης η πρόεδρος της επιτροπής 
κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων Νόμου, ώστε να επαναθεσπιστεί η στοχευμένη αναστολή της διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων 
ακινήτων μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2023, λόγω των συνεχιζόμενων και εντεινόμενων οικονομικών και κοινωνικών 
επιπτώσεων που έχει επιφέρει η πανδημία COVID-19, καθώς και ο πόλεμος στην Ουκρανία. 

 Η προτεινόμενη αναστολή αφορά:  

1. κύρια κατοικία του χρεώστη, η εκτιμώμενη αξία της οποίας δεν υπερβαίνει τις €350.000, 

2. επαγγελματική στέγη του χρεώστη με ετήσιο κύκλο εργασιών που δεν υπερβαίνει τις €750.000, 

3. αγροτεμάχιο του χρεώστη, η εκτιμώμενη αξία του οποίου δεν υπερβαίνει τις €100.000. 

 Υπενθυμίζεται ότι, με βάση προηγούμενη νομοθετική ρύθμιση, κατόπιν κατάθεσης σχετικής πρότασης 
νόμου, η αναστολή της διαδικασίας εκποίησης για τις πιο πάνω περιπτώσεις είχε ισχύ μέχρι την 31η Οκτωβρίου 
2022 για τις ακόλουθες περιπτώσεις:  

1. Αγροτεμάχιο το οποίο βρίσκεται σε γεωργική ή κτηνοτροφική ζώνη ή σε οποιαδήποτε άλλη ζώνη και στο 
οποίο ασκείται γεωργοκτηνοτροφική δραστηριότητα. 

2. Επαγγελματική στέγη η οποία χρησιμοποιείται ως χώρος στέγασης της επιχείρησης του χρεώστη. 

3. Κύρια κατοικία η οποία χρησιμοποιείται για τη διαμονή του ιδιοκτήτη της ή/και των μελών της οικογένειάς 
του για περίοδο πέραν των έξι (6) μηνών κατ’ έτος. 

  Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, στη βάση των κρατουσών συνθηκών που αναφέρονται 
πιο πάνω και δεδομένου ότι η αναστολή της διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων έληξε την 31η 
Οκτωβρίου 2022, καθώς και ότι το σχέδιο «Ενοίκιο Έναντι Δόσης» δεν αναμένεται να τεθεί σε εφαρμογή εντός 
του τρέχοντος έτους, κρίνεται αναγκαία η προώθηση της προτεινόμενης ρύθμισης, ώστε να παρασχεθεί 
προστασία στους δανειολήπτες. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών διαφώνησε με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου και δήλωσε μεταξύ άλλων ότι η συνεχιζόμενη αναστολή της 
διαδικασίας εκποίησης ακινήτων ελλοχεύει σοβαρούς κινδύνους ως προς την επίτευξη του στόχου που έχει θέσει 
η Δημοκρατία για τη μείωση των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων.   

 Όπως η ίδια αρμόδιος ανέφερε, η Δημοκρατία έχει λάβει την προκαταρκτική θετική αξιολόγηση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την επίτευξη των οροσήμων του Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας (ΣΑΑ), στα 
οποία περιλαμβάνεται και η λήψη μέτρων για τροποποίηση του νομοθετικού πλαισίου που αφορά στη λειτουργία 
των εταιρειών εξαγοράς πιστώσεων και των διαχειριστών πιστωτικών διευκολύνσεων με σκοπό τη βελτίωση του 
εργασιακού περιβάλλοντος για μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Στο πλαίσιο αυτό η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή έχει επισημάνει τη σημαντικότητα αποφυγής οποιωνδήποτε περαιτέρω τροποποιήσεων στο 
νομοθετικό πλαίσιο που να υπονομεύουν τον στόχο για μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων και τη 
δημιουργία κουλτούρας αποπληρωμής και συμμετοχής σε διαδικασία αναδιάρθρωσής τους.  

 Συναφώς, σε αντίθετη περίπτωση και δεδομένου ότι βρίσκεται εν εξελίξει η διαδικασία για έκδοση τελικής 
γνώμης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αναφορικά με την επίτευξη των οροσήμων του ΣΑΑ, προκύπτει σοβαρό 
ενδεχόμενο να επηρεαστεί δυσμενώς η αξιολόγηση και κατ’ επέκταση η εκταμίευση της πρώτης δόσης προς τη 
Δημοκρατία.  

 Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή αναφορικά με τα χρονοδιαγράμματα και τα στάδια 
μέχρι την τελική αξιολόγηση της Δημοκρατίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε σχέση με το ΣΑΑ και την 
εκταμίευση της πρώτης δόσης. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 21ης  Οκτωβρίου 2022, καθώς 
και με ηλεκτρονικό μήνυμα ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2022, κατέθεσε τις θέσεις του επί των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων, καθώς και σχετικά στοιχεία αναφορικά με την προκαταρκτική αξιολόγηση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για την επίτευξη των οροσήμων του ΣΑΑ από τη Δημοκρατία. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησε με τις θέσεις της εκπροσώπου του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

 Ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος διαφώνησε με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, δηλώνοντας ότι η 
αναστολή της διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων δεν αναμένεται να συμβάλει στη μείωση των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων.  
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 Όπως ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε, οι ρυθμίσεις που προτείνονται επιφέρουν στρεβλώσεις στην 
αξιοπιστία του νομικού συστήματος και υποσκάπτουν το κράτος δικαίου, επηρεάζοντας παράλληλα τη ροή ξένων 
επενδύσεων στην κυπριακή οικονομία. Επιπροσθέτως, η υπό αναφορά πρόταση νόμου αναμένεται να 
προκαλέσει την αντίδραση των ευρωπαϊκών θεσμών, γεγονός που πιθανόν να επηρεάσει αρνητικά την 
αξιοποίηση κονδυλίων από το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, με αρνητικές επιπτώσεις στην εφαρμογή 
κοινωνικής πολιτικής από το κράτος για την προστασία των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού και την 
αντιμετώπιση ενδεχόμενων υφεσιακών τάσεων.  

 Σημειώνεται ότι ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος κατέθεσε στην επιτροπή σχετικό υπόμνημα, 
ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2022, στο οποίο αναλύονται οι θέσεις του επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  

 Οι εκπρόσωποι της ΚΤΚ, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Εταιρειών Εξαγοράς 
Πιστώσεων και Διαχειριστριών Εταιρειών Πιστωτικών Διευκολύνσεων επίσης διαφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, δηλώνοντας μεταξύ άλλων ότι η επαναλαμβανόμενη αναστολή 
της διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων δημιουργεί στους δανειολήπτες κουλτούρα μη αποπληρωμής 
των υποχρεώσεών τους, με αποτέλεσμα να αυξάνονται οι στρατηγικοί κακοπληρωτές.  

 Επιπροσθέτως, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι οι περιπτώσεις μη εξυπηρετούμενων δανείων για τις 
οποίες βρίσκεται σε εξέλιξη διαδικασία εκποίησης ακινήτου δε σχετίζονται ούτε με την πανδημία COVID-19 ούτε 
με τον πόλεμο στην Ουκρανία, αλλά πρόκειται στη συντριπτική τους πλειοψηφία για περιπτώσεις που 
παρουσιάζουν καθυστερήσεις για περίοδο πέραν των δέκα ετών, ενώ για κάποιες εξ αυτών έχουν εκδοθεί 
δικαστικές αποφάσεις.  

 Συναφώς, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, οι συνεχείς επεμβάσεις στο νομοθετικό πλαίσιο που 
διέπει τις μη εξυπηρετούμενες χορηγήσεις, καθώς και η επαναλαμβανόμενη αναστολή της διαδικασίας εκποίησης 
ακινήτων δε συμβάλλουν στην επίλυση του προβλήματος, αλλά αντίθετα επιφέρουν αρνητικές επιπτώσεις στην 
οικονομία, στο τραπεζικό σύστημα και στους ίδιους τους δανειολήπτες. 

 Σημειώνεται ότι ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου και ο Σύνδεσμος Εταιρειών Εξαγοράς Πιστώσεων και 
Διαχειριστριών Εταιρειών Πιστωτικών Διευκολύνσεων με επιστολές τους, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2022, 
κατέθεσαν τις θέσεις του επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, το μέλος της βουλευτής της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, 
καθώς και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Σύμφωνα με τις πιο πάνω τοποθετήσεις, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει την πρόταση νόμου στην ολομέλεια του σώματος για σκοπούς λήψης 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μας επιτρέψετε, ζητούμε να υποβάλουμε προφορική τροπολογία, επεξηγηματική 
σχετικά με την πρόταση νόμου που συζητούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Την ακούμε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Στην πρόταση νόμου «επαγγελματική στέγη» σημαίνει ακίνητο το οποίο χρησιμοποιείται ως χώρος 
στέγασης επιχείρησης, η οποία έχει ετήσιο κύκλο εργασιών που δεν υπερβαίνει τις €750.000, η αγοραία αξία της 
οποίας δεν υπερβαίνει το €1.250.000.  Ο κύκλος εργασίας δε όπως τεκμαίρεται από τις ελεγμένες οικονομικές 
καταστάσεις της επιχείρησης για το έτος που προηγείται του έτους στο οποίο προγραμματίζεται η εκποίηση που 
πρόκειται να ανασταλεί.  Για περιπτώσεις εκποιήσεων από την 1η Ιανουαρίου 2023 μέχρι την 31η Ιανουαρίου 
2023 προηγούμενο έτος θα θεωρείται το 2021. 
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 Επιπρόσθετα, «αγροτεμάχιο» σημαίνει τεμάχιο το οποίο βρίσκεται σε γεωργική ή κτηνοτροφική ζώνη ή σε 
οποιαδήποτε άλλη ζώνη στο οποίο ασκείται γεωργοκτηνοτροφική δραστηριότητα, η εκτιμημένη αξία του οποίου 
δεν υπερβαίνει τις €100.000.  Νοείται δε, ότι θα τεκμαίρεται η άσκηση γεωργοκτηνοτροφικής δραστηριότητας 
από πληρωμές που έγιναν από ενδιαφερόμενους γεωργοκτηνοτρόφους από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αγροτικών Πληρωμών για το έτος που προηγείται της εκποίησης.  Εάν δε η εκποίηση προγραμματίζεται από την 
1η Ιανουαρίου 2023 μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2023, προηγούμενο έτος θεωρείται το 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη, αλλά δεν πρόκειται το προεδρείο να δεχτεί τέτοια σιδηροδρομική 
τροπολογία. 

 Απορρίπτεται το αίτημά σου και δεν τη δέχομαι, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Το λοιπόν, προχωρούμε.   

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Είναι επεξηγηματική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τρυφωνίδη, σε άκουσα, αλλά σιδηροδρόμους τροπολογίες τούτη την ώρα εδώ δε γίνονται 
αποδεκτές από το προεδρείο. 

 Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε κι εσείς τροπολογία;  Όχι!  Επί θέματος αρχής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι!  Απορρίφθηκε!  Έληξε το θέμα, είμαστε πρακτικοί κύριοι εδώ.  Το σύνταγμα είναι αρκούντως 
ξεκάθαρο επί τούτου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προσπαθούμε να δηλώσουμε ομιλητές, αλλά δε δουλεύει το σύστημά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλείται η γραμματεία να δει με τον κ. Λουκαΐδη γιατί τον απορρίπτει η ηλεκτρονική. 

 Λοιπόν, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αν θέλει ο κ. Λουκαΐδης να μιλήσει πρώτος, δεν υπάρχει πρόβλημα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, είναι εντάξει. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς, βρισκόμαστε για ακόμα μια φορά ενώπιον αυτού του σώματος, για να 
συζητήσουμε ένα χιλιοειπωμένο θέμα, ένα από τα μεγαλύτερα προβλήματα που αντιμετωπίζει η κυπριακή 
κοινωνία ως απότοκο των τραγικών αποφάσεων που οδήγησαν στην κατάρρευση του τραπεζικού συστήματος 
το 2013.  Δε θα μπω για ακόμη μία φορά σε μία συζήτηση για το πώς εφτάσαμεν εδώ που εφτάσαμεν, τα έχουμε 
πει πάρα πολλές φορές, και είναι γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο που επιχειρήσαμε και πριν από λίγο ενώπιον αυτού 
του σώματος να καταθέσουμε μία εναλλακτική ολοκληρωμένη πρόταση αντιμετώπισης αυτού του χρονιαίου 
προβλήματος που ταλανίζει πάρα πολλούς δανειολήπτες, την κοινωνία ολόκληρη! 

 Για ακόμα μία φορά επιχειρήσαμε να περάσουμε την πρόταση για το ειδικό δικαστήριο εκδίκασης 
χρηματοοικονομικών διαφορών, κάτι που εμείς πιστεύουμε είναι μια ολοκληρωμένη πρόταση επίλυσης αυτού 
του προβλήματος, κάτι που δεν είναι η οριζόντια αναστολή των εκποιήσεων με τον τρόπο που προβάλλεται 
σήμερα από το νομοθετικό σώμα, κάτι που δυστυχώς το αναγνωρίζουμε όλοι. 

 Κύριε Πρόεδρε, οφείλουμε να σημειώσουμε τα προβλήματα που δημιουργούνται από την οριζόντια 
αναστολή των εκποιήσεων.  Πρώτο πρόβλημα, βοηθά τους κακόπιστους κακοπληρωτές.  Δεν είναι όλοι οι 
δανειολήπτες καλόπιστοι, δεν είναι όλοι οι δανειολήπτες που αντιμετωπίζουν πραγματικό πρόβλημα 
αποπληρωμής των οφειλών τους, έχουμε και δανειολήπτες -και είναι πάρα πολλοί- που χρησιμοποιούν το 
σύστημα ή θέλουν να χρησιμοποιήσουν το σύστημα, για να μην εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους προς τις 
τράπεζες.  Να πάρουν τα χρήματα, αλλά να μην αποπληρώσουν.  Αυτή η οριζόντια αναστολή των εκποιήσεων 
βοηθά και αυτούς τους κακόπιστους! 
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 Δεύτερο πρόβλημα, η οριζόντια και καθολική αναστολή των εκποιήσεων φορτώνει το πρόβλημα στους 
εγγυητές.  Γιατί, αντιλαμβάνεστε, όταν έχουμε έναν κακόπιστο δανειολήπτη που δεν πληρώνει -ξεπίτηδες δεν 
πληρώνει- και έχει δυο-τρεις εγγυητές που έχουν υποχρέωση να καλύψουν τις υποχρεώσεις του, αν υπάρχει ένα 
ακίνητο που μπορεί να μειώσει το χρέος, αυτό ωφελεί τους εγγυητές.  Αυτό το σώμα αποφάσισε ότι δε θα 
βοηθήσουμε τους εγγυητές, θα βοηθήσουμε τον πρωτοφειλέτη, τον δανειολήπτη.  Γιατί η αναστολή των 
εκποιήσεων δεν αναστέλλει την αποπληρωμή του χρέους για τους εγγυητές.  Η τράπεζα δικαιούται να τους 
κυνηγήσει, να τους οδηγήσει σε πτώχευση, να τους κατάσχει τη δική τους την περιουσία.  Βοηθούμε μόνο τον 
πρωτοφειλέτη που εισέπραξε τα λεφτά, που τα έφαγε, και αφήνουμε εκτεθειμένους τους εγγυητές!  Αυτά και 
πολλά άλλα προβλήματα προκύπτουν, κύριε Πρόεδρε, από την οριζόντια αναστολή των εκποιήσεων και γι’ αυτόν 
ακριβώς τον λόγο εμείς θεωρούμε ότι η πρόταση για το ειδικό δικαστήριο θα αντιμετώπιζε αυτά τα προβλήματα 
και πολλά άλλα.   

 Και είναι με έκπληξη που άκουσα πριν από λίγο κάποιους συναδέλφους να λένε ότι φοβούνται τα 
δικαστήρια, φοβούνται οι δανειολήπτες να πηγαίνουν στα δικαστήρια και να προσπαθήσουν να εξακριβώσουν 
το πραγματικό υπόλοιπο του χρέους.  Καλά, δέκα χρόνια τώρα ακούμε ότι με τις νομοθεσίες που ψηφίσαμε 
αποστερήσαμε από τον κόσμο την πρόσβαση των δανειοληπτών στη δικαιοσύνη.  Τώρα που προσπαθούμε να 
επαναφέρουμε την πρόσβαση ή να τη βελτιώσουμε, είναι τζιαι τούτο λάθος;  Ε, δκιαλέξετε!  Ποιον από τα δύο 
ισχύει;  Αποστερήσαμε την πρόσβαση του κόσμου στη δικαιοσύνη ή αυτό θα αποστερήσει την πρόσβαση του 
κόσμου στη δικαιοσύνη;  Δε γίνεται να ισχύουν και τα δύο!   

 Αλλά, εν πάση περιπτώσει, αυτό που προκαλεί ιδιαίτερη έκπληξη, κύριε Πρόεδρε, και ιδιαίτερη πικρία από 
πλευράς μας είναι ότι αυτή η εισήγηση γίνεται κατόπιν συνεννόησης και με τις προτροπές της ίδιας της Κεντρικής 
Τράπεζας.  Αυτή η εισήγηση, αυτή η πρόταση έγινε αποδεχτή από την ίδια την κυβέρνηση!  Και αντί η κυβέρνηση 
να είναι η πρώτη που στηρίζει αυτή την πρόταση για τη δημιουργία του ειδικού δικαστηρίου, βλέπουμε μία 
πολιτική κακοπιστίας, καθυστερήσεων, έτσι ώστε να μην μπορέσει αυτή η εισήγηση να έρθει ενώπιον του 
σώματος.  Και ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, είναι που προσπαθούμε αυτή τη στιγμή -και ίσως και 
στο πόδι- να βρούμε τρόπους να βελτιώσουμε το νομικό πλαίσιο.  Για να μη θυματοποιούμε αθώους 
δανειολήπτες, αλλά και να μη βοηθούμε κακόπιστους.  Εκεί είναι που αποσκοπούσαν οι τροπολογίες του 
αγαπητού συναδέλφου του Αλέκου Τρυφωνίδη, για να περιορίσουμε την εφαρμογή του νόμου σε περιπτώσεις 
όπου πραγματικά δικαιολογείται αυτή η αναστολή, να μην είναι οριζόντια, έτσι ώστε να εφαρμόζεται αυτή η 
προστασία μόνο εκεί και όπου πρέπει να εφαρμοστεί, για να προστατεύσουμε καλόπιστους δανειολήπτες.   

 Αντιλαμβάνεστε, κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή που ούτε το ένα αίτημά μας για το ειδικό δικαστήριο έχει 
γίνει αποδεχτό, παρά τις δικές μας προσπάθειες, λόγω της κακοπιστίας της κυβέρνησης, του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, και από τη στιγμή που ούτε και οι τροπολογίες μας γίνονται αποδεκτές, δε θα έχουμε άλλη επιλογή 
παρά να υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου που αφορά την επέκταση της αναστολής των εκποιήσεων, παρ’ 
όλο που είναι κάτι που δε θέλαμε να κάνουμε.  Γιατί δεν πιστεύουμε ότι είναι ιδανική λύση, δεν πιστεύουμε ότι 
αυτή η πρόταση προστατεύει επαρκώς τους δανειολήπτες που πρέπει να προστατεύσει και αντίθετα βοηθά 
κακόπιστους δανειολήπτες που απλώς αξιοποιούν δυστυχώς το σύστημα, για να ξεφεύγουν των υποχρεώσεών 
τους.   

 Αυτή είναι η δική μας θέση, είναι δυστυχώς με λύπη που φτάνουμε σε αυτό το σημείο, γιατί πιστεύω ότι 
θα μπορούσε να είχε γίνει πολύ καλύτερος χειρισμός από πλευράς της κυβέρνησης και σε συνεργασία με τη 
Βουλή να μπορούσαμε ακριβώς να εφαρμόσουμε αυτούς τους θεσμούς που θα εμπορούσαν να προστατεύσουν 
τους δανειολήπτες, εκείνους που πραγματικά πρέπει να τύχουν προστασίας.  Δυστυχώς, επαναλαμβάνω, λόγω 
της κακοπιστίας που αντιμετωπίσαμε, φτάνουμε ακόμα μία φορά σε αυτό το δυσάρεστο σημείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ο συνάδελφος ο Σωτήρης Ιωάννου. 

 Από τη θέση σου, κύριε Ιωάννου, μην ανέβεις πάνω, γιατί έχουμε πρόβλημα μετάδοσης. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Θα ψηφίσουμε την πρόταση που έχουμε ενώπιόν μας, κύριε Πρόεδρε, άλλωστε είμαστε από τους 
εισηγητές της και όντως δε χρειάζεται να πούμε πολλά σήμερα.  Τον Ιούλιο ψηφίσαμε τρίμηνη αναστολή των 
εκποιήσεων με τη λογική ότι τον Σεπτέμβρη με την επανέναρξη των εργασιών της Βουλής θα ξεκινούσε η 
συζήτηση για τροποποίηση της νομοθεσίας που αφορά το πλαίσιο των εκποιήσεων.  Είμαστε μέσα Νοεμβρίου 
και βρισκόμαστε σε χειρότερο σημείο.   Και γιατί;  Πρώτον, η συζήτηση δεν έχει ακόμη ξεκινήσει και με τους 
ρυθμούς που βρισκόμαστε θα πάμε στις επόμενες βουλευτικές εκλογές και ακόμα θα υπάρχουν δεσμεύσεις προς 
τους δανειολήπτες ότι θα εξετάσουμε το θέμα τους.  

 Δεύτερον, μόλις πριν από λίγες μέρες αυξήθηκαν τα επιτόκια σε συνδυασμό με τη συνεχιζόμενη ακρίβια, 
οπότε αντιλαμβάνεστε ότι θα αυξηθεί και ο αριθμός των κόκκινων δανείων.  Και τι πράττει η πολιτεία;  
Παρακολουθεί την προβληματική κατάσταση να διαιωνίζεται χωρίς καμία απολύτως παρέμβαση για προστασία 
των πολιτών.   
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 Όπως έχουμε αναφέρει πολλές φορές, προτεραιότητες για εμάς είναι η αλλαγή του νομοθετικού πλαισίου 
και η άμεση συζήτηση που αφορούν αυτές τις προτάσεις.  Γνωρίζουμε ότι η λύση του προβλήματος δεν είναι η 
αναστολή.  Πέρα όμως από αυτό, εντοπίζετε να έχουμε δει οποιαδήποτε άλλη πρωτοβουλία από τους αρμόδιους 
για πραγματική λύση του προβλήματος;  Δυστυχώς, έχουμε καθυστερήσει και δεν προβλέπεται ότι αυτό θα γίνει 
πριν από την ανάληψη της νέας κυβέρνησης, στην οποία θέλουμε να σταθούμε, επειδή τις τελευταίες μέρες 
έχουν ακουστεί πολλά και κυρίως σε προεκλογικό επίπεδο.  Αντιλαμβάνομαι ότι θέση του κ. Νεοφύτου και του 
Δημοκρατικού Συναγερμού είναι η ίδια που ακούστηκε στο παρελθόν, ότι η πρότασή μας δεν παρέχει στοχευμένη 
προστασία στους ευάλωτους δανειολήπτες και εξυπηρετεί τους στρατηγικούς κακοπληρωτές.  Αναφέρθηκε και 
το καλοκαίρι.  Τότε, γιατί δε συντάσσετε πρόταση η οποία να παρέχει στοχευμένη προστασία στους ευάλωτους;  
Ένα μέρος της κινδυνολογίας που ακούσαμε ήταν ότι θέτουμε σε κίνδυνο το σχέδιο «Ενοίκιο έναντι δόσης», που 
ευνοεί τους ευάλωτους.  Έξι σχεδόν μήνες μετά δεν έχουμε δει ούτε το σχέδιο να κατατίθεται ούτε γνωρίζουμε 
εάν αυτό θα καλύπτει πραγματικά τους ευάλωτους δανειολήπτες, δηλαδή τους χαμηλόμισθους, τους 
μονογονιούς, τους πολύτεκνους, τα άτομα με αναπηρίες, τα νέα νοικοκυριά.  Πώς το θέτουμε σε κίνδυνο;  
Αντιθέτως, με αυτή την πρόταση προστατεύουμε σήμερα όλους αυτούς που υποσχεθήκατε να προστατεύσετε 
πριν από αρκετούς μήνες. 

 Όσον αφορά τον κ. Χριστοδουλίδη, σε τηλεοπτική εκπομπή πρόσφατα είπε ότι θα είναι αρνητική εξέλιξη 
η οποιαδήποτε αναστολή των εκποιήσεων, που την έχουν εισηγηθεί κόμματα που τον στηρίζουν, με τον οποίο 
θεωρητικά συμφώνησαν σε προγραμματικές θέσεις σε διάφορα ζητήματα.  Και, αναρωτιέμαι, αν δεν μπορείτε να 
τον επηρεάσετε προεκλογικά, θα το πράξετε μετεκλογικά;  Και, βεβαίως, αυτό το οποίο έγινε την περασμένη 
βδομάδα ξεκαθάρισε πάρα πολλά.  Η αναβολή της συζήτησης προφανώς και είχε προεκλογικό χαρακτήρα και 
ήρθε καθ’ υπόδειξη του ίδιου του κ. Χριστοδουλίδη σε πλήρη σύμπραξη με τον Δημοκρατικό Συναγερμό.   

 Παρουσιάζετε ως μόνη λύση για εσάς να είναι η ίδρυση ειδικών δικαστηρίων και το ακούμε συχνά πυκνά.  
Ναι, και εμείς είμαστε υπέρ της άμεσης πρόσβασης των δανειοληπτών στα δικαστήρια.  Να αμφισβητήσουν όλα 
όσα καταχρηστικά τους επέβαλαν τα τραπεζικά ιδρύματα και κανένας δε φοβάται τα δικαστήρια.  Χωρίς όμως να 
τροποποιηθεί η νομοθεσία, αυτό δε θα έχει κανένα θετικό αποτέλεσμα για τους δανειολήπτες, αλλά αντιθέτως, 
το επαναλαμβάνουμε, θα τους οδηγούμε να δικάζονται σε λίγες μέρες στη βάση ενός νόμου που παρέχει 
υπερόπλα στους τραπεζικούς οργανισμούς.  Και το αναφέρατε οι πλείστοι σε παλαιότερές σας ομιλίες.  Οι 
τραπεζικοί οργανισμοί και οι εταιρείες αξιοποιούν ασάφειες και παράθυρα της νομοθεσίας.  Με ποιο πρακτικό 
τρόπο θα επιλύσει αυτά τα παράθυρα και αυτές τις ασάφειες το ειδικό δικαστήριο;  Και η καλύτερη απόδειξη 
αυτών που λέμε;  Είναι το ότι ο Σύνδεσμος Εταιρειών Εξαγοράς Πιστώσεων, πέρα από την Κεντρική Τράπεζα, 
στην επιτροπή Οικονομικών δήλωσε ότι συμφωνεί με την εν λόγω πρόταση.  Για να το κάνουμε τελείως απλό 
δηλαδή, η «Altamira», η «Themis», η «Gordian» και οι άλλες εταιρείες συμφωνούν με την εν λόγω πρόταση και 
αυτό θα πρέπει να προβληματίσει όσους την προωθούν χωρίς τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας. 

 Και, επειδή τις τελευταίες μέρες κυκλοφορούσε και ένα έγγραφο το οποίο μιλά για προστασία των 
ευάλωτων και της πρώτης κατοικίας, αυτό το οποίο δεν έχουν παραδεχθεί είναι ότι οι πρώτες κατοικίες 
εκποιούνται ως οικόπεδα και ως επαγγελματικές στέγες.  Ακούσαμε επίσης για προστασία των ευάλωτων, 
συμφωνούμε, αλλά τι σημαίνει «ευάλωτος»;  Ένα άτομο με μισθό 900 ευρώ, με το ενοίκιο, τον ηλεκτρισμό, τα 
καύσιμα, τα βασικά αγαθά στα ύψη, δεν είναι ευάλωτος;  Ένα νέο ζευγάρι που ενάμιση χρόνο περιμένει το 
προσφυγικό του δεν είναι ευάλωτο;  Αυτοί για εσάς είναι στρατηγικοί κακοπληρωτές που δεν τους αξίζει να 
προστατευθούν;   Ρητορικό βεβαίως το ερώτημα, γιατί, σύμφωνα με όσα λέτε, «στρατηγικούς κακοπληρωτές» 
τους χαρακτηρίζετε. 

 Για όλους τους πιο πάνω λόγους, κύριε Πρόεδρε, η δική μας θέση είναι ξεκάθαρη:  Τροποποίηση της 
βασικής νομοθεσίας, πραγματική προστασία των δανειοληπτών απέναντι στα αρπακτικά των τραπεζικών 
οργανισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Σωτήρη Ιωάννου του ΕΛΑΜ.  Λέω τα ονόματα, διότι αρκετοί παρακολουθούν 
από το ραδιόφωνο και δεν έχουν εικόνα, όπως μεταδίδει το ΡΙΚ.  Ευχαριστούμε το ΡΙΚ που μεταδίδει τηλεοπτικά 
και ραδιοφωνικά, αλλά, λέγοντας τα ονόματα, εκείνοι που είναι στο αυτοκίνητο καταλαβαίνουν ποιος αγόρευσε.   

 Ιδιαίτερα οι Αμμοχωστιανοί, κύριε Σωτήρη! 

 Λοιπόν, ο επόμενος ομιλητής είναι ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, ο συνάδελφος ο Στέφανος Στεφάνου.   

 Κύριε Στεφάνου, και εσύ από τη θέση σου, διότι τα μηχανήματα μπροστά εχαλάσαν. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Θα προσπαθήσω και πιστεύω ότι θα είμαι σύντομος, γιατί το θέμα των εκποιήσεων το έχουμε συζητήσει 
πολλές φορές και είμαι βέβαιος ότι θα το συζητήσουμε ακόμα τόσες.  Να υπενθυμίσω ότι τώρα μπροστά μας 
έχουμε μία πρόταση νόμου, την οποία υπογράφει και το ΑΚΕΛ, για να γίνει παράταση της περιόδου αναστολής 
των εκποιήσεων, έτσι όπως είχαμε αποφασίσει προηγουμένως, εκτιμώντας ότι οι συνθήκες που υπάρχουν 
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προκαλούν περισσότερα προβλήματα και θα έπρεπε να προστατεύσουμε τους δανειολήπτες, μέχρι να βελτιωθεί 
η όλη εικόνα.  Στην πορεία προστέθηκε και η ακρίβια ακόμη περισσότερο και εσχάτως έχουμε και την αύξηση 
των επιτοκίων, που όσοι ασχολούνται με τα θέματα προβλέπουν ότι θα επιτείνει το πρόβλημα με τα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια, με την πιθανότητα ακόμα και εκείνοι που έχουν προβεί σε αναδιαρθρώσεις ή έχουν 
δάνεια και τα αποπληρώνουν αύριο να έχουν περισσότερες δυσκολίες και θα πρέπει να πω ότι ήδη γινόμαστε 
λήπτες παραπόνων ότι άρχισαν οι τράπεζες να στέλνουν αναθεώρηση των δόσεων, αύξηση των δόσεων, χωρίς 
να έχουν διάθεση να συζητήσουν και διάφορα μέτρα, έτσι ώστε να διευκολύνουν τους δανειολήπτες να 
παραμείνουν βιώσιμοι και να μπορούν να εξυπηρετούν τα δάνειά τους.   

 Θέλω να ενημερώσω ότι το ΑΚΕΛ ετοιμάζει σχετική πρόταση νόμου, για να μπορέσουμε να δώσουμε 
βοήθεια στους δανειολήπτες, για να αντιμετωπίσουν και αυτό το πρόβλημα, το οποίο βρίσκεται μπροστά μας και 
κατά την εκτίμησή μας θα γίνεται ακόμη πιο έντονο, γιατί τα επιτόκια θα αυξηθούν περαιτέρω.  

 Η προσωρινή αναστολή των εκποιήσεων, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αποτελεί λύση 
στο πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Είναι μια κίνηση ανάγκης.  Και αυτή η κίνηση ανάγκης 
προέρχεται και από το γεγονός που έχουμε πει προηγουμένως και καταγράφεται μέσα στην πρόταση νόμου για 
τις διάφορες ειδικές συνθήκες που εκτραχύνουν τα προβλήματα, αλλά και από το γεγονός ότι εδώ και μερικά 
χρόνια εκκρεμούν προτάσεις νόμου τόσο στην επιτροπή Οικονομικών όσο και στην επιτροπή Νομικών, που 
αφορούν στο νομοθετικό και κανονιστικό πλαίσιο, που άλλαξε ειδικά το ’18 και έκαμε τη σχέση δανειολήπτη-
τραπεζών, που έτσι κι αλλιώς είναι πολύ δύσκολη για τον δανειολήπτη, ακόμη πιο δύσκολη.   

 Και μέσα σ’ αυτά τα ζητήματα εμπίπτει και το θέμα του ειδικού δικαστηρίου, το οποίο συζητήθηκε τότε 
στον προϋπολογισμό του προηγούμενου χρόνου και για το οποίο η κυβέρνηση είναι γεγονός ότι έδωσε σε κάποια 
κόμματα την υπόσχεση ότι «εννά το κάμουμε τζιαι τούτο».  Τζιαι εν το κάμνει η κυβέρνηση.  Εννά το συζητήσουμε 
τζιαι τούτο.  Αλλά, συμφωνώ με τη θέση που λέει ότι, όταν δούμε το ειδικό δικαστήριο, θα πρέπει να το δούμε 
τζιαι μέσ’ τα πλαίσια μιας συνολικότερης προσέγγισης που έχει να κάνει με το νομοθετικό και το κανονιστικό 
πλαίσιο που πάσχει και πρέπει να δούμε πώς αποκαθιστούμε την ορθολογική ισορροπία μεταξύ δανειολήπτη 
και τραπεζών. 

 Κατά την άποψή μας, σε τρεις άξονες θα έπρεπε να κινηθεί η κυβέρνηση και δέκα χρόνια δεν εκινήθηκε, 
παρότι κατά καιρούς έδωσε πολλές εξαγγελίες, υποσχέσεις δεσμεύσεις και, επαναλαμβάνοντας τον εαυτό της, 
πολύ λίγα και ανεπαρκή έχει κάνει.   

 Το πρώτον.  Στο νομοθετικό και στο κανονιστικό πλαίσιο, για τα οποία έχουμε μιλήσει, η κυβέρνηση 
επρωταγωνίστησε στο να μεταφέρει ακόμα περισσότερη ισχύ και δύναμη στις τράπεζες σε βάρος των 
δανειοληπτών.  Και, επειδή οι τράπεζες εξεφόρτωσαν και μεγάλο μέρος των μη εξυπηρετούμενων δανείων στις 
εταιρείες πιστώσεων, έρχονται τζιαι λέν’: «Εμείς εδιορθώσαμεν το portfolio μας, αλλά η οικονομία και η κοινωνία 
έν’ φορτωμένη με τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια».  Σε μια χώρα κιόλας που είναι στις πρώτες θέσεις σε ποσοστό 
ιδιωτικού δανεισμού.  Και σε μια χώρα που από το ’13 και εντεύθεν τα εισοδήματα των νοικοκυριών και ο κύκλος 
εργασιών μικρομεσαίων επιχειρήσεων έχει συρρικνωθεί, έχει καθηλωθεί, ενώ οι τιμές αυξάνονται. 

 Αυτές οι αλλαγές στο νομοθετικό και κανονιστικό πλαίσιο σε βάρος των δανειοληπτών εκτράχυναν την 
αυθαιρεσία των τραπεζών και, αντί να πάνε σε αυτό που θα θέλαμε και εμείς, στις βιώσιμες αναδιαρθρώσεις, 
πηγαίνουν σιονωτοί στις εκποιήσεις.  Και μάλιστα τζιειαμαί που έσιει τζιαι φιλέτα με ιδιαίτερα επιθετικό τρόπο.  
Και, επειδή οι δανειολήπτες έντζιε έχουν τζιαι προστασία, χάνουν περιουσίες.  

 Το τρίτο που έπρεπε να γίνει και δεν έγινε είναι το θέμα της στήριξης των δανειοληπτών για την 
υποβοήθηση για βιώσιμες αναδιαρθρώσεις, διασφάλιση του δικαιώματος της στέγης…  Θα πρέπει να πω ότι 
θυμάμαι χαρακτηριστικά τον Νίκο Αναστασιάδη που το 2014 έκαμε μια δημοσιογραφική διάσκεψη στο 
Προεδρικό, όλα τα κανάλια τον επρόβαλλαν live… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ζωντανά, εννοείτε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ε, συγγνώμη, ζωντανά…  Είναι σαν το roundabout, κύριε Πρόεδρε, κυκλικός κόμβος… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυκλικός κόμβος, κύριε, κυκλικός κόμβος. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, που έλεγε ότι «θα κάνω αυτό, θα κάνω εκείνο, θα κάμω το παρακάτω».  Μια σειρά από μέτρα, 
διαφημίστηκε, ε, δεν έγινε και τίποτε, κύριε Πρόεδρε.  Μέχρι και το «Ενοίκιο έναντι δανείου» το είχε εξαγγείλει ο 
Νίκος Αναστασιάδης το ’14.  Έχουμε τέλος του 2022 και ακόμα εννά έρτει.  Ακούμε ότι συζητούν, έντζιε ήρτε στη 
Βουλή τζιαι, επειδή έσιει εκλογές, μπορεί ο καθένας να καταλάβει γιατί γίνεται και τόσος θόρυβος γι’ αυτό το 
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πρόγραμμα που εξήγγειλε τότε ο Πρόεδρος -ακόμα εννά το φέρει- διότι, κάθε φορά που έχουμε εκλογές, η 
κυβέρνηση γίνεται large, γίνεται γενναιόδωρη, κύριε Πρόεδρε. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Γαλαντόμος, κύριε Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα.   

 Είχαμε το σχέδιο «Εστία», το οποίο πολυδιαφήμισε η κυβέρνηση!  Ήρτεν την πρώτη φορά στη Βουλή 
στην επιτροπή Οικονομικών και είπε ότι έχει δεκαέξι χιλιάδες δυνητικούς δικαιούχους και, όσο επήαιννεν η 
συζήτηση, εμειώνετουν τζιαι ο αριθμός και με παραδοχή της ίδιας της κυβέρνησης απέτυχε το πρόγραμμα.  Κατά 
τη διάρκεια της συζήτησης του σχεδίου «Εστία» ελαλούσαν μας: «Εννά φέρουμε τζιαι ένα σχέδιο “Εστία 2”».  
Εννά το δούμε ακόμα! 

 Είχαμε ένα πλαίσιο αφερεγγυότητας…  Έχει σοβαρά προβλήματα το πλαίσιο αφερεγγυότητας.  Ε, όλα 
αυτά όμως δημιουργούν ένα πολύ δυσμενές περιβάλλον και για το μεγάλο πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων 
δανείων, αλλά και για τους δανειολήπτες, είτε τα νοικοκυριά είτε τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που είναι βαριά 
δανεισμένοι και δεν μπορούν να αποπληρώσουν. 

 Και θα κλείσω με έναν αριθμό που έδωσε η κυβέρνηση.  Θυμάστε ότι στη Βουλή των Αντιπροσώπων τον 
καιρό του κορωνοϊού εκάμαμε μεγάλο καφκά μαζί με την κυβέρνηση για το θέμα των κρατικών εγγυήσεων τζιαι 
η κυβέρνηση θυμωμένη, τάχα, το απέσυρε τζιαι έφερέν το ύστερα ʼπού έναν χρόνο.  Τζιαι επολυδιαφήμισέν το, 
γιατί, λέει, «θα στηρίξει τις επιχειρήσεις και τις μικρομεσαίες τζιαι τις μικρές τζιαι τις μεγάλες με €1 δις». Τον 
περασμένο Ιούλιο η κυβέρνηση ανακοίνωσε ότι αυτό το περιβόητο πρόγραμμα των κρατικών εγγυήσεων 
απέδωσε δεκαέξι συμφωνίες ύψους €11 εκατομ.  

 Τούτη η κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, που ευτυχώς φεύκει τζιαι ελπίζω να μην παραμείνει ούτε με τον 
φίλτατο Αβέρωφ Νεοφύτου ούτε με τον Νίκο τον Χριστοδουλίδη, που δηλώνουν υπερήφανοι συναγερμικοί -
δικαίωμά τους- τζιαι ότι εννά συνεχίσουν τούτη τη διακυβέρνηση, είπε πολλές φορές πολλά λόγια, έκαμε πολύ 
λίγα και πολλές φορές έκαμνέν τα τζιαι ακριβώς αντίθετα ʼπού τζιεινα που ελάλεν σε βάρος της κοινωνίας τζιαι 
της οικονομίας. 

 Γι’ αυτό εμείς θα υπερψηφίσουμε την πρόταση για συνέχιση της αναστολής των εκποιήσεων. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Φυσικά, κύριε Στεφάνου, τούτα που είπετε για τις εκλογές έντζιεν μες στην πρόταση νόμου!  

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχει ολοκληρώσει την παρέμβασή του ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ κ. Στέφανος Στεφάνου και τον 
λόγο θα πάρει ο συνάδελφος Μαρίνος Σιζόπουλος της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα. 

 Τώρα άλλαξε ο ήχος.  Να παρακαλέσω να τον μειώσετε λλίον, διότι εφάμεν τζιαι τους παγωτάρηες δαμαί! 

(Γέλια) 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αρχίζοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι προσυπογράφω και υιοθετώ τα όσα είχε αναφέρει προηγουμένως ο 
πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος στην τοποθέτησή του.  Την ίδια στιγμή όμως, θα ξεκαθαρίσω ότι ανάμεσα 
στην άρνηση και στον λαϊκισμό εμείς έχουμε αποδείξει πάρα πολλές φορές ότι επιλέγουμε την εποικοδομητική 
συνέργεια, γιατί αυτό που μας ενδιαφέρει είναι ο λαός και η πατρίδα μας κατά κύριο λόγο.  Και το αποδείξαμε 
διαχρονικά μέχρι σήμερα.  Και θα συνεχίσουμε πάνω σε αυτή την πορεία, ανεξάρτητα από το προεκλογικό κλίμα, 
το οποίο κάποιοι προσπαθούν να διαμορφώσουν προς ίδιον όφελος. 

 Θα υπενθυμίσω ότι ο λόγος για τον οποίο ζητήσαμε την αναβολή του συγκεκριμένου θέματος την 
προηγούμενη εβδομάδα ήταν για να μας δοθεί ακριβώς ο χρόνος να υπάρξουν διαβουλεύσεις, σε μία 
προσπάθεια να διαμορφώσουμε προτάσεις οι οποίες ουσιαστικά να βοηθούν και τους δανειολήπτες που έχουν 
πραγματική ανάγκη, χωρίς να διαταράσσουν ολόκληρο το σύστημα και χωρίς να υπάρχουν οποιεσδήποτε 
επιπτώσεις στην οικονομία της πατρίδας μας ή ενδεχομένως κίνδυνοι για οποιεσδήποτε άλλες κυρώσεις.  
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Μπορώ να πω ότι σε κάποιο βαθμό μπορεί να υπήρξαν κάποιες συνέργειες προς αυτή την κατεύθυνση, αλλά 
στην ουσία δεν είμαστε απόλυτα ικανοποιημένοι από το τελικό αποτέλεσμα.  Και εδώ ο καθένας θα αναλάβει τις 
δικές του τες ευθύνες. 

 Γιατί είμαστε υποχρεωμένοι να προωθήσουμε κάποιες συγκεκριμένες προτάσεις, όπως είναι το θέμα του 
ειδικού δικαστηρίου;  Πρέπει να τονίσουμε ότι ο τραπεζικός τομέας, αξιοποιώντας ουσιαστικά τα υπερπρονόμια 
τα οποία δόθηκαν με την ψήφιση της νομοθεσίας για τις εκποιήσεις τον Σεπτέμβριο του 2014, σε πάρα πολλές 
περιπτώσεις ασέλγησε σε βάρος ευάλωτων δανειοληπτών, με αποτέλεσμα να έχουμε εκποιήσεις πρώτης 
κατοικίας, γιατί δεν υπήρχε τίτλος ιδιοκτησίας, αλλά ήταν ο τίτλος του οικοπέδου υποθηκευμένος, γιατί υπήρχαν 
οικογενειακές πολυκατοικίες οι οποίες δεν ήταν διαχωρισμένες ως πρώτες κατοικίες, αλλά είχαν ενιαίο τίτλο 
ιδιοκτησίας, και άλλες πολλές τέτοιες περιπτώσεις. 

 Η αλήθεια ήταν ότι το 2015, τον Απρίλιο, μαζί με το Δημοκρατικό Κόμμα επιχειρήσαμε να ενισχύσουμε 
τον δείκτη προστασίας των δανειοληπτών αυτών μέσα από το πλαίσιο αφερεγγυότητας.  Δυστυχώς, δε 
συναντήσαμε την ανάλογη υποστήριξη από τους υπόλοιπους.  Και θα πρέπει να τονίσουμε εδώ ότι και οι 
συγκεκριμένες προτάσεις οι οποίες είχαν γίνει τότε αποδεκτές από την κυβέρνηση, όπως το θέμα των εγγυητών 
και κάποια άλλα ζητήματα, στη συνέχεια με παρεμβάσεις κυρίως από τους τραπεζίτες δε συζητήθηκαν ποτέ στη 
Βουλή και δε λήφθηκαν οι ανάλογες αποφάσεις.  Και εδώ ο καθένας ας αναλάβει τις δικές του τες ευθύνες.  Την 
ίδια στιγμή, έχουμε διαπιστώσει ότι, πέρα από τις άδικες εκποιήσεις οι οποίες έχουν γίνει σε πάρα πολλές 
περιπτώσεις, υπήρξε και από την πλευρά των τραπεζιτών και μία απροθυμία συνεργασίας μαζί με τους 
δανειολήπτες, με αποτέλεσμα να μην υπάρχει και η σωστή αναδιάρθρωση των δανείων.  Ακόμα και όταν θέσαμε 
την πρόταση να μπορεί ο δανειολήπτης, προτού πωληθεί το δάνειό του, εάν μπορεί, να το αγοράσει είτε στο 
σαράντα είτε στο πενήντα τοις εκατό της αξίας του, έτσι ώστε να μη χρειάζεται η τράπεζα να προχωρήσει σε 
ανακεφαλαιοποίηση λόγω της πώλησης του δανείου σε πιο χαμηλή τιμή, δεν έγινε αποδεκτή.  Αυτό θα βοηθούσε 
πάρα πολύ και στην εξυπηρέτηση των δανείων και στη μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων και τους 
δανειολήπτες, κάτι το οποίο δυστυχώς δεν έγινε. 

 Η αναστολή λοιπόν των εκποιήσεων για εμάς δεν είναι η λύση και το έχουμε τονίσει πάρα πολλές φορές, 
έστω και αν υποχρεωθήκαμε σε μερικές περιπτώσεις να τη στηρίξουμε και να την προτείνουμε.  Και αποδείχτηκε.  
Μέχρι σήμερα η αναστολή που δώσαμε σε εκποιήσεις έδωσε την οποιαδήποτε δυνατότητα βελτίωσης της 
κατάστασης;  Όχι· αντίθετα!  Και να υπενθυμίσω -και λυπούμαι να το πω- ότι, με πρόσχημα ακριβώς το ότι 
δώσαμε αναστολή, παρά τις εκποιήσεις τον Απρίλιο του 2021, από τις 22 του Απρίλη μέχρι την 31η Ιουλίου του 
2021, δώσαμε την ευκαιρία σε συγκεκριμένα τραπεζικά ιδρύματα να πουλήσουν τα πακέτα των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων τους προς ίδιον όφελος.  Άρα λοιπόν, η λύση δεν είναι αυτή. 

 Το δικαστήριο είναι λύση;  Θεωρούμε ότι δεν είναι η τέλεια λύση.  Όμως, είναι μία πολύ σωστή λύση προς 
την ορθή κατεύθυνση.  Και, αν δεν ξεκινήσουμε τη διαδικασία θεσμοθέτησης, δεν πρόκειται ποτέ αυτό το 
δικαστήριο να λειτουργήσει και δεν πρόκειται ποτέ να δώσει προστασία στους πολίτες.  Και ζητούμε δικαιοσύνη.  
Η δικαιοσύνη, αν είναι υπέρ των τραπεζών, να είναι υπέρ των τραπεζών, αν η δικαιοσύνη είναι υπέρ του 
δανειολήπτη, να είναι υπέρ του δανειολήπτη.  Αλλά κάποιος πρέπει να αναλάβει αυτή την ευθύνη να το λύσει και 
όχι να υπάρχει πάντοτε το σύστημα που υπάρχει σήμερα, της καταπίεσης των τραπεζιτών απέναντι στους 
δανειολήπτες που δεν έχουν κυρίως τη δυνατότητα είτε μιας ενδεχομένως ισχυρής νομικής στήριξης είτε μιας 
ενδεχομένως οικονομικής δυνατότητας, για να προχωρήσουν σε άλλου είδους ρυθμίσεις.  Γι’ αυτό από την 
πλευρά της ΕΔΕΚ θα υπενθυμίσω ότι ήταν από το 2017 που ζητήσαμε ακριβώς τη σύσταση του δικαστηρίου.  
Σήμερα χαιρόμαστε, γιατί πραγματικά τον Σεπτέμβρη του 2021 η πρόταση κατατέθηκε από την πλευρά του 
Δημοκρατικού Κόμματος και υιοθετήθηκε και από άλλα κόμματα.  Όμως, δεν αρκεί να υιοθετηθεί, πρέπει και να 
ψηφιστεί στη Βουλή.  Γι’ αυτό ζητούμε αυτή τη διαδικασία. 

 Και, επειδή ακριβώς ακούστηκαν πάρα πολλά και διάφορα για το θέμα, είμαι υποχρεωμένος να 
ξεκαθαρίσω μερικά ζητήματα.  Η κυβέρνηση, για να ψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς του 2021, κατέθεσε 
ακριβώς το συγκεκριμένο νομοσχέδιο τον Φλεβάρη του 2021.  Από ’κεί και πέρα έγιναν κάποιες συζητήσεις στην 
επιτροπή Νομικών της Βουλής και έγιναν διάφορες προσθήκες.  Εγώ προσωπικά με αρκετές από τις προσθήκες 
που έγιναν διαφωνώ.  Οι προσθήκες αυτές γιατί δεν έγιναν είτε στο πλαίσιο αφερεγγυότητας είτε στη νομοθεσία 
της εκποίησης;  Πιστεύω ότι σε άλλο αποσκοπούσε η διαδικασία.  Η κυβέρνηση το απέσυρε.  Καταθέσαμε την 
ίδια πρόταση της κυβέρνησης με τη διαδικασία του κατεπείγοντος.  Ενώ έγινε αποδεκτή, για να ψηφιστεί την ίδια 
ημέρα, στάλθηκε στην επόμενη Βουλή.  Ε, αυτή την πρόταση την ξανακαταθέσαμε.  Η μόνη διαφορά που υπάρχει 
πάνω στην πρόταση είναι ότι αφαιρέσαμε την πρόνοια από το νομοσχέδιο της κυβέρνησης που λέει ότι δικαίωμα 
προσφυγής στο ειδικό τμήμα του δικαστηρίου έχουν οι δανειολήπτες που προέρχονται από ευάλωτες ομάδες 
του πληθυσμού, όπως αυτές καθορίζονται με υπουργικό διάταγμα.  Αυτό είναι ένα καθαρά υποκειμενικό στοιχείο.  
Ο κάθε υπουργός ας καθορίζει διαφορετικά.  Και δικαίωμα να προσφύγουν στη δικαιοσύνη έχουν όλοι οι πολίτες 
που θεωρούν ότι είτε έχουν υπερχρεώσεις είτε ενδεχομένως ακολουθείται λανθασμένη διαδικασία εκποίησης της 
περιουσίας τους.  Αυτά είναι αρμοδιότητα του δικαστηρίου να τα κρίνει και όχι όλα τα υπόλοιπα τα οποία 
επιχειρείτε να εισαχθούν.  Από ’κεί και πέρα, αυτή την πρόταση την αποδέχτηκε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, 
την αποδέχτηκε το Ανώτατο Δικαστήριο, την αποδέχτηκε η Νομική Υπηρεσία, έστειλαν συγκεκριμένη 
γνωμάτευση.  Και διερωτώμαι:  Γιατί ξαφνικά είναι αντισυνταγματική;  Γιατί ξαφνικά το κυβερνητικό κόμμα δεν 
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την υιοθετεί;  Ακόμα και πρόσφατα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας την αποδέχτηκε και την υιοθέτησε.  Εμείς δεν 
κάναμε τίποτε περισσότερο.  Και εδώ ακριβώς είναι που ο καθένας μπαίνει μπροστά στις ευθύνες του. 

 Ως εκ τούτου, όπως ήδη τονίσαμε, εμείς θα προχωρήσουμε μεν να στηρίξουμε, αλλά θεωρούμε ότι αυτή 
δεν είναι η λύση.  Γι’ αυτό για μια τελευταία φορά η έκκλησή μας προς όλους είναι, ανεξάρτητα αν βρισκόμαστε 
σε μια προεκλογική περίοδο, η προεκλογική περίοδος να μη δημιουργεί κλίμα τοξικότητας.  Είμαστε πολιτικά 
κόμματα και, ανεξάρτητα από το ποιος θα είναι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, θα χρειαστεί να συνεργαστούμε 
για διάφορα θέματα που αφορούν και τον λαό μας και την πατρίδα μας.  Γι’ αυτό και δε θα πρέπει σε καμία 
περίπτωση η πολιτική αντιπαράθεση να οδηγήσει σε τοξικότητα που να καταστρέψει τις οποιεσδήποτε 
προοπτικές οποιασδήποτε συνεργασίας στο μέλλον.  Εμείς πολλές φορές αποφύγαμε να απαντήσουμε σε 
κακόβουλες και δυσφημιστικές εκστρατείες σε βάρος μας, παρά το γεγονός ότι έχουμε τις απαντήσεις.  Και το 
έχω τονίσει πάρα πολλές φορές:  Το γεγονός ότι πολλές φορές δεν απαντούμε δεν είναι από αδυναμία.  Δεν 
απαντούμε, γιατί ακριβώς δε θέλουμε να μπούμε σε αυτή τη λογική.  Όμως, τα όρια της υπομονής... μάλλον η 
υπομονή και η αναμονή και η αντοχή έχουν όρια.  Γι’ αυτό η έκκλησή μου είναι κάποιοι να μην τα δοκιμάζουν 
περαιτέρω, γιατί θα αναγκαστούμε κι εμείς πια να μιλήσουμε και με άλλη γλώσσα, με επιχειρήματα όμως, όχι με 
συκοφαντίες, όχι με υπονομεύσεις. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Έχει ολοκληρώσει την παρέμβασή του ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ κ. Μαρίνος Σιζόπουλος και τον λόγο έχει ο 
συνάδελφος Παπαδούρης Σταύρος, βουλευτής Λεμεσού των Οικολόγων. 

 Κύριε Παπαδούρη, ο λόγος δικός σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Εννά ’μαι σύντομος τζι εννά παραμείνω στην ουσία. 

 Για ποιο λόγο συνυπογράψαμε την πρόταση που ακούστηκε, πολύ σωστά, ότι δεν είναι λύση; Για να 
γίνουν δύο-τρία πράματα, για να έρθει το σχέδιο «ενοίκιο» αντί δόσεις, για να διορθώσουμε το νομοθετικό 
πλαίσιο, το οποίο κατά τη δική μας προσωπική ταπεινή άποψη χρήζει διόρθωσης.  Ερχόμαστε όμως σήμερα 
στο σημείο να πούμε ότι τελικά η αναστολή είναι λύση.  Όταν δε βλέπεις κινήσεις από την απέναντι πλευρά, είναι 
η λύση.  Δυστυχώς, είναι η μόνη λύση!  Δυστυχώς, είναι η μόνη λύση που αναγκαζούμαστεν να έχουμε.  Ούτε 
εμείς επιθυμούμε οποιαδήποτε περαιτέρω αναστολή, ούτε πριν τρεις ημέρες επιθυμούσαμε περαιτέρω για 
τούντο διάστημα, είπαμέν το ξεκάθαρα:  Έχουμε τρεις μήνες, φέρτε το σχέδιο το οποίο πρέπει να φέρετε, να 
συζητήσουμε τις προτάσεις που έχουμε στην επιτροπή Οικονομικών, να έχουμε μια κουβέντα μεταξύ μας, να 
παραδώσουμε ένα νομοθετικό πλαίσιο σωστό, διορθωμένο. 

 Ειδικά δικαστήρια.  Πρέπει να γίνουν;  Φυσικά πρέπει να γίνουν.  Άμεσα;  Άμεσα να γίνουν.  Αν όμως το 
νομοθετικό πλαίσιο δεν είναι διορθωμένο, τι θα κάμουν τα ειδικά δικαστήρια;  Απλώς θα εκτελούν τον κόσμο 
βασιζόμενοι σε στρεβλώσεις.  Τζιαι τωρά ποιον κόσμο, έτσι για να ακριβολογούμε;  Ποιον κόσμο;  Κατά ογδόντα 
τοις εκατό τα δάνεια είναι σήμερα τερματισμένα.  Να θυμίσω τον συνεργατισμό.  Διαιτητικές αποφάσεις.  Ούτε 
έπαιρνεν είδηση ο κόσμος είντα μ’ που είναι ο θεσμός της διαιτησίας.  Εννιά με δώδεκα τοις εκατό επιτόκιο, 
επήαιννεν ένας επιδότης, εδίαν του το χαρτί, το αποτέλεσμα της διαιτησίας, όπως το ’λέαν, που εμπορούσεν να 
φέρει ένσταση εντός είκοσι μεν ημερών, αλλά ελέαν του «δε θα πάεις, αφού έν’ τούτα που εσυμφωνήσαμεν».  
Εγράφετουν απόφαση δικαστηρίου. 

 Τούτα έχουμε μπροστά μας σήμερα, τα τερματισμένα δάνεια, που είναι το ογδόντα τοις εκατό.  Να θυμίσω 
επίσης, γιατί ακούστηκε ότι βάζουμε τον χρηματοοικονομικό τομέα σε κίνδυνο, ότι ’πού τα είκοσι έξι 
δισεκατομμύρια τα δεκαεννιά επουληθήκαν στες εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων.  Ποιον χρηματοοικονομικό 
τομέα, ποιαν τράπεζα βάλλουμεν στο τέλος της ημέρας σε κίνδυνο;  Τα τρία δισεκατομμύρια που εμείναν;  Τρία 
δισεκατομμύρια εμείναν!  Οι αξιολογήσεις;  Ποιον να αξιολογήσουν;  Τες εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων;  Έν’ τες 
τράπεζες ποννά αξιολογήσουν, με τα τρία δισεκατομμύρια!  Άρα, τα ειδικά δικαστήρια καλώς να ορίσουν.  Θα 
φέρουν ως ένα ποσοστό τη λύση, φτάνει να μεν ξεχάννουμεν ότι αφήννουμεν πίσω κόσμο ο οποίος χρήζει 
βοήθειας. 

 Άκουσα ότι προχωρούμε με οριζόντια αναστολή.  Εν προχωρούμε με οριζόντια αναστολή, προχωρούμε 
με στοχευμένη προσωρινή αναστολή, όπως αυτή εδικαιώθηκεν στο Ανώτατο Δικαστήριο.  Τζιαι λέμε τρίμηνη, 
αλλά έντζιεν τρίμηνη, ούτε την περασμένη φορά ήταν τρίμηνη, Με την αναπομπή του Προέδρου μακάρι να είχαμε 
δκυο μήνες μπροστά μας.  Μακάρι να είχαμε!  Τζιαι τωρά το ίδιο, ο Νιόβρης στο τέλος της ημέρας εννά περάσει, 
ώσπου να εφαρμόσουν την αναστολή, αν φυσικά περάσει. 

 Όπως είπα πριν, ακούσαμε ότι θα καταστρέψουμε το τραπεζικό σύστημα τζι αντιστρέφουμε λλίον το 
ερώτημα τωρά, γιατί ακούστηκε ότι υπάρχουν στρατηγικοί αποπληρωτές.  Εγώ είμαι ο πρώτος που λέω ότι 
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υπάρχουν, εγώ έζησά τους, ζω τους καθημερινά.  Ανθρώπους που επήραν δέκα τζιαι δεν επληρώσαν ’πού την 
πρώτη μέρα.  Υπάρχουν τούτες οι περιπτώσεις, δεν είναι όλοι όμως. 

 Γίνεται η προσπάθεια να καλαθιάσουμε όλους τους δανειολήπτες, γιατί ίσως έτσι να μπορέσουν να 
εξυπηρετηθούν κάποια άλλα συμφέροντα, τζιαι μιλώ πάντα για τα συμφέροντα των εταιρειών εξαγοράς 
πιστώσεων.  Να θυμίσω το σώμα ότι την πρώτη φορά που εζητήθηκεν τζι ακούστηκε η λέξη «κατηγοριοποίηση» 
δανειοληπτών ήταν το 2014.  Είχαμε κατ’ ιδίαν συνάντηση με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, ήταν πριν ακόμα 
αλλάξει το νομοθετικό πλαίσιο το 2014, και μας είχε υποσχεθεί ότι, σίγουρα με το που εννά αλλάξει η νομοθεσία 
το 2014, θα προχωρούσε να κάμει κατηγοριοποίηση δανειοληπτών.  Το 2014!  Έχουμε σχεδόν 2023 σήμερα!  
Εννιά χρόνια! 

 Παρ’ όλα αυτά, Πρόεδρε, είπα δε θα χρονοτριβήσω.  Θα το κλείσω λέγοντας ότι τζιαι για το καλό των 
τραπεζών στο τέλος της ημέρας, αλλά τζιαι του όλου συστήματος τζιαι της οικονομίας, επειδή μπροστά μας 
έχουμε ένα νέο κύμα μη εξυπηρετούμενων δανείων...  Να θυμίσω ότι τον Δεκέμβρη θα είναι η τρίτη αύξηση των 
επιτοκίων που θα έχουμε.  Πλέον η μεσαία τάξη θα βρεθεί αντιμέτωπη με μη εξυπηρετούμενα δάνεια τζι αν το 
νομοθετικό πλαίσιο το οποίο έχουμε δεν είναι σωστό, εκτός ’πού τους ευάλωτους, μετά θα παρασύρουμε τζιαι 
τη μεσαία τάξη, κάτι που ελπίζω ότι ούλλοι θέλουμε να αποφύγουμε. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩN: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Παπαδούρη, ο οποίος τέλειωσε με την παρέμβασή του.  Και θα πάμε τώρα εις τον 
κ. Χρίστο Χρίστου, πρόεδρο του ΕΛΑΜ, βουλευτή επαρχίας Λευκωσίας.   

 Κάμνει μια υπενθύμιση η γραμματεία, ότι οι πρωτολογίες των κομμάτων έχουν τελειώσει.  Να 
συντομεύουμε τις παρεμβάσεις των υπόλοιπων συναδέλφων, αν είναι εύκολο. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε,  

 Θα επικεντρωθώ στα ζητήματα τα οποία θεωρώ σημαντικά με αφορμή τη σημερινή συζήτηση.   

 Καταρχάς, τονίζω για ακόμα μία φορά πως τα ζητήματα των δανειοληπτών είναι ψηλά στην ατζέντα του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου.  Ακούσαμε σήμερα αρκετά πράγματα από τους βουλευτές.  Εστιάζω την προσοχή 
μου στα εξής:  To 2018 πέρασε ένα πακέτο πέντε νομοθεσιών.  Τις πέρασε το κυβερνών κόμμα με τη στήριξη 
του Δημοκρατικού Κόμματος.  Ευνόησαν μέχρι σήμερα τους τραπεζικούς οργανισμούς και κατ’ επέκταση τις 
εταιρείες διαχείρισης δανείων.  Ακούμε συνέχεια για στρατηγικούς κακοπληρωτές.  Άκουσα και προηγουμένως 
τον κ. Παπαδούρη.  Και είχε δίκαιο.  Κι εμείς από την πλευρά μας, τουλάχιστον για μια τετραετία, ζητούμε να γίνει 
κατηγοριοποίηση.  Φέρτε λίστες τζι εξηγήστε μας ποιοι είναι και πώς ονομάζονται και πού διαμένουν οι 
στρατηγικοί κακοπληρωτές και τι κόμμα ψηφίζουν, αν θέλετε, τζιαι ξεχωρίστε τους ανθρώπους που όντως 
βρέθηκαν στη δύσκολη θέση να μην μπορούν να αποπληρώσουν τις δανειακές τους υποχρεώσεις.  Γιατί υπάρχει 
τζιαι μια άλλη συζήτηση, που σήμερα στο κοινοβούλιο δεν έγινε.  Εν εξετάσαμεν την ευθύνη που έφεραν οι 
τράπεζες για την οικονομική κρίση!  Διότι στην Κύπρο η κρίση ήταν κυρίως στον τραπεζικό τομέα!  Ότι οι ίδιοι 
άνθρωποι που έπαιρναν τότε λάθος αποφάσεις όχι απλά δεν τιμωρήθηκαν, αλλά οδηγήθηκαν και ανέλαβαν νέα 
πόστα!  Κάποιοι είναι ακόμα σε αυτά τα πόστα!  Τα επιτόκια, τα οποία εκτόξευσαν το αρχικό δάνειο, επίσης είναι 
κάτι που δεν έχουμε συζητήσει.  Όλα τα ρίχνουμε σε κάποιους στρατηγικούς κακοπληρωτές.  Επανέρχομαι σε 
αυτούς οι οποίοι έχουν πρόθεση να αποπληρώσουν τα δάνειά τους.  Ακούμε καθημερινά περιπτώσεις -και είμαι 
απόλυτα βέβαιος ότι και εσείς γνωρίζετε αρκετές- που κατεβαίνουν με πρόταση προς τις εταιρείες διαχείρισης 
δανείων και απορρίπτονται.   

 Ζητούμε λοιπόν από το κοινοβούλιο να ασκήσει την ανάλογη πίεση, για να βρεθούν λύσεις.  Όντως -κι 
εμείς θα συμφωνήσουμε- η αναβολή και η αναστολή των εκποιήσεων θα μας δώσει απλά ένα χρονικό παράθυρο.  
Σε αυτό το χρονικό παράθυρο θα πρέπει η επιτροπή Οικονομικών και όλες οι πολιτικές δυνάμεις να καταθέσουν 
προτάσεις και εισηγήσεις, για να λυθεί οριστικά αυτό το τόσο σημαντικό ζήτημα.  Παλαιότερα γνωρίζαμε ότι το 
26% των δανειοληπτών δεν μπορούσε να αποπληρώσει στεγαστικά δάνεια.  Σήμερα αυτό το ποσοστό είναι 
μεγαλύτερο ή έχουμε καταφέρει να το περιορίσουμε;  Με τις συνθήκες οι οποίες αναμένονται στο προσεχές 
διάστημα, είμαστε βέβαιοι ότι η κοινωνία μπορεί να ανταπεξέλθει και σε όλες τις δανειακές υποχρεώσεις τις 
οποίες έχει αυτή τη στιγμή;   

 Επομένως, για να κλείσω τη δική μου παρέμβαση, θα πρέπει, εάν θέλουμε...  Κι εμείς δεν το λέμε 
προεκλογικά και νομίζω το έχουμε αποδείξει, διότι φωνάζουμε χρόνια και λέμε ακριβώς τα ίδια πράγματα, δεν 
έχουμε αλλάξει καθόλου.  Θα πρέπει επειγόντως, μόλις κερδίσουμε το χρονικό διάστημα της αναβολής των 
εκποιήσεων, να κάτσουμε όλοι κάτω και πολύ σοβαρά να σκεφτούμε τι μπορούμε να πράξουμε για όλους τους 
συνανθρώπους μας και τους συμπολίτες μας.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Έχει ολοκληρώσει την παρέμβασή του ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ Χρίστος Χρίστου.  Και τον λόγο θα πάρει 
ο συνάδελφος ο Αλέκος Τρυφωνίδης από τη Δημοκρατική Παράταξη. 

 Κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι με λύπη και στεναχώρια που στέκομαι ενώπιόν σας, γιατί αναγκαζόμαστε και σήμερα να έρθουμε 
ξανά να δώσουμε άλλη μία τρίμηνη αναστολή των εκποιήσεων.  Ο κυπριακός λαός...  Και πρέπει να του 
απολογηθούμε όλοι μας, γιατί δεν καταφέραμε στη νέα κοινοβουλευτική περίοδο να τον οχυρώσομε και να 
δώσομε ένα ισορροπημένο σύστημα για τις εκποιήσεις, ένα σύστημα που να μπορεί να αποταθεί και να 
διεκδικήσει, εάν έχει παράνομες χρεώσεις από τις τράπεζες, τις εταιρείες διαχείρισης, ένα σύστημα που να του 
επιτρέπει να αποτείνεται σ’ ένα δικαστήριο, για να βρει το δίκαιό του, όταν, κατά τη γνώμη του, θεωρεί ότι έχει 
δίκαιο, δεν του δώσαμε ένα σύστημα που η αξία της γης του να είναι η πραγματική αξία και όχι εκείνη που του 
επιβάλλουν κάποιοι.  Περάσαμε όλο αυτό τον καιρό με τις αναστολές και, τη μια για τα συμφέροντα του ενός, τη 
μια για τα συμφέροντα του άλλου, αναγκαζόμαστε να είμαστε πάλι ενώπιον τρίμηνης αναστολής.   

 Η κυβέρνηση έχει αρκετούς μήνες που έδωσε την υπόσχεση, για να φέρει το σχέδιο «Ενοίκιο έναντι 
Δόσης».  Δεν ξέρω ποιος λέει την αλήθεια, αλλά, την ώρα που μας λένε στην επιτροπή Οικονομικών ότι γίνεται 
διαπραγμάτευση και στάλθηκε το τελικό προσχέδιο, ακούομε διαφορετικά από άλλες πηγές.  Εύχομαι και ελπίζω 
αυτό το περιβόητο σχέδιο να έρθει πριν το τέλος του χρόνου!  Και, για να εφαρμοστεί, πρέπει να ισχύσουν και 
άλλες προϋποθέσεις που, με όσα ακούομε, εύχομαι να μην έχει την τύχη του σχεδίου «Εστία».   

 Αναγκαζόμαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι...  Δώσαμε την περασμένη εβδομάδα μίας εβδομάδας 
αναβολή εις την πρόταση νόμου, την οποία προσυπογράψαμε κι εμείς ως Δημοκρατική Παράταξη-Συνεργασία.  
Αυτή τη βδομάδα που πέρασε εμείς δε μείναμε απαθείς!  Κάναμε τη δουλειά, φίλε Αβέρωφ, που έκαμνες και 
έπρεπε να κάμνεις κι εσύ και η κυβέρνηση!  Κυρίως η κυβέρνηση, για να είμαι δίκαιος.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μα, είντα δουλειά; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Τολμήσαμε, φίλε Δημήτρη, συνάδελφε, αυτούς που εσείς και όλοι εδώ εναποθέσαμε τα 19,5 δις, 
τολμήσαμε εμείς να τους φέρουμε στο τραπέζι και να τους πούμε με θάρρος και παρρησία «κάμνετε αυτό και 
αυτό και αυτό στους δανειολήπτες».  Και το λέμε δημοσίως ότι τους είδαμε!  Και τους υποδείξαμε και τα 
σοβαρότατα λάθη τους, το πώς προσεγγίζουν τους δανειολήπτες, το πώς αγνοούν για ένα και δύο χρόνια 
εκείνους που θέλουν πραγματικά να αναδιαρθρώσουν τα δάνειά τους.  Και τους είπαμε «με την εντύπωση που 
δώσατε με τις πράξεις και τις ενέργειές σας, έχετε όλη την κοινωνία εναντίον σας».  Γιατί η κοινωνία τους αποκαλεί 
«γεράκια», τους νιώθει ότι θέλουν να απομυζήσουν και το τελευταίο κομμάτι της περιουσίας!  Ναι!  Και 
παραδέχτηκαν μπροστά μας πολλά από αυτά.  Γιατί επιτέλους έπρεπε όλους αυτούς που έχουν τα 19,5 δις 
δάνεια του κόσμου να τους εφέρνετε επί τον τύπον των ήλων, όχι από μακριά, από κοντά!  Ανοίξαμε έναν δίαυλο 
επικοινωνίας, για να τους υποδείξομε το πώς πρέπει να ενεργούν. όχι όπως ενεργούν αυτή τη στιγμή.  Τους 
υποδείξαμε ότι, ενώ η Κεντρική Τράπεζα...  Και ψηφίσαμε τον νόμο το καλοκαίρι, για να τους εποπτεύει.  Ακόμα 
δεν εποπτεύονται!  Έκαναν αίτηση, μέχρι να αξιολογηθεί...  Και τι γίνεται σε αυτή την περίοδο;  Θα λειτουργούν 
ανεξέλεγκτα;  Ναι, προσπαθήσαμε με τις δυνάμεις που έχομε.  Όμως, δε μείναμε απαθείς, για να παίξουμε 
διάφορα παιχνίδια!  Δε μείναμε απαθείς, για να ψηφίσομε έναν νόμο σήμερα με τον οποίο, αν ο Πρόεδρος 
Αναστασιάδης τον αναπέμψει και τον ξαναψηφίσομε και κάμει αναφορά στο δικαστήριο, να μείνουν οι 
δανειολήπτες ξεκρέμαστοι.  Τουλάχιστον, ήρθε αυτή η επιστολή δέσμευσης ότι δε θα εκποιήσουν σπίτια πρώτης 
κατοικίας ως €350.000, των ευάλωτων, και όλα αυτά που λέει η επιστολή αυτή.  Δεν είναι το τέλειο.  Όμως, τους 
υποχρεώσαμε.  Αυτή την υποχρέωση, φίλε Αβέρωφ, έπρεπε να την κάμνει κάθε μέρα ο Υπουργός Οικονομικών 
σας!  Αυτή την τιθάσευση των εταιρειών διαχείρισης δανείων έπρεπε να την κάμνει η Κεντρική Τράπεζα!  Ναι, 
πήγαμε και την εκάμαμεν εμείς!  Δεν είχαμε το τέλειο.  Όμως, πήρα μια δημόσια δέσμευση και όχι ανακοίνωση, 
κύριοι.  Δε δεχτήκαμε!  Τους υποχρεώσαμε να στείλουν την επιστολή στην πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής 
Οικονομικών, για να έχουν δέσμευση.  Και θα συνεχίσομε, δε θα μείνουμε με σταυρωμένα χέρια, ό,τι και να γίνει 
σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν έχετε ολοκληρώσει, κύριε Τρυφωνίδη... 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΡΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
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 Μετά από όλα όσα έγιναν και τις απορρίψεις που είχαμε, και του ειδικού δικαστηρίου, το οποίο, ναι, έπρεπε 
να γίνει εδώ και αρκετό καιρό και δεν έγινε...  Έπρεπε μαζί με το ειδικό δικαστήριο -να υπενθυμίσω, να το ξέρουμε 
όλοι, ότι θα συνοδευτεί και με αλλαγές άλλων νομοθεσιών, έξι, εφτά νομοθεσιών- μέχρι να εφαρμοστεί, να υπήρχε 
μια αναστολή, ναι.  Δηλαδή δεν μπορούσε να ψηφιστεί το ειδικό δικαστήριο χωρίς την αναστολή των εκποιήσεων.   

 Εύχομαι και ελπίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι, εάν ανασταλούν σήμερα οι εκποιήσεις...  Θα απευθυνθώ ευθέως 
στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να μην αναπέμψει τη νομοθεσία που θα ψηφίσομε.   

 Τζιαι, κύριε Αβέρωφ, έτσι βλέπω σε ευθέως στα μάτια, οι κίνδυνοι που μας λέει το Υπουργείο Οικονομικών 
ότι θα έχομεν, αν ψηφίσουμε αυτή την τρίμηνη αναστολή, λυπούμαι, αλλά ανατρέπουν ακόμα τζιαι την 
προεκλογική σου! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τρυφωνίδη, άφησ’ την προεκλογική! 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Είμαι στο θέμα, Πρόεδρε, γιατί δείχνουν ότι, εάν ψηφίσουμε αυτή την αναστολή, θα χαλάσουν τα πάντα.  
Άρα, η δυνατή οικονομία είναι τόσο εύθραυστη, που θα καταστραφούν τα πάντα;  Εγώ λέω ότι έγιναν 
προσπάθειες τζι έκαμεν τζιαι πολλά καλά η κυβέρνηση και υπάρχει μια δυνατή οικονομία τζι επκιάμεν τζι 
αναβαθμίσεις.  Γιατί έρχεστε την ίδια ώρα να λέτε ότι, αν ψηφίσουμε την αναστολή, θα καταστραφούν τα πάντα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσομε την πρόταση νόμου.  Υποβάλαμε κάποιες τροπολογίες 
προηγουμένως, μπορεί να τις είπατε «μακρόσυρτες»... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 «Σιδηροδρομικές» τις είπα. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 ...«σιδηροδρομικές», όμως περιόριζαν και αφαιρούμε το επιχείρημα από εκείνους που μας έλεγαν «δίνετε 
σε όλους την ευκαιρία, και τους στρατηγικούς κακοπληρωτές».   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Σε παρακαλώ!   

 Εμείς είπαμε σε αυτές τις εταιρείες, σε δυο-τρεις συναντήσεις:  «Έχετε τεράστια φήμη για τους 
κακοπληρωτές.  Τόσα χρόνια γιατί δεν τους βρίσκετε;  Ελάτε να πάμε αύριο να τους βρούμε και, όχι μόνο ένα 
εξοχικό, όχι μόνο δύο, ό,τι έχουν να τους πάρουμε, αν δεν πληρώνουν!».  Άρα, δεν υπάρχει καμιά δικαιολογία 
για όσα επιχειρήματα μπαίνουν. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Ο κ. Αλέκος Τρυφωνίδης, από τη Δημοκρατική Παράταξη, έχει ολοκληρώσει την  παρέμβασή του και θα 
πάμε στον ανεξάρτητο βουλευτή Λεμεσού, τον συνάδελφο τον Θεμιστοκλέους τον Ανδρέα. 

 Κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το 1999 με 2000 είχε γίνει η μεγαλύτερη οικονομική λεηλασία των χρημάτων αυτού του λαού, χειρότερη 
πάσης άλλης, ακόμα και από την εποχή της τουρκοκρατίας.  Εάν ανατρέξετε πίσω στα ιστορικά γεγονότα της 
εποχής, αυτό είχε γίνει.  Τώρα γίνεται η μεγαλύτερη λεηλασία της ακίνητης περιουσίας αυτού του λαού.  Φταίνε 
οι δανειολήπτες;  Βεβαίως φταίνε!  Διότι έλαβαν χρήματα και πρέπει να τα επιστρέψουν πίσω.  Φταίνε μόνο οι 
δανειολήπτες;  Ασφαλώς και όχι!  Φταιν πρώτα οι τράπεζες, που έδιναν τα χρήματα, που πολυδιαφήμιζαν τα 
δάνεια, αυτή την ακατάσχετη δανειοληψία: δάνεια για γάμους, δάνεια για φοιτητές, δάνεια για διακοπές.  Πήγαινε 
ο άλλος να πάρει δάνειο για το σπίτι του και έφευγε και με ένα «Range Rover»!  Γιατί;  Διότι είχαν πλημμυρίσει 
όλες οι τράπεζες από ξένα χρήματα τα οποία σε μια φάση δεν ήξεραν τι να τα κάμουν οι τράπεζες και σου είπαν 
«α, να τα φορτώσουμε σε αυτό τον δύσμοιρο λαό» και αυτό έγινε!   
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 Φταιν μόνο οι δανειολήπτες και οι τράπεζες;  Φταιν αλλά όχι μόνο αυτές∙ φταιν και οι εποπτικές αρχές 
αυτού του τόπου, που επέτρεπαν στις τράπεζες εκείνη την ακατάσχετη δανειοπαροχή.  Ποιος επλήρωσεν το 
τίμημα;  Ποιος το πληρώνει;  Ποιος δεν αντέχει και πληρώνει;  Όλοι εκείνοι οι δανειολήπτες.  Οι ευθύνες δε 
διαμοιράστηκαν κατά ανάλογο τρόπο.  Μπήκε κανένας από τις εποπτικές αρχές στη φυλακή;  Κανένας!  Η κρίση 
δεν ήταν του κράτους∙ η κρίση ήταν καθαρά των τραπεζιτικών και, αντί να διαχώριζαν τις τράπεζες σε καλές και 
κακές, υπήρχε πιο απλή μέθοδος, να διαχώριζαν τους τραπεζίτες σε καλούς και κακούς!  Ούτε αυτό έγινε.  Ούτε 
οι πρόξενοι της δυστυχίας αυτού του λαού προσήχθησαν ενώπιον της δικαιοσύνης και να πληρώσουν.  Ένας, 
μόνο ένας καταδικάστηκε σε φυλάκιση και αυτός με προσφυγή στο Ανώτατο, με τις ευλογίες και τα ανταλλάγματα 
του κ. Νικολάτου -αυτής της νομικής διάνοιας της Μεσογείου- απαλλάχτηκε, απαλλάχτηκε!  

 Δεν τιμωρήθηκε κανένας, ούτε από τις εποπτικές αρχές ούτε από τους τραπεζίτες.  Ποιος τιμωρείται 
σήμερα;  Ο αφελής δανειολήπτης που πήγαινε, τον υποδέχονταν οι τράπεζες, οι διάφοροι υπάλληλοι του γέμιζαν 
τα μυαλά του αέρα και έπαιρνε, έπαιρνε!  Σήμερα πρέπει να τα επιστρέψει, όχι αυτά που επήρεν -αυτά που 
επήρεν είναι μεγάλη υπόθεση να αντέχει ένας δανειολήπτης τζιαι να τα επιστρέψει- του ζητούν να τα επιστρέψει, 
όπως είπε ο συνάδελφος εκ Λεμεσού, ο κ. Παπαδούρης, με επιτόκια 9%, 12%, 15%, οι κάρτες 25%!   

 Άρα, συμπέρασμα πρώτο: τα πολλά θύματα αυτής της ιστορίας είναι οι δανειολήπτες.  Για να κλέψεις μία 
τράπεζα, πρέπει να την κάμεις δική σου.  Τα λέω αυτά, για να θυμίσω συνάδελφους παλαιούς, παλαιούς 
συναδέλφους που εξελέγησαν το 2006, τότε που γίνονταν οι συζητήσεις και παρακαλούσε αυτή η Βουλή τον κ. 
Βγενόπουλο μήπως τζιαι ταράξει να φύει ’πού την Κύπρο! 

 Το 2018, κύριε Πρόεδρε, έγινε μια μεγάλη αλλαγή.  Δε θα μπω στα κίνητρα του Συναγερμού και του ΔΗΚΟ, 
για να δικαιολογήσω ή να επικρίνω την αλλαγή.  Εγώ θα πω για την αλλαγή.  Για να γίνει η εκποίηση, χρειαζόταν 
προηγουμένως δικαστική απόφαση.  Η αλλαγή ποια είναι τώρα;  Γίνεται η εκποίηση και λένε στον δανειολήπτη 
«πήγαινε στο δικαστήριο να βρεις το δίκαιό σου».  Και ερωτώ: πόσους δανειολήπτες ξέρετε που κινδυνεύουν να 
χάσουν την επαγγελματική στέγη ή την κατοικία τους ή ένα κομμάτι που έχουν και μετά θα έχουν το κουράγιο και 
τα χρήματα;  Είναι κουράγιο και χρήματα… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Τζιαι χρόνο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 …για να πας στα δικαστήρια, να καταδικάσουν τον οργανισμό που τους επήρεν το σπίτι ή το χωράφι.  Να 
σας πω κάτι;  Είναι μια κοροϊδία απίστευτων αστρονομικών διαστάσεων που γίνεται!  Θέλουμε ειδικά δικαστήρια;  
Λέτε, λέμε θέλουμε ειδικά δικαστήρια, νοουμένου ότι θα αλλάξουμε τη νομοθεσία.  Αφελής προσέγγισις.  Απλώς, 
να αλλάξουμε έναν νόμο, να τελειώνουμε και όλα λύνονται.  Δε χρειάζονται ειδικά δικαστήρια.   

 Έχει πει πάλι ο κ. Παπαδούρης για τη μεσαία τάξη.  Κάποτε αυτός ο τόπος ήταν περήφανος για την 
ευρύτατη, εύρωστη μεσαία τάξη του.  Ήταν κάποτε περήφανος αυτός ο τόπος για το μεγάλο ποσοστό 96% 
ιδιοκατοίκησης.  Ήταν περήφανος αυτός ο τόπος, γιατί υπήρχε η πολυκερματισμένη ιδιοκτησία, σχεδόν άπαντες 
σε αυτό τον τόπο είχαν ένα κομμάτι γης.  Σήμερα συσσωρεύεται αυτός ο πλούτος της γης, τα αποκτήματα, οι 
κληρονομίες συσσωρεύονται στα χέρια των ολίγων.  Η μεσαία τάξη πλήττεται ανελέητα καθημερινά.   

 Και πολλές φορές που ακούω συναδέλφους μου από τον Συναγερμό να εγκωμιάζουν και να επαινούν την 
κυβέρνηση για το γεγονός ότι η οικονομία αναβαθμίζεται, οι τράπεζες, έχω να πω ένα πράμα:  Όταν τα 
αποτελέσματα μιας καλής οικονομικής ανάπτυξης διαχέονται σε όλους τους πολίτες και αντανακλώνται στην 
υγεία, στην παιδεία, στην άμυνα, στους δρόμους, στα σχολεία, στα νοσοκομεία, τότε σημαίνει αυτός ο τόπος έχει 
μέλλον.  Όταν όμως τα αποτελέσματα μιας οικονομικής ανάπτυξης δε διαχέονται σε αυτά που έχω πει, τότε 
σημαίνει υπάρχει πρόβλημα και έλλειμμα δημοκρατίας και διαφάνειας.  Αντί Νορβηγία, τείνουμε να γίνουμε 
Νιγηρία με αυτές τις νοοτροπίες.   

 Ψηφίστηκαν δεκάδες νόμοι τάχα για την προστασία των καταναλωτών.  Είσαστε σίγουροι ότι τους 
προστατέψαμε;  Είμαστε σίγουροι πραγματικά ότι εδώσαμεν προστασία;  Θεσμοθετήσαμε Χρηματοοικονομικό 
Επίτροπο, τον κ. Παύλο Ιωάννου, εκάμαμεν τα πάντα.  Να σας πω κάτι στην καθομιλουμένη τζιαι να μεν με 
παρεξηγήσετε: «ματσουτζιές του στραού»! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και με τούτο κλείνουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Έχει ολοκληρώσει την παρέμβασή του ο Ανδρέας Θεμιστοκλέους, ανεξάρτητος βουλευτής Λεμεσού. 

 Και τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Σαββίδης ο Χρύσανθος του Δημοκρατικού Κόμματος, της επαρχίας 
Πάφου. 

 Κύριε Χρύσανθε. 
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ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, φίλε Πρόεδρε. 

 Πίστευα ότι, εισερχόμενος στα έδρανα της Βουλής, οι εκλεχτοί του λαού -γιατί είμαστε οι εκλεχτοί του λαού- 
θα είχαμε έγνοια τον απλό άνθρωπο.  Αυτό πίστευα.  Δυστυχώς, σήμερα επιβεβαιώνεται η άποψη του λαού, ότι 
δεν τους νοιαζόμαστε.  Και βεβαίως δεν τους νοιαζόμαστε.  Ο πρόεδρος και ο συναγωνιστής και φίλος ο Νικόλας 
Παπαδόπουλος εισηγήθηκε τη διαδικασία του fast track, που άπαντες χρησιμοποιούν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν έχει fast track, κύριε Σαββίδη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 …γρήγορη διαδικασία, που άπαντες χρησιμοποιούν και στα αεροδρόμια.  Εν τους άρεσε που τους είπε 
σήμερα «γρήγορη διαδικασία, να πάμε στα ειδικά δικαστήρια», τα οποία θα έδιναν κάποια υποφερτή λύση.  Δεν 
τους άρεσε.  Και γιατί δεν τους άρεσε;  Γιατί φαίνεται, φίλε Πρόεδρε, τους αρέσουν τα πολιτικά παιχνίδια.  Έτσι 
εμάθαν, έτσι αναγιωθήκαν, να παίζουν παιχνίδκια, τζιαι κάμνουν τζιαι τους έξυπνους ότι ούλλα ξέρουν τα, 
παρακολουθώντας ο ένας τον άλλο.  Να τον παρακολουθούμε τζιαι να κάμνουμεν τζιαι τον έξυπνο μετά, αφού 
τον επαρακολούθησεν, ότι «κοίταξε, ξέρω είντα μ’ πόν’ να κάμεις τζι εννά σου τη φέρω»!  Έτσι εμάθαν, να λεν 
ότι έν’ πιο μπροστά ’πού τους άλλους, παρακολουθώντας τους άλλους.  Οι εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων 
από δάνεια και πιστώσεις χρησιμοποιούν διαδικασίες fast track… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πάλε; 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Ταχεία εκδίκαση. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 …γρήγορες διαδικασίες, για να αρπάξουν τις περιουσίες του κόσμου, τζιαι νομίζω άπαντες βιώνετε το 
εξής: Πκιάννει την περιουσία του, πάνε οι συγγενείς αυτού που πκιάννουν την περιουσία του τζιαι λέει τους 
«ζητάτε εσείς οι εταιρείες €200.000, να σας δώκουμεν €120.000», δεν το δέχονται τζιαι παν τζιαι πουλούν την 
€70.000-€80.000 αυτές οι εταιρείες και μεν μου πείτε ότι δεν το ξέρετε!   

 Εκείνο το οποίο επίσης με εκπλήσσει είναι ότι ο Κεντρικός Τραπεζίτης και ο κ. Υπουργός Οικονομικών έν’ 
εξαφανισμένοι!  Με προτάσεις με ξηπροτάσεις!  Οι πλέον αρμόδιοι είναι εξαφανισμένοι.  Εγώ, αν ήμουν 
υπουργός ή Κεντρικός Τραπεζίτης, για έτσι θέμα νύχτα-μέρα θα κατέβαζα προτάσεις τζιαι εισηγήσεις, θα 
προσπαθούσα να βάλω τα κόμματα ούλλα κάτω, τους βουλευτές κάτω, τα κόμματα, να δώσουμε λύση.  Πέραν 
τούτου, ότι είναι εξαφανισμένοι, σήμερα επερίμενά τους ναν’ δαμαί σήμερα, να παρακολουθούν, αφού νοιάζονται.  
Πούντους;  Πούντον Κεντρικό Τραπεζίτη τζιαι τον Υπουργό Οικονομικών;  Να ήμουν εγώ Υπουργός Οικονομικών 
τζιαι να μεν είμαι σήμερα παρών;  Τζιαι ο Κεντρικός Τραπεζίτης τζιαι να κάθεται ’πού σπίτι;  Διερωτούμαι τι στο 
καλό!  Αν το ακούν ’πού την τηλεόραση, να το ακούσουν καλά: Έπρεπε να έρτετε δαμαί σήμερα! 

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα, όπως είπε και ο πρόεδρος του κόμματος, ο Νικόλας, θα υπερψηφίσουμε το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο για επέκταση για άλλους τρεις μήνες, με την ελπίδα -κρατήστε τη λέξη, «επενδύουμε 
στην ελπίδα», τούτο μας έμεινε- να βρεθεί λύση. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Νομίζω άπαντες γνωρίζετε το μεγάλο ξεπούλημα των περιουσιών των απλών ανθρώπων και το μεγάλο 
πάρτι, φίλε Πρόεδρε, που κάποιοι απολαμβάνουν και πλουτίζουν σε περιόδους κρίσεως.  Κάποιοι δεινοπαθούν 
να τα βκάλουν πέρα τζιαι κάποιοι πλουτίζουν.  Εν τους χορταίννει ο Θεός, νομίζουν εννά τα πάρουν μαζί τους 
τζιαι στην άλλη ζωή!  Δε θα τα πάρετε, κύριοι, μαζί σας!  Κάμνετε χαρά ότι εννά τα πάρετε, δε θα τα πάρετε μαζί 
σας! 

 Μα ποιο success story επικαλείται η κυβέρνηση;  Success story!  Μα ποιο success story;  Μα εν βλέπουν 
ότι ο κόσμος πεινά, δεινοπαθά;  Πηαίννετε στην Αρχή Ηλεκτρισμού τζιαι ζητήστε τα στατιστικά δεδομένα, πόσοι 
κάμνουν αίτηση, για να πάρουν σε δόσεις πληρωμή των λοαρκασμών τους.  Ετριπλασιάστηκεν ο αριθμός αυτός 
εν σχέσει με τα προηγούμενα χρόνια.  Μα δε βλέπουν φτώχια, που οι οικογένειες, μονογονιοί, γεωργοί, 
κτηνοτρόφοι σκέφτονται και το τελευταίο σεντ, πώς θα περάσουν!  Τζιαι κάποιοι σε έτσι περίοδο πλουτίζουν! 

 Κλείνω, λέγοντας το εξής: Μας λυπεί.  Αυτό το κοινοβούλιο, αντί να σκέφτεται το καλό του κόσμου, βλέπει 
μόνο πολιτικές σκοπιμότητες! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ πολύ τον Χρύσανθο Σαββίδη από την Πάφο, βουλευτή του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Και τον λόγο έχει ο πρόεδρος της Δημοκρατικής Παρατάξεως, ο συνάδελφος κ. Μάριος Καρογιάν. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δε θα αναλωθώ σε παρελθοντολογία ούτε και πρόκειται να παραθέσω ζητήματα που πλήγωσαν στο 
παρελθόν ή που διαμόρφωσαν συνθήκες συγκρούσεων και αντιπαραθέσεων.  Εξάλλου, αυτά θα καταγραφούν 
στην ιστορία.  Το μόνο σίγουρο είναι ότι δεν υπήρξε καμιά ολιστική προσέγγιση του θέματος αυτού.  Και δεν 
υπήρξε, γιατί διαφορετικές υπήρξαν οι προσεγγίσεις και ίσως διαφορετικές να ήταν και οι στοχεύσεις.  Φαίνεται 
ότι εδώ στην Κύπρο συνήθως υιοθετούμε αρνητικά πράγματα από το παρελθόν ή και ακόμα από τη διεθνή σκηνή 
και αρνούμαστε πεισματικά να αποδεχθούμε και θετικές πρακτικές ή διαδικασίες άλλων ευρωπαϊκών κρατών.  
Άλλα κράτη με παρόμοια ζητήματα με εμάς βρήκαν τις λύσεις, βρήκαν τις συνισταμένες, γιατί πάνω απ’ όλα ήσαν 
ρεαλιστές.  Είδαν τις πραγματικότητες, φρόντισαν μέσα από έναν διάλογο και μέσα από πολιτικές οι οποίες θα 
μπορούσαν να φέρουν αποτελέσματα και έκαμαν βήματα.  Εμείς μετά από τόσα χρόνια συνεχίζουμε να είμαστε 
στον ίδιο παρονομαστή.  Κάθε φορά να συζητούμε τα ίδια και τα ίδια, να έρχονται νέες εξελίξεις να προστίθενται 
στις ήδη υπάρχουσες, να δυσκολεύουν τα πράγματα, να γίνονται ακόμα πιο πολύπλοκα και εμείς ακόμα να 
προσπαθούμε τα βασικά να κάνουμε.   

 Η προσέγγισή μου σήμερα θα είναι λίγο διαφορετική.  Δεν αμφισβητώ τις προθέσεις κανενός πολιτικού 
κόμματος, κανενός συναδέλφου.  Ξεκινώ από την αρχή ότι όλοι προσπαθούμε να υπηρετήσουμε το σωστό και 
το δίκαιο, να υπηρετήσουμε αυτούς που έχουν χτυπηθεί περισσότερο απ’ αυτές τις αλλεπάλληλες κρίσεις, αυτούς 
που ανήκαν στη μεσαία τάξη οι πλείστοι, που σήμερα έχουν διολισθήσει και είναι στα πιο φτωχά στρώματα αυτού 
του κόσμου.  Κάποιοι έγιναν ακόμα πιο πλούσιοι.  Η μεσαία τάξη όμως, δυστυχώς ένα μεγάλο της κομμάτι, έγινε 
ακόμα πιο φτωχή.  Και βέβαια, τα πράγματα δεν έχουν μείνει έτσι στατικά.  Εκτός από την κρίση του 2013, είχαμε 
τον κορωνοϊό, έχουμε τον πόλεμο, έχουμε τον πληθωρισμό, έχουμε αυξήσεις επιτοκίων, που ακόμη και αυτοί 
που ήσαν καλοπληρωτές πολύ σύντομα θα βρεθούν να έχουν και αυτοί κόκκινα δάνεια, χωρίς δίχτυ προστασίας, 
χωρίς να υπάρχουν εκείνες οι πολιτικές που να απορροφήσουν τους κραδασμούς και να δώσουν μια ελπίδα, 
δυνατότητα σ’ αυτούς τους ανθρώπους, χωρίς βέβαια να διακινδυνεύεται η πολιτική και η οικονομική 
σταθερότητα τούτου του τόπου.  Και, ξέρετε, πολλές είναι οι αντιφάσεις που έχουμε στις συζητήσεις και τις 
τοποθετήσεις μας.  Από τη μία λέμε να αλλάξει ένα οικονομικό μοντέλο, να το κάνουμε καλύτερο, ζητούμε να 
έχουμε επενδύσεις και από την άλλη πλευρά κάμνουμεν ό,τι περνά από το χέρι μας, για να έχουμε οικονομική 
αστάθεια.  Πέστε μου, θα βρούμε πολλούς σοβαρούς επενδυτές να έρθουν σε μια χώρα όπου αλλάζουμε 
νομοθεσία από τη μια μέρα στην άλλη ή, όταν μπαίνουμε σε μια διαδικασία, δεν ξέρει την επόμενη μέρα τι θα 
του προκύψει;  

 Δεύτερον, μιλάμε ουσιαστικά για ένα γεγονός.  Οι τράπεζες…  Και είδαμε και τον τρόπο που 
μεταχειρίστηκαν τους φτωχούς, τους αδύναμους, αυτούς που χτυπήθηκαν.  Σε ό,τι αφορά τις εταιρείες 
διαχείρισης δανείων, ήταν κοινή η τοποθέτηση ότι ο τρόπος συμπεριφοράς, η μη στοχευμένη αναδιάρθρωση 
των δανείων τους ή ακόμη και η επιμονή τους να δημιουργούν καθυστερήσεις, να δημιουργούν μία ψυχολογία 
τέτοια, ούτως ώστε, ακόμα και εκείνους που ήσαν πρόθυμοι με πολλές θυσίες να πάνε να εξυπηρετήσουν το 
δάνειό τους, τους φόρτωναν και με πολλά άλλα…  Γι’ αυτό τον λόγο λοιπόν, ερώτημα:  Νιώθουμε ότι μέσα από 
την ολική αντιπαράθεση και σύγκρουση θα βρούμε τη λύση;  Η άποψή μας είναι ότι πρέπει να μάθουμε να 
συζητούμε.  Να μπουν επιχειρήματα. 

 Θα κάμω μια μικρή άσκηση.  Είπε ένας συνάδελφος -νομίζω από το ΕΛΑΜ προηγουμένως- ότι πήραμε 
μια βδομάδα, γιατί πήραμε οδηγίες από τον κ. Χριστοδουλίδη ή οτιδήποτε άλλο.  Τι να σας πω;  Ουδέν 
αναληθέστερον!  Ήμουν ένας που ζήτησα την αναβολή τούτη και τη ζήτησα χωρίς καμιά υστεροβουλία.  Δεν είχα 
σκοπό να εξυπηρετήσω κανέναν, όμως ένιωθα την ανάγκη…  Αυτή η μόνιμη αντιπαράθεση και σύγκρουση του 
τραπεζικού συστήματος, του οικονομικού συστήματος, των κομμάτων, της πολιτείας στο τέλος μόνο κακά θα 
φέρει.  Γι’ αυτό τον λόγο είπαμε να δοκιμάσουμε, να κάμουμε μια προσπάθεια.  Ποιοι είμαστε εμείς;  Τίποτε!  
Ούτε κυβέρνηση είμαστε ούτε υπουργοί είμαστε ούτε έχουμε όλα τα δεδομένα.  Η απλή λογική.  Επιχειρήσαμε 
να βρεθούμε με τους εκπροσώπους των εταιρειών διαχείρισης δανείων.  Τους είπαμε αυτά που νιώθαμε μέσα 
από την επαφή μας με τον κόσμο, πώς ταλανίζεται ο απλός πολίτης, τι δυσκολίες του προκαλούν.  Άνθρωποι 
που χάνουν τη ζωή τους με μια ψυχολογία τέτοια όπως την επιβάλλουν σε αυτούς τους ανθρώπους.  Και σίγουρα 
δε μιλούσε για τους στρατηγικούς κακοπληρωτές.   

 Αφού λοιπόν τους παραθέσαμε τι είναι αυτά που τους καταλογίζουμε και τους καταλογίζει η κοινωνία, τους 
είπαμε:  «Είσαστε κομμάτι τούτης της κοινωνίας;  Σας ενδιαφέρει και εσάς τούτος ο τόπος ή είναι προνόμιο 
κάποιων;».  Ανοίξαμε έναν διάλογο ειλικρινή, έντιμο, οφείλω να το πω.  Θέλω να είμαι δίκαιος με τους 
ανθρώπους.  Και λέω:  «Ωραία.  Πώς νιώθετε ότι μπορεί, κάμνοντας εμείς ένα σημαντικό βήμα, να εκτονωθεί 
τούτο το κλίμα το πολεμικό και να βρούμε έναν δίαυλο διαλόγου, συζήτησης;».  Εμείς ταπεινά τους υποβάλαμε 
μία πρόταση.  Ποιους θέλουμε να προστατεύσουμε σε πρώτη φάση;  Τις ευάλωτες ομάδες.  Και οι ευάλωτες 
ομάδες δεν είναι κάτι ακαθόριστο.  Τις ευάλωτες ομάδες η κυβέρνηση τις έχει καθορίσει.  Και βέβαια, με την 
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τελευταία της απόφαση, του Αυγούστου του 2022, επέβαλε επιπρόσθετες κατηγορίες ανθρώπων στις ευάλωτες 
ομάδες.  Αυτοί δηλαδή οι έντιμοι άνθρωποι που εργάζονται και οι δύο και ο μισθός τους δεν υπερβαίνει τα €1.800 
είναι ευάλωτη ομάδα.  Τι να πρωτοπληρώσουν;  Το ρεύμα;  Το ενοίκιο;  Το φαΐ;  Τα παιδιά τους;  Και πόσες 
δόσεις μπορούν να δώσουν, για να είναι σωστοί, που το θέλουν;  Όπως άνθρωποι πολύτεκνοι, άνθρωποι 
παραπληγικοί, άνθρωποι που η μοίρα τους χτύπησε.  Τούτους λοιπόν πρέπει να προστατέψουμε!  Γι’ αυτό τους 
είπαμε:  «Δε θα σας πούμε πολλά απραγματοποίητα.  Θα ξεκινήσουμε ’πού το πιο απλό:  Ογδόντα χιλιάδες 
νοικοκυριά.  Μπορείτε να κάμετε μια κίνηση;  Δεν μπορείτε;  Θα πάει μετωπική σύγκρουση!  Ποιος θα κερδίσει;  
Εσείς;  Θα κερδίσετε κάποια χρήματα παραπάνω.  Η κοινωνία όμως;  Αύριο οι πολίτες;  Αυτοί που δε θα μπορούν 
να κινηθούν, δε θα μπορούν να δημιουργήσουν, δε θα μπορούν να προσφέρουν;  Πώς το τραπεζικό σύστημα 
θα λειτουργήσει;  Πώς η κοινωνία θα λειτουργήσει;».   

 Οφείλω λοιπόν να πω ότι εκείνη η βδομάδα ήταν μία βδομάδα δημιουργική.  Έκαμαν εχτές μια τοποθέτηση 
πολύ ευπρεπή, σωστή.  Δεν το είχαν πράξει την προηγούμενη περίοδο.  Σε ό,τι μας αφορά -γιατί δε θέλω να 
ισοπεδώνω τα πάντα- εμείς πριν τρεις μήνες υποστηρίξαμε ότι πρέπει να υπάρξει αναστολή των εκποιήσεων, 
γιατί, όπως μας έλεγε ο Υπουργός Οικονομικών, ακόμη και διάφοροι άλλοι αξιωματούχοι δεν ήσαν διατεθειμένοι 
να έχουν μία επιστολή που να λέει:  «Κύριοι, δε θα προβούμε σε εκποιήσεις πρώτης κατοικίας των ευάλωτων 
ομάδων τους μήνες του καλοκαιριού».  Και γι’ αυτό και εμείς συνυπογράψαμε.  Ήρθε λοιπόν μια κίνηση απ’ 
αυτούς.   

 Είχα πρόθεση…  Θέλω να είμαι ειλικρινής και όποιος θέλει ας με κακίσει.  Ας κάμουν λαϊκισμό και πάνω 
σε αυτά που θα πω και τώρα.  Πρόθεσή μου ήταν να υπήρχε ακόμα μιας βδομάδας παράταση.  Γιατί;  Γιατί 
ακριβώς υπήρχαν ακόμα δυο κατηγορίες, της επαγγελματικής στέγης και των αγροτεμαχίων.  Δεν είμαι ειδικός.  
Και οφείλω να πω και να εξάρω στο έργο του και να ευχαριστήσω και τον Χρηματοοικονομικό Επίτροπο, του 
οποίου ζήτησα τη γνώμη, «ποιους τρόπους από την εμπειρία σου, τις γνώσεις σου, που είσαι ένας άνθρωπος 
που υπερασπίστηκες αρκετούς ανθρώπους που κινδύνευαν να μείνουν στους πέντε δρόμους…».  Εκεί μου 
έδωσε ως επίσημη επιστολή κάποιες εισηγήσεις, κάποιες σκέψεις, με τις οποίες θα μπορούσαμε με λίγη υπομονή 
και καλή θέληση να καλύπταμε και ένα μεγάλο κομμάτι αυτών των ανθρώπων των οποίων εμπίπτει η 
επαγγελματική στέγη, αλλά και τα αγροτεμάχια…  Και τι είναι;  Γιατί προσπαθούσαμε να δώσουμε και έναν 
ορισμό, γιατί ο προηγούμενος -για να είμαι δίκαιος- που είχαμε ψηφίσει και εμείς, ήταν ένας οριζόντιος, που 
κάλυπτε και τους κακοπληρωτές, κάλυπτε τους πάντες.  Και αυτή ήταν και η εισήγηση που έκαμε προηγουμένως 
που κρίθηκε από το προεδρείο ότι ήταν σύντομη ή ίσως δεν ήταν αρκούντως προετοιμασμένη, για να υποβληθεί 
στο σώμα. 

 Εκείνο λοιπόν που θέλω να πω είναι ότι, ναι, είμαστε στη δίνη προεκλογικής.  Οι εκλογές θα τελειώσουν.  
Ο τόπος όμως θα μείνει.  Θα μείνει!  Δεν έχει σημασία ποιος θα κερδίσει.  Σημασία έχει ποια χώρα θα διαχειριστεί 
την επόμενη μέρα.  Και δε θεωρώ ότι είναι προνόμιο του ενός ή των δύο.  Θέση μου ήταν και είναι ότι για τέτοιου 
είδους κορυφαία θέματα έχουμε υποχρέωση, αν αγαπούμε τούτο τον τόπο, να βάλουμε και τα εγώ μας κάτω και 
τα μικρά μας κάτω και όλα όσα μας πληγώνουν κάτω και να επενδύσουμε στα παιδιά μας και στην προοπτική 
αυτού του τόπου.  Διαφορετικά, απλώς περί άλλα θα τυρβάζουμε, ο καθένας θα κάμνει το μικρό του κομματικό 
παιχνίδι, ο κόσμος θα υποφέρει, η οικονομία θα τίθεται σε κίνδυνο, πολλά άλλα θα πολλαπλασιάζονται και εμείς 
απλώς στο ίδιο έργο θεατές.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ένιωθα την ανάγκη να πω αυτά τα πράγματα.  Όπως ξεκίνησα, θα καταλήξω.  Δεν αμφισβητώ τις καλές 
προθέσεις κανενός.  Δεν αμφισβητώ την εντιμότητα κανενός.  Εκείνο όμως που σαν ύστατη έκκληση κάμνω:  
Αυτό το λίγο που κάποιοι από εμάς κάναμε τούτες τις μέρες, αν γινόταν συντεταγμένα με τους θεσμούς του 
κράτους, με τις πολιτικές δυνάμεις, στη βάση της λογικής των επιχειρημάτων και του τι υπάρχει σε άλλες χώρες 
της Ευρώπης, ίσως να ήμαστε κάποια βήματα μπροστά.  Δυστυχώς, η διαιώνιση αυτής της κατάστασης, μέρα-
νύχτα, άσπρο-μαύρο, πολύ φοβάμαι, μόνο δεινά θα φέρει στον τόπο. 

 Σας ευχαριστώ και λυπούμαι αν καταχράστηκα τον χρόνο…  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Μάριο Καρογιάν, έχει ολοκληρώσει την παρέμβασή του ο πρόεδρος της 
Δημοκρατικής Παράταξης.   

 Τον λόγο θα πάρει ο βουλευτής Λευκωσίας της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ο συνάδελφος ο Κωστής 
Ευσταθίου. 

 Κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Βεβαίως, έχουν λεχθεί πάρα πολλά.  Θα είμαι σύντομος.   
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 Αυτό το οποίο πρέπει να κατανοήσουμε δυστυχώς είναι ότι στην Κύπρο ζούμε την απόλυτη ασυδοσία του 
τραπεζικού κεφαλαίου.  Και, όταν λέω «ασυδοσία του τραπεζικού κεφαλαίου», εννοώ ότι το τραπεζικό κεφάλαιο, 
οι τράπεζες και ό,τι σημαίνει «τράπεζα» και ό,τι είναι συνδεδεμένο με την τράπεζα, λειτουργεί χωρίς όρια, χωρίς 
περιορισμούς, χωρίς έλεγχο.  Ποιο είναι το νομοθετικό καθεστώς που υπάρχει σήμερα;  Έχουμε τους νόμους 
περί εκποιήσεως, περί Μεταβιβάσεων και περί Εκποίησης, οι οποίοι, με την ασοφία αυτών που τους ψήφισαν 
και τους τροποποίησαν αργότερα, δε δίνουν κανένα απολύτως δικαίωμα στους δανειολήπτες.  Τα πάντα 
εξαρτώνται από τη βούληση των τραπεζών και βεβαίως των εταιρειών οι οποίες αγόρασαν τα δάνεια σε 
εξευτελιστικές τιμές από τις τράπεζες.  Έχουμε επίσης τη νομοθεσία περί πωλήσεων δανείων -και εκεί είναι η 
μεγάλη φενάκη και θα το εξηγήσω σε πολύ λίγο- και βεβαίως έχουμε και τον νόμο περί του «Άρτεμις», ο οποίος 
είναι ένα κακέκτυπο αυτού που ισχύει στο εξωτερικό, είναι το «Credit Bureau».   

 Είναι πρωτοφανές το ότι στην Κύπρο οι ανταγωνιστές μεταξύ τους, οι τράπεζες δηλαδή, ανταλλάσσουν, 
παρακαλώ, δεδομένα των πελατών τους!  Μόνο στην Κύπρο μπορεί να συμβεί αυτό το πράμα!  Για να 
καταλάβετε, ας φανταστούμε τις δυο μεγάλες εταιρείες αναψυκτικών να ανταλλάσσουν οι ίδιες πληροφορίες 
μεταξύ τους αναφορικά με τις συνήθειες των καταναλωτών και των πελατών τους.  Στην Κύπρο γίνεται οι 
τράπεζες να ειδοποιεί η μια την άλλη και να λέει «ο τάδε είναι πελάτης μου, δε συμφωνεί με τες χρεώσεις μου· 
παρακαλώ να τον διαγράψεις και εσύ, να μην του κάμνεις ποτέ δάνειο»;  Αυτή η ασυδοσία μόνο στην Κύπρο 
γίνεται!  Δεν υπάρχει έλεγχος ούτε από την Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού.  Δεν υπάρχει έλεγχος ούτε 
όρια από τον νόμο.  Και φτάνουμε στη φενάκη, στα ψέματα, στην απάτη.   

 Ποια είναι η μεγάλη απάτη;  Είναι το δίχτυ προστασίας και είναι και η προστασία των δανειοληπτών.  
Υποτίθεται ότι οι τράπεζες ειδοποιούν τους πελάτες τους, τους δανειολήπτες οι οποίοι έχουν κόψει πίσω, ότι θα 
προχωρήσουν, εκτός εάν εξοφλήσουν ένα μεγάλο ποσό, το οποίο αφήνουν εντέχνως να συγκεντρωθεί.  «Εάν 
δεν το εξοφλήσεις, θα προχωρήσω στην εκποίηση».  Παράλληλα, ειδοποιείται ο δανειολήπτης:  «Έχω πρόθεση 
να πουλήσω το δάνειό σου στην τάδε εταιρεία και βεβαίως σε καλώ να το εξοφλήσεις· αλλά με μία διαφορά, δε 
θα σου επιτρέψω ποτέ να δανειοδοτηθείς λόγω του “Άρτεμις”.  Και, λόγω της απόφασής μου εγώ να μη σε 
δανειοδοτήσω, δε θα ξοφλήσεις ποτέ».   

 Αποτέλεσμα, ειδοποιείται, δεν μπορεί να κάμει οτιδήποτε και εκποιείται η περιουσία του.   

 Στις άλλες χώρες τι γίνεται;  Στις άλλες χώρες γίνεται αυτό το οποίο δε γίνεται στην Κύπρο.  Η τράπεζα, η 
οποία έχει δεσπόζουσα θέση και η δεσπόζουσα θέση είναι πολύ περιορισμένη, δεν πρέπει να περάσει ούτε το 
20% της αγοράς, πολύ πιο κάτω, υποχρεούται να δανειοδοτήσει τον δανειολήπτη, ακόμα και όταν αυτός είναι εν 
υπερημερία.  Και ιδίως στην Κύπρο, όπου τα περισσότερα δάνεια δεν εξοφλούνται, γιατί ακριβώς αλλάξαν οι 
συνθήκες εξαιτίας της συμπεριφοράς των τραπεζών, και έτσι φτάνουμε στο εξής:  Τι πρέπει να κάμουμε;  Αυτό 
το οποίο πρέπει να γίνεται συνεχώς είναι, μέχρι να ψηφιστεί και το δικαστήριο, το οποίο να έχει δικαιοδοσία 
σοβαρή μέσα από επεξεργασία, μέχρις ότου δοθεί πραγματικά δίχτυ προστασίας και μέχρις ότου οι τράπεζες 
αναγκαστούν να προχωρήσουν στις αναδιαρθρώσεις ή στην εξασφάλιση χρηματοδότησης προς τους πελάτες 
τους, να έχουμε, ναι, αναστολή των εκποιήσεων.  Μόνο έτσι μπορεί να καταλάβουν, μόνο έτσι μπορεί να γίνει η 
δουλειά, γιατί ακριβώς, εάν τους αφήσουμε ασύδοτους, θα προχωρήσουν όπως προχωρούν τώρα, χωρίς κανένα 
φραγμό και όρια.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο τον Ευσταθίου τον Κώστα από την ΕΔΕΚ, ο οποίος ολοκλήρωσε την 
παρέμβασή του.  

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Γιώργος Λουκαΐδης, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις.  

Κύριε Λουκαΐδη, ο λόγος δικός σας.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

Θα προσπαθήσω να μην επαναλάβω τα όσα ήδη έχουν λεχθεί, με πλείστα από τα οποία πρέπει να πω 
ότι συμφωνούμε, και δεν αναφέρομαι σε αυτά που είπε ο γενικός γραμματέας του κόμματος, αναφέρομαι και σε 
άλλα που είπαν συνάδελφοι από άλλους πολιτικούς χώρους.  Οπόταν, επιτρέψετέ μου να ξεκινήσω λέγοντας ότι 
δυστυχώς δεν είναι η πρώτη φορά που τα έχουμε ακούσει.  Εδώ και μια δεκαετία παρόμοια πράγματα συζητούμε, 
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Ζούμε déjà vu.  Είναι γαλλική τούτη η έκφραση, κύριε Πρόεδρε, 
να το ξαναπώ με άλλο τρόπο, διότι η ακριβής μετάφραση έντζιεν πολλά δόκιμη στα ελληνικά, «στο ίδιο έργο 
θεατές».   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Ε, άδε τι ωραία φράση!  Έπρεπε να μας το πεις γαλλικά, δηλαδή;  Τζιαι, άμαν σε ακούει ένας μες στο 
χωράφι, π.χ. στο Δάλι, κύριε, πού να καταλάβει;  Άσε που το Σύνταγμα σε υποχρεώνει να μιλάς ελληνιστί.  
Συγγνώμη για την παρέμβαση.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Είδες, ήβρα τζιαι έκφραση που να ταιρκάζει! 

Οπόταν, επειδή είπα έθθα πω πράγματα που έχουν λεχθεί -εννά προσπαθήσω- νομίζω ότι, για να πάρω 
την προσφιλή έκφραση του αγαπητού Αβέρωφ, «αφήκαμεν τον ελέφαντα τζιαι εν τον θωρούμε μες στο δωμάτιο»!  
Ποιος είναι ο ελέφαντας; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

Ο Αβέρωφ είδε τον ελέφαντα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

Είναι ένα από τα υψηλότερα δημόσια χρέη, το δημόσιο χρέος που έχουμε, που το κουβαλούμε μετά από 
μια δεκαετία διακυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη, Αβέρωφ Νεοφύτου, Νίκου Χριστοδουλίδη, είναι και το τεράστιο 
ιδιωτικό χρέος, που μπορεί να έφυγε, όπως σωστά λέχθηκε, από τις τράπεζες, παραμένει όμως στην κυπριακή 
οικονομία και είναι εκεί και είναι μια τεράστια απειλή.  Αυτό που οδήγησε στην καταστροφή την κυπριακή 
οικονομία -και κάποιοι συνάδελφοι το είπαν σήμερα, είτε ευθέως είτε με άλλο τρόπο- που ήταν η κατάσταση στην 
οποία είχαν φέρει τον τραπεζικό τομέα οι καλύτεροι τραπεζίτες στον κόσμο, παραμένει το κυριότερο πρόβλημά 
μας, με τη διαφορά να είναι ότι πλέον έχει μεταφερθεί ο όγκος των μη εξυπηρετούμενων, ο τεράστιος αυτός 
όγκος, έξω από το τραπεζικό σύστημα κυρίως, αλλά αποδεικνύει ότι καμία σχέση δεν έχει με την αλήθεια το 
success story που επιχειρείται να περάσει για τη διαχείριση της οικονομίας στη χώρα μας.  Το έχουν περιγράψει 
όλοι σχεδόν οι συνάδελφοι πόσο ο κόσμος υποφέρει και πονά.  Αλλά κάποιοι τα ίδια παραμύθια, όπως λέει και 
το τραγούδι του Διονύση του Σαββόπουλου.  Διότι αυτό είναι που συμβαίνει, δεν είναι σήμερα που φτωχοποιείται 
η μεσαία τάξη.  Ξαναφτωχοποιείται και άλλο τμήμα της μεσαίας τάξης σήμερα.  Διότι τα €100 που έπαιρναν 
σήμερα είναι λιγότερο από €90 που αξίζουν και έρχονται και άλλες αυξήσεις, όπως λέχθηκε ήδη, πάνω στα 
επιτόκια, που εννά επιβαρύνουν τούτον ούλλον τον κόσμο.  Είτε για επιχειρήσεις μιλούμε είτε για νοικοκυριά 
μιλούμε.   

Το βασικό πρόβλημα λοιπόν της κυπριακής οικονομίας μπορεί να έχει απαμβλυνθεί ως έναν βαθμό, για 
να είμαστε σωστοί και ακριβείς, αλλά πολύ περιορισμένα.  Παραμένει ο ελέφαντας στο δωμάτιο και την ίδια ώρα, 
ενώ συμβαίνει τούτο, στοχοποιείται ο κόσμος, ο απλός ο κόσμος.  Ελέχθη, αλλά επιτρέψετέ μου να το 
επαναλάβω τούτο.  Μα, καλά, έχουν ευθύνη οι δανειολήπτες, να το δεχτούμε.  Τα ευλοημένα, εγινήκαν ούλλοι 
ππατταξιήδες, απατεώνες μέσα σε μια νύχτα μετά την κρίση του 2013 και την τραπεζική ληστεία που έγινε;  
Έγιναν όλοι απατεώνες αυτοί οι άνθρωποι τζιαι έχουμε να κάμουμε με στρατηγικούς κακοπληρωτές;  Αυτή η 
κατηγορία που την ακούμε συνέχεια, σε μια προσπάθεια να στοχοποιηθούν οι δανειολήπτες τελικά, πέστε μας 
πόσοι είναι, ποιοι είναι επιτέλους, πώς τους εντοπίζουμε να τους κυνηγήσουμε συλλογικά;  Ποιο ποσοστό αφορά;   

Και εμείς λέγαμε από το 2012 και καταθέταμε προτάσεις νόμου.  Τι λέγαμε εμείς;  Να δώσουμε τη 
δυνατότητα στον δανειολήπτη που κινδυνεύει η κύριά του κατοικία να πάει στο δικαστήριο να παρουσιάσει τα 
στοιχεία του, να δείξει, να αποδείξει και να τεκμηριώσει ότι είναι τα οικονομικά δεδομένα που έχουν δημιουργηθεί 
στη χώρα μας που επέδρασαν αρνητικά στα εισοδήματά του και μόνο τότε το δικαστήριο να κρίνει κατά πόσο θα 
μπορούσε να του προστατεύσει και τι;  Την κύριά του κατοικία, να μην τον πετάξει έξω από το σπίτι του.  Μα, 
πόσο παράλογο ήταν τούτο το πράγμα που ζητούσαμε;  Τζιαι είναι τζιειαμαί ακόμα ως πρόταση νόμου.  Πόσο 
παράλογο είναι να υπάρχει μια απόφαση δικαστηρίου πριν να ξεσπιτώσεις έναν άνθρωπο τζιαι να τον πετάξεις 
τζιαι τζιείνον τζιαι την οικογένειά του έξω ’πού το σπίτι τους;  Πράγμα που συμβαίνει, συνάδελφοι, και το ξέρετε 
ότι συμβαίνει, κυρίως με το σχέδιο υποθήκης έναντι του υπολοίπου του χρέους, έχουν πεταχτεί πρόσφυγες έξω 
από τα σπίτια τους, πολύς κόσμος.  Ζήτησα με ερώτηση στην Κεντρική Τράπεζα να μας πουν πόσος είναι τούτος 
ο κόσμος.  Δεν κρατούν στατιστικά, δεν τους ενημερώνουν οι τράπεζες, λαλούν.  Αλλά βρίσκουμέν τους μπροστά 
μας τούτους τους ανθρώπους συνέχεια και συνεχίζεται, διότι έχουμε πανίσχυρους οικονομικούς οργανισμούς, 
τις τράπεζες, ’πού τη μια, τζιαι ευάλωτους δανειολήπτες, φτωχό κόσμο, πολλές φορές αγράμματο, που δεν έχει 
’πού τον ήλιο μοίρα και προφανώς δεν μπορεί να υπερασπιστεί τον εαυτό του.  Τζιαι έδωκεν ήδη το σπίτι του 
πάρα πολύς κόσμος, για να γλιτώσει ’πού τα δόντια των τραπεζιτών ή τζιείνων που έπιασαν τα δάνεια σήμερα 
εν πάση περιπτώσει.   

Εννά συνεχίσουμε σε αυτό τον δρόμο;  Κάποιοι θέλουν να συνεχίσουμε σε αυτό τον δρόμο, θέλουν 
ανανέωση εντολής αυτής της διακυβέρνησης, είτε ο κ. Νεοφύτου είτε ο κ. Χριστοδουλίδης.  Το λένε, το δηλώνουν 
ότι είναι συνεχιστές αυτής της διακυβέρνησης και βεβαίως δικαίωμά τους.  Αμφότεροι τοποθετούνται ακόμα μια 
φορά όπως μας είπε ο κ. Νεοφύτου ότι έκαμνεν ώς το 2014, που κουράστηκε να ψηφίζει νόμους υπέρ των 
τραπεζών.  Αυτό έκαμνεν η κυβέρνηση όλα αυτά τα χρόνια, νόμους υπέρ των τραπεζών και σε βάρος των 
δανειοληπτών, αλλά και των καταθετών, που επίσης βρίσκονται στο στόχαστρο της ασυδοσίας, των 
καταχρηστικών πρακτικών των τραπεζών.  Και των καταθετών!  Και δεν έχουμε καταφέρει ούτε εκείνους να 
προστατεύσουμε αρκετά ακόμη από αυτές τις καταχρηστικές πρακτικές.  Πρέπει να υπάρξει αλλαγή λοιπόν. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, ησυχία, μιλά ο συνάδελφος.  Παρακαλώ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

Πρέπει να υπάρξει αλλαγή διακυβέρνησης, για να προσδοκούμε σε κάτι διαφορετικό, διότι είτε με τον κ. 
Νεοφύτου είτε και με τον κ. Χριστοδουλίδη θα έχουμε μια από τα ίδια και χειρότερα, διότι, οκτώ χρόνια μετά που 
μας έλεγαν ότι κουραστήκαν να ψηφίζουν νόμους υπέρ των τραπεζών, συνεχίζουν να κάμνουν το ίδιο ή να 
αντιτίθενται σε νόμους που προστατεύουν κατ’ ελάχιστον τους ευάλωτους, τους δανειολήπτες, που επιχειρούν 
να αποκαταστήσουν έστω κάπως, μερικώς κάποια από τα δικαιώματα που τους αφαιρέθηκαν όλα αυτά τα 
χρόνια, με πλειοψηφίες δυστυχώς που διαμορφώνονταν στη Βουλή, για να είμαστε δίκαιοι, και δεν ήταν μόνος 
του ο Δημοκρατικός Συναγερμός.  Διαφορετικά, θα είμαστε εδώ τζιαι εννά κάμνουμεν παρόμοιες συζητήσεις, 
κύριε Πρόεδρε, αν δεν υπάρξει αλλαγή φιλοσοφίας, προσέγγισης σε αυτά τα ζητήματα, τζιαι τα επόμενα πέντε 
χρόνια, αν ο μη γένοιτο συνεχιστεί αυτή η διακυβέρνηση με τον έναν ή τον άλλο εκπρόσωπο, εκπροσώπους της 
απερχόμενης κυβέρνησης.   

Αυτό ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λουκαΐδη.   

Έχει ολοκληρώσει την παρέμβασή του ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ο 
συνάδελφος Γιώργος Λουκαΐδης.  Τον λόγο θα πάρει ο συνάδελφος Λίνος Παπαγιάννης του ΕΛΑΜ, από την 
επαρχία Αμμοχώστου.   

Κύριε Παπαγιάννη, ο λόγος δικός σου. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ζήτησα τον λόγο, για να απαντήσω σε κάποια από τα όσα έχουν ακουστεί και όχι για να επαναλάβω τα 
όσα έχουν πει οι δύο συνάδελφοι του ΕΛΑΜ προηγουμένως.  Το πρώτο, ο κ. Καρογιάν ανέφερε ένα σημείο το 
οποίο θεωρώ λανθασμένο.  Η ανακοίνωση, επιστολή, όπως θέλετε πέστε την, που έστειλαν τα ταμεία προς τη 
Βουλή στην ουσία εμπαίζει κανονικότατα το σώμα και να σας εξηγήσω τον λόγο.  Αν διαβάσετε προσεκτικά την 
κατηγοριοποίηση που έχουν κάμει για το σε ποιους ανθρώπους θα δώσουν αναβολή ή αναστολή εκποιήσεων, 
θα αντιληφθείτε ότι, με τα μαθηματικά που μπορώ να κάμω -και θεωρώ ότι είμαι αρκετά καλός στα μαθηματικά- 
μιλούμε για ένα ποσοστό κάτω του 3% του κυπριακού πληθυσμού και από αυτούς εκ των πράγματων το 2% δεν 
μπορούσαν να είναι δικαιούχοι σε δάνειο.  Και το λέω αυτό απλούστατα γιατί οι ευάλωτες ομάδες που σήμερα 
είναι δικαιούχοι του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος δεν έχουν σε καμία περίπτωση τα κατάλληλα εχέγγυα 
που απαιτούνται από την τράπεζα, ούτε τα είχαν πριν είκοσι χρόνια, για να μπορέσουν να είναι λήπτες ενός 
δανείου.   

 Το δεύτερο, με προβληματίζει ιδιαίτερα γιατί αρκετοί συνάδελφοι, ίσως και εσκεμμένα, δεν μπαίνουν στη 
λογική εξέλιξη αυτού που πρόκειται να συμβεί.  Βλέπουμε ότι με τον έναν ή τον άλλο τρόπο τις εταιρείες 
διαχείρισης δανείων, όπως τις έχουν ονομάσει, προσπαθούν κάποιοι συγκεκριμένοι κύκλοι να τις μετατρέψουν 
σε κανονικά τραπεζικά ιδρύματα.  Εμμέσως πλην σαφώς κάποια ξένα κεφάλαια έχουν καταφέρει να επενδύσουν 
στον τόπο μας και αυτή τη στιγμή να διαχειρίζονται τις τύχες τόσων νοικοκυριών.  Αντιλαμβάνεστε ότι ο αριθμός 
των εγγυητών, σε μια φάση που θα σταματήσουν οι πρωτοφειλέτες να έχουν περιουσία, θα αυξήσει το ποσοστό 
των συμπατριωτών μας που σήμερα κινδυνεύουν να χάσουν περιουσίες.  Και, επειδή αυτό που συμβαίνει κατά 
κανόνα είναι να υποβαθμίζεται η περιουσία των συμπατριωτών μας με το υφιστάμενο πλαίσιο, θα δούμε στο 
άμεσο μέλλον, και με τους ρυθμούς που κινούνται, πολλούς συμπατριώτες μας που δεν είναι κακοπληρωτές να 
βρίσκονται ενώπιον αυτού του κινδύνου.   

 Επίσης, ακούω συνεχώς και με προβληματίζει ιδιαίτερα το εξής παράδοξο:  Να κατηγορείται 
οποιοσδήποτε προσπαθεί να διορθώσει το πλαίσιο ως αυτός που προσπαθεί να υποστηρίξει τους στρατηγικούς 
κακοπληρωτές.  Η δουλειά που έχει η κυβέρνηση είναι να καλύψει τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, δουλειά 
του Κεντρικού Τραπεζίτη είναι να μας φέρει κατηγοριοποίηση και να μας πει ποιοι είναι στρατηγικοί 
κακοπληρωτές.  Δουλειά των εποπτικών μηχανισμών είναι να ξεχωρίσουν τους στρατηγικούς κακοπληρωτές 
από όλους τους υπολοίπους.  Άρα λοιπόν, όσοι μας κουνούν το δάκτυλο καλό είναι να αναζητήσουν τις ευθύνες 
στη δική τους πλευρά, που είναι ξεκάθαρα υπαίτιοι και είναι ξεκάθαρα ο λόγος που τόσα χρόνια κόσμος χάνει 
την περιουσία του καθημερινά και έχουν το θράσος να μας θεωρούν όλους τους υπόλοιπους υπαίτιους.   

 Και θα κλείσω με το εξής δεδομένο:  Πώς είναι δυνατό να μιλούμε για τη σταθερότητα του τραπεζικού 
συστήματος ή και του τραπεζικού γενικότερα θέματος, όταν έχουμε δώσει τα τρία τέταρτα των κόκκινων δανείων 
σε εταιρείες διαχείρισης δανείων και βλέπουμε να μην υπάρχει καμία πρόθεση της οποιασδήποτε 
διαπραγμάτευσης με τους δανειολήπτες;  Αυτό που συμβαίνει σήμερα, είτε το θέλετε είτε όχι, είναι ότι οι 
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δανειολήπτες, που οι περισσότεροι αποκλείεται να είναι στρατηγικοί κακοπληρωτές, αντιμετωπίζονται από τις 
εταιρείες διαχείρισης δανείων σαν να και χρωστούν σε τοκογλύφους.  Τελεία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Λίνο. 

 Έχει ολοκληρώσει την παρέμβασή του ο Λίνος ο Παπαγιάννης του ΕΛΑΜ από την Αμμόχωστο και τον 
λόγο θα πάρει η συνάδελφος Ατταλίδου Αλεξάνδρα των Οικολόγων. 

 Κυρία Ατταλίδου, ο λόγος σε εσάς. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Αποφάσισα να μιλήσω, γιατί, αν άκουγε κάποιος ξένος τούτη τη συζήτηση, θα ενόμιζεν ότι τούτος ο τόπος 
έχει μόνο άντρες!  Έτσι αποφάσισα να μιλήσω και εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κυρία Ατταλίδου, να μην έχεις παράπονο, η συμπεριφορά εδώ της δημοκρατίας έναντι των γυναικών είναι 
άψογη!  Τέτοια παράπονα να μη μας κάμνετε! 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Πάρα πολλά άψογη! 

 Λοιπόν, η δημοκρατία, κύριε Πρόεδρε, είναι να βρίσκεις λύσεις σε άλυτα προβλήματα.  Η συζήτηση αυτή 
σήμερα έδειξε ότι τα προβλήματα σίγουρα δεν μπορούν να αντιμετωπιστούν σε προεκλογική περίοδο.  Να 
υπενθυμίσω τους συναδέλφους όλους ότι οι ψηφοφόροι δεν αποφασίζουν για τα προβλήματα, αλλά ψηφίζουν 
αυτούς που πρέπει να τα λύσουν.  Πώς και γιατί, θα πρέπει να υπάρξει συνεννόηση, σοβαρότητα, συμβιβασμός 
και συνεργασία.  Η προχειρότητα και η συνεχής πυροσβεστική αντιμετώπιση και επίλυση προβλημάτων που 
αφορούν την οικονομία είναι ίδιον, νομίζω, του τόπου μας τα τελευταία χρόνια και σίγουρα δε μας βοηθούν να 
πάμε μπροστά.  Η κοινωνία, που μας παρακολουθεί, δεν αρέσκεται σε πολιτικούς που γίνονται μέρος ενός 
προβλήματος, αλλά χρειάζεται πολιτικούς οι οποίοι θα δώσουν λύσεις.  Και είναι αξιοπερίεργο γιατί τόσα χρόνια 
δεν έχουν εντοπιστεί οι κακοπληρωτές, αυτοί οι περιβόητοι «κακοπληρωτές», και να εξαιρεθούν, ούτως ώστε να 
μην εμπίπτουν στη λύση που επιδιώκεται να δοθεί από αυτό το σώμα.  Θεωρώ ότι, αν δεν εξαιρεθούν οι 
κακοπληρωτές, δε θα γνωρίζουμε τον αντίκτυπο που θα έχει η οποιαδήποτε λύση πάνω στους ίδιους τους 
πολίτες που χρειάζεται να βοηθηθούν, αλλά και στην ίδια την οικονομία.   

 Για να δοθεί όμως λύση, θεωρώ ότι πρέπει επιτέλους όλοι να αποφασίσουμε να υπηρετήσουμε το δημόσιο 
συμφέρον και «δημόσιο συμφέρον» σημαίνει τους πολίτες αυτού του τόπου, οι οποίοι μέρα με την ημέρα 
φτωχοποιούνται και μέρα με την ημέρα απελπίζονται για το αν θα μπορούν να προσβλέπουν στο πολιτικό 
σύστημα για λύσεις πραγματικές και που θα πάρουν μπροστά όλους μαζί και όχι μερίδα αυτού του πληθυσμού.  
Σίγουρα, δε νομίζω ότι νιώθουν ενθαρρυμένοι από αυτό που είδαν σήμερα εδώ! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ την κυρία Ατταλίδου από τους Οικολόγους. 

 Και τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Ηλίας Μυριάνθους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, από την εκλογική 
περιφέρεια της Πάφου. 

 Κύριε συνάδελφε. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Συζητούμε εδώ και δύο ώρες για πολλοστή φορά, κύριε Πρόεδρε, το μεγάλο ζήτημα που καίει τους 
πολίτες, το θέμα των εκποιήσεων.  Η πραγματικότητα, τα όσα επιχειρήματα έχουν ακουστεί μέχρι τώρα από την 
αντιπολίτευση και όσα θα ακουστούν στη συνέχεια πιθανότατα από τη συμπολίτευση τα έχουμε ακούσει πάρα 
πολλές φορές και τα έχουμε εμπεδώσει!  Εγώ διερωτώμαι:  Έχει κάποιον εδώ σ’ αυτή την αίθουσα που δεν έχει 
γίνει μάρτυρας κάποιας οικογενειακής τραγωδίας που έχει σχέση με τις εκποιήσεις;  Δε γνωρίζει από χέρι 
ζητήματα τα οποία αφορούν αυθαιρεσίες των τραπεζών;  Ας είμαστε ειλικρινείς επιτέλους μεταξύ μας!  Αφού τα 
γνωρίζουμε αυτά, γιατί από το 2018 δεν καταφέραμε να ρυθμίσουμε κάποιους δίκαιους κανόνες στην αγορά, στη 
χρηματαγορά;  Κατηγορούσαμε τους δανειολήπτες ότι λειτουργούσαν αυθαίρετα, με αποτέλεσμα να οδηγηθούμε 
στην κατάρρευση της Λαϊκής Τράπεζας και στο κλείσιμο του συνεργατισμού.  Λοιπόν, περάσαμε νομοθεσίες 
που, αντί να ρυθμίσουμε αυτούς τους κανόνες, οδηγηθήκαμε στο άλλο άκρο, να δώσουμε το πάνω χέρι στις 
τράπεζες και στα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα να αυθαιρετούν. 
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 Αντιλαμβανόμαστε ότι, ναι, υπήρχε μία δέσμευση από την κυβέρνηση το 2018, ότι μέχρι τον Ιούνιο του 
2023 δεν μπορούμε να αγγίξουμε το νομοθετικό πλαίσιο που έχει ψηφιστεί για τις εκποιήσεις.  Αλλά την ίδια 
στιγμή δε φέραμε νομοθεσίες οι οποίες πραγματικά να δώσουν μία δίκαιη αντιμετώπιση στον δανειολήπτη, είτε 
μέσα από το νομοσχέδιο περί καταναλωτού, που είχαμε ψηφίσει πριν μερικούς μήνες και θα έδινε μία διέξοδο 
και στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, όπως και, σε κάποιο βαθμό, στα φυσικά πρόσωπα…  Δεν το κάναμε!  Το 
κομμάτι που αφορούσε τη νομοθεσία για τις πτωχεύσεις πάλι το αφήσαμε χωρίς να το αγγίζουμε και να το 
εκσυγχρονίζουμε στον βαθμό που έχουν κάνει άλλες ευρωπαϊκές χώρες!  Την ίδια στιγμή ούτε στο δικαστήριο 
το ειδικό αγγίξαμε ζητήματα τα οποία να δίνουν διέξοδο! 

 Πριν δύο χρόνια, το 2021, πήραμε ως ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα κάποιες υποσχέσεις, για να ψηφίσουμε 
τον προϋπολογισμό.  Οι κυβερνώντες αντιλήφθηκαν τα προβλήματα και συναίνεσαν.  Δεν ξέρω αν τους εφώρεν 
η τρύπα του καούρου τζιαι εδεχτήκαν τζιείνην την πρόταση της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, αλλά αντιλήφθηκαν, 
όπως μας είχαν πει και δημόσια, ότι, ναι, υπήρχαν στρεβλώσεις.  Δυστυχώς, μέχρι σήμερα δεν τις είδαμε.  Αυτά 
τα λέω όχι για να πείσω τη συμπολίτευση, ούτε η συμπολίτευση θα μας πείσει για τα επιχειρήματά της.  Το 
ζήτημα είναι ότι ο κόσμος συνεχίζει να υποφέρει! 

 Ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, με την επιστολή την οποία μας έχει στείλει, διαπιστώνει και 
προβλήματα στην πρόταση νόμου που καταθέσαμε που πιθανότατα θα δημιουργηθούν λόγω αυτής της 
παγκόσμιας αναταραχής, αλλά και την ίδια στιγμή κατακρίνει το γεγονός ότι δεν υπήρχαν μέχρι σήμερα ρυθμίσεις 
στα μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Το ότι έχουν φύγει από το χαρτοφυλάκιο των τραπεζών και έχουν μετακινηθεί 
στα επενδυτικά ταμεία, τα οποία δυστυχώς συνεχίζουν την ίδια πολιτική των τραπεζών, να μη δέχονται ρυθμίσεις 
αυτών των μη εξυπηρετούμενων δανείων, γιατί πλέον και με τη νομοθεσία, αλλά και με τη δαμόκλειο σπάθη των 
εκποιήσεων έχουν γωνιασμένον τον ίδιο τον δανειολήπτη.  Άρα, εμείς εδώ, ως υπεύθυνοι εκπρόσωποι του λαού, 
τι κάναμε;  Τίποτε δεν κάναμε!   

 Αυτό ζητούμε σήμερα, να βρεθεί μια λύση.  Και θεωρώ ότι η συμβιβαστική λύση, κύριε Πρόεδρε, την οποία 
είχε καταθέσει με κάποιες τροπολογίες ο συνάδελφος ο κ. Τρυφωνίδης, τις οποίες πιο απλοποιημένα θα 
μπορούσα να τις επαναφέρω, για να δούμε κατά πόσο αυτές οι προτάσεις θα μπορούσαν, ναι, να δώσουν μία 
διέξοδο, με βάση το ό,τι είχε παρουσιάσει ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος.  O οποίος τι έλεγε; Ότι δεν 
μπορούμε μέσα στην πρόταση νόμου αυτή να λέμε ότι η επαγγελματική στέγη για μια επιχείρηση η οποία έχει 
κύκλο εργασιών μέχρι €750.000 δεν έχει όριο στην αξία της.  Και εμείς είπαμε ότι, εντάξει, αφού είναι μια πρόταση 
από τον επίτροπο, να πούμε ότι αυτή η αξία της επαγγελματικής στέγης δε θα είναι ούτε €10 εκατομ. ούτε €100 
εκατομ., μπορεί να είναι μία αξία €1 εκατομ.  Ο κ. Τρυφωνίδης είχε πει €1,2 εκατομ.  Και ρωτώ:  Αν εβάλλαμεν 
αυτό το όριο στην πρότασή μας, δε θα αποκλείαμε οποιαδήποτε ανησυχία μπορούσε να υπήρχε από 
οποιαδήποτε κατεύθυνση;   

 Την ίδια στιγμή είπαμε για τη γεωργική εκμετάλλευση.  Και πολύ δικαιολογημένα το ερώτημα του 
Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου ήταν:  «Καλά, αν ένας βουλευτής, αν ένας λογιστής έχει τζιαι ένα χωραφούιν 
τζιαι πάει τζιαι καλλιεργά το, πρέπει να τον απαλλάξω, πρέπει να του διασφαλίσω ότι δε θα πουληθεί η γεωργική 
του εκμετάλλευση των €100.000;».  Και λέω εγώ ότι πολύ δικαιολογημένα θα μπορούσαμε να βάλουμε μια 
πρόσθετη παράγραφο εδώ και να πούμε:  «Ο γεωργός ο οποίος καλλιεργεί τη γεωργική εκμετάλλευση δικαιούται 
να μην του εκποιήσουν την περιουσία του», όπως το είχε καταθέσει προηγουμένως ο κ. Τρυφωνίδης.  Άρα, 
θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήταν σωστό να σκεφτείτε κατά πόσο μπορεί να επανεξεταστεί αυτό το σημείο των 
δύο τροπολογιών. 

 Κλείνοντας, να πω ότι δυστυχώς δε λύεται το πρόβλημα.  Ναι, και με τις τροπολογίες, αν θα περάσουν, 
και χωρίς τις τροπολογίες και με την ψήφιση της νομοθεσίας μέχρι την 31η του Γενάρη, το πρόβλημα δε λύεται.  
Γιατί;  Γιατί κάλλιστα θα διαιωνίζεται το πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων, θα διαιωνίζεται το 
πρόβλημα με τις ασάφειες και τις αυθαιρεσίες των τραπεζών και την ίδια στιγμή, στο μεσοδιάστημα πάλι, γιατί 
την προηγούμενη βδομάδα με τη συζήτηση που είχε γίνει για μίας βδομάδας αναστολή κάποιοι έβγαλαν την 
κραυγή αγωνίας ότι:  «ξέρετε, μέσα σε μία βδομάδα θα γίνουν οι εκποιήσεις».  Και διερωτώμαι, την 31η του 
Γενάρη που εννά λήξει η νομοθεσία τζιαι τούτο το σώμα εννάν κλειστό, ώσπου να ψηφιστεί τζιαι να ορκιστεί η 
νέα κυβέρνηση, τζιείνον τον μήνα που μεσολαβεί, ώσπου να επαναρχίσουν οι εργασίες της Βουλής, τι θα γίνει 
με τούτον τον κόσμο.  Άρα, θεωρώ ότι τουλάχιστον τούτο το σώμα οφείλει και μια απολογία στον κόσμο, αλλά 
την ίδια στιγμή έχει και την ευθύνη να λύσει ριζικά τούτο το πρόβλημα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μυριάνθους. 

 Ήταν ο κ. Ηλίας Μυριάνθους, βουλευτής της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, από την Πάφο. 

 Και τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Κουλλά. 

 Κύριε Κουλλά, νομίζω να δοκιμάσετε να δούμε μήπως διορθώθηκε. Για τους Καρπασίτες μπορεί να 
υπάρχει κάποια διόρθωση! 
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ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ο κ. Καρογιάν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι ’πού τον συνάδελφο τον Κουλλά... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Βάλτε το μικρόφωνό σας, για να... 

 Επί προσωπικού, αντιλαμβάνομαι. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Επί προσωπικού, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.  Βάλτε το μικρόφωνό σας.  Εντάξει, έτοιμο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Απλώς, επειδή ο συνάδελφος ο Λίνος έκανε μια αναφορά, ότι τα στοιχεία που έχω θέσει ίσως να μην είναι 
τα πραγματικά σε ό,τι αφορά τα 80 000 νοικοκυριά.  Επειδή συνηθίζω να ακριβολογώ, έχω μπροστά μου το 
κείμενο που αφορά την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου του Αυγούστου του 2022, που περιλαμβάνονται 
όλες αυτές οι κατηγορίες από λήπτες του δημοσίου βοηθήματος ΕΕΕ, συν μία σειρά, που συνυπολογίζονται στα 
80 000 νοικοκυριά.  Απλώς, αυτό για την αποκατάσταση της αλήθειας και να το καταθέσω και στο προεδρείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.  Δώστε και ένα αντίγραφο του συναδέλφου για ευκολία.   

 Κύριε Λίνο, να μην το επεκτείνουμε, διότι, νομίζω, είπατε όλοι τις θέσεις σας.  Τώρα μεταξύ σας 
αντιπαραθέσεις δε βοηθούν και πολύ, αλλά, αν θέλετε να συνεχίσουμε μετά, εν έσιει πρόβλημα.      

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Κουλλά ο Ονούφριος, από την Αγία Τριάδα Αιγιαλούσης, βουλευτής 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου του Δημοκρατικού Συναγερμού, του κυβερνώντος κόμματος. 

 Έλα, κύριε Κουλλά.  Λέω ποιοι έν’ που είσαστε, για να ξέρει ο κόσμος! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πρώτα απ’ όλα, να πω ότι αυτό που έχουμε ενώπιόν μας είναι αναστολή των εκποιήσεων.  Δεν είναι ο 
νόμος του ’18, που είχε μια πιο γρήγορη διαδικασία όντως, που την ψηφίσαμε, αυτό το «fast track» που είχα 
ακούσει, κύριε Πρόεδρε, μαζί με το Δημοκρατικό Κόμμα.   

 Ισχυρίζομαι, αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ και καιρό και σε παρόμοιες περιπτώσεις ότι δε βοηθούμε καθόλου 
τον δανειολήπτη με τις συνεχείς αναστολές.  Απλώς, λίγο παρακάτω βρέθεται με ένα υψηλότερο υπόλοιπο 
δανείου και κινδυνεύουν και τα υπόλοιπά του περιουσιακά στοιχεία που δεν είναι υποθήκη.  Ισχυρίζομαι ότι τα 
τελευταία χρόνια και με εισηγήσεις και προτάσεις και πινακίδες του τύπου «θα χαρίσουμε δάνεια», «θα 
απαλλαχτούν οι εγγυητές», «κούρεμα δανείων» και πολλές προτροπές «μην πληρώνετε» καταστρέψαμε τους 
δανειολήπτες· δεν τους βοηθήσαμε.  Και όλως παραδόξως, επιτέλους το είπε και κάποιος άλλος εκτός από εμένα!  
Ο κ. Παύλος Ιωάννου, ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, προχθές είπε:  «Αμφιβάλλω αν ένας στους εκατό 
δανειολήπτες θα είναι σε καλύτερη μοίρα μετά από λίγους μήνες».   

 Θέλω να απαντήσω και εκείνο που ωραία ακούγεται, «γιατί δε ’γοράζουμεν τα δάνεια στο 30% και το 
40%».  Ε, διότι, αν κάμουμεν κάτι τέθκοιον, συνάδελφοι, τζιαι εμείς που πληρώνουμε τα δάνειά μας αύριο εννά 
σταματήσουμε να πληρώνουμε τζιαι σε δύο χρόνια εννά πάμε στην τράπεζα τζιαι να της πούμε:  «Δώσ’ μας το 
τζι εμάς 40%»!  Γιατί να συνεχίσει κάποιος να πληρώνει;   
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 Άρα, τέτοια πρόταση μπορεί να εφαρμοστεί, μόνο αν εύρουμεν ένα νέο μοντέλο οικονομίας που δε θα 
χρειαζόμαστε τράπεζες.   

 Θέλω να είμαι ξεκάθαρος τζιαι πραγματικά ξεκάθαρος.  Διαφωνούμε με την πρόταση νόμου.  Τροπολογίες 
δεν είδαμε, μια προφορική τροπολογία σιδηρόδρομο ακούσαμε, η οποία απορρίφθηκε από το προεδρείο, και 
καλώς, νομίζω, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς δεν παίζουμε με την οικονομία, δεν παίζουμε με την αξιοπιστία της χώρας 
μας.  Τα πράγματα διεθνώς είναι δύσκολα και επικίνδυνα.  Λάθος εξαγγελίες.  Όχι πολιτικές από μια νέα 
Πρωθυπουργό της Μεγάλης Βρετανίας, όχι της μικρής Κύπρου.  Έγινε παλιά Πρωθυπουργός, τέως 
Πρωθυπουργός σε σαράντα δύο μέρες.  Και δε θα ρισκάρουμε ποτέ ξανά η οικονομία μας να ξαναγίνει σκουπίδια, 
όπως την παραλάβαμε δηλαδή! 

 Και ποιοι θα κάνουν οικονομική πολιτική σ’ αυτό τον τόπο;  Οι βουλευτές;  Τα κόμματα;  Σ’ αυτές τες 
δύσκολες συγκυρίες μάς λέει το Υπουργείο Οικονομικών «διαφωνώ».  Ο πλέον καθ’ ύλην αρμόδιος φορέας, η 
Κεντρική Τράπεζα, λέει: «διαφωνώ»!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Μας είπε «συμφωνώ», κύριε Παπαδόπουλε, για το δικαστήριο, πράγματι.  Και εμείς συμφωνούμε, αλλά 
δεν είναι α λα καρτ.  Για αυτή την πρόταση μας είπε η Κεντρική Τράπεζα «διαφωνώ και είναι επικίνδυνη».  Το 
ίδιο και ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, που συν τοις άλλοις είχε πει ότι είναι παρέμβαση, άγρια παρέμβαση 
στο δίκαιο των συμβάσεων, που οπωσδήποτε αυτό που αναζητούν οι όποιοι επενδυτές είναι μια σταθερότητα 
σε αυτό το δίκαιο.   

 Άρα, οικονομική πολιτική δεν μπορούμε να κάνουμε εμείς σ’ αυτές τις τόσο δύσκολες οικονομικές 
συνθήκες.  Και δεν είναι μόνο η σταθερότητα της χώρας.  Μας είπαν ότι κινδυνεύει και το Ταμείο Ανάκαμψης και 
Ανθεκτικότητας, που είναι ένα εργαλείο προς όφελος όλων των πολιτών, όχι των προβληματικών δανειοληπτών, 
όλων των πολιτών, όλης της κοινωνίας, επειδή ακριβώς ήταν ένας από τους βασικούς στόχους και δεσμεύσεις 
μας η αυστηροποίηση και η μείωση και η σωστή διαχείριση των μη εξυπηρετούμενων δανείων.   

 Κινδυνεύει ακόμη και αυτό το σχέδιο, το ενοίκιο έναντι δόσης, που το παλεύει το Υπουργείο Οικονομικών, 
γιατί δεν είναι τόσο αυτονόητο και δεν μας το εγκρίνουν τόσο εύκολα πλέον οι Βρυξέλλες.  Το παλεύει, αλλά τώρα 
με τέτοιου είδους αναστολές θα είναι και αμφίβολο υπό ποιους όρους θα μας εγκρίνει και αυτό το ενοίκιο έναντι 
δόσης, που στοχευμένα θα στήριζε αυτούς που έχουν και τη μεγαλύτερη ανάγκη.   

 Και λέγοντας αυτό, θα πω ότι η πρόταση που ψηφίζουμε δεν είναι στοχευμένη.  Βάζει κάποια όρια, που 
περνούν σχεδόν όλοι από κάτω.  Το «€750.000 κύκλος εργασιών για τις εταιρείες» εννά είναι πάνω ’πού το 70-
75% των εταιρειών εις την Κύπρο.  Αλλά ποιο έν’ το σημαντικό;  Λέει μέσα η πρόταση νόμου ότι θα ελέγχουμε τι 
άλλα περιουσιακά στοιχεία ή καταθέσεις έχει ο δανειολήπτης ή η εταιρεία;  Και δεν μπορούσαμε να τα βρούμε, 
αγαπητοί συνάδελφοι, ποιοι είναι οι στρατηγικοί κακοπληρωτές...  Αλλά το Σχέδιο ΕΣΤΙΑ είχε και κάποια θετικά, 
τα οποία παραγνωρίζετε. 

 Οι 3 000 τόσοι περίπου, το 50% των αιτητών στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ, απορρίφθηκαν, γιατί δεν αποκάλυψαν -
και μόνο οικειοθελώς μπορούν να αποκαλύψουν- τα υπόλοιπα περιουσιακά τους στοιχεία και καταθέσεις.  Δεν 
τα αποκάλυψαν.  Απλώς, έκαναν αίτηση, για να ανασταλούν οι δόσεις, να κερδίσουν χρόνο και τίποτε 
περισσότερο.  Και έτσι είναι που μπορούσαμε να βρούμε τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, αυτούς που δεν 
αποκαλύπτουν τι άλλα περιουσιακά στοιχεία και καταθέσεις έχουν.  Και με την πρόταση αυτή, της γενικευμένης 
αναστολής, δεν ξέρουμε αυτός που λέει ότι είναι η πρώτη του κατοικία αν έχει άλλες τρεις κατοικίες ή €0,5 εκατομ. 
καταθέσεις ή οτιδήποτε άλλο.  Το κάναμε με το Σχέδιο ΕΣΤΙΑ -σοβαρά το κράτος έχει έναν ρόλο στην κοινωνική 
πολιτική χωρίς καμία αμφιβολία- με το σχέδιο ΟΙΚΙΑ για τους δανειολήπτες του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης, με το σχέδιο για τους εκτοπισμένους δανειολήπτες του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και 
τώρα με το καινούριο σχέδιο, που ελπίζω να μην κινδυνεύσει από τη σημερινή μας απόφαση, το ενοίκιο έναντι 
δόσης.   

 Θέλω να πω ότι -και δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να ακούμε- όσο δεν κουράζεστε εσείς να μας λέτε αυτά 
που μας λέτε και υπομονετικά ακούσαμε τόση ώρα, δε θα κουραζόμαστε να λέμε και εμείς πως τους πρώτους 
που θέλουμε να προστατεύσουμε είναι τους καταθέτες, γιατί αυτοί δεν φταιν ποτέ σε τίποτα.  Και, όταν λέμε 
«νόμους για την τραπεζική σταθερότητα», εννοούμε αυτό, ότι δεν πρέπει κανένας άλλος καταθέτης ποτέ σε αυτό 
τον τόπο να χάσει ούτε ένα ευρώ.  Δεν έχω κανένα πρόβλημα να σας πω ότι αυτούς θέλουμε να τους 
προστατεύσουμε κατά προτεραιότητα.   

 Τους δεύτερους που θέλουμε να προστατεύσουμε κατά προτεραιότητα είναι τους συνεπείς δανειολήπτες, 
είναι η πλειοψηφία, οι καταθέτες και οι συνεπείς δανειολήπτες.  Όταν μιλάμε για «κοινωνία» δεν είναι οι 
προβληματικοί δανειολήπτες, επειδή μας παίρνουν συχνά τηλέφωνο.  Είναι και όλοι αυτοί οι οποίοι αναμένουν 
από εμάς αυτή τη σοβαρότητα.  Και οι συνεπείς δανειολήπτες τιμωρούνται.  Λόγω απώλειας εσόδων από τους 
μεν, χρεώνονται περισσότερα οι δε!   

 Η τρίτη κατηγορία που θέλουμε και εμείς να προστατεύσουμε και νοιαζόμαστε περισσότερο επίσης -και 
το είπε ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος- είναι οι εγγυητές.  Μένουν περισσότεροι εγγυητές -πολύ περισσότεροι από 



 
 

358 
 

τους πρωτοφειλέτες, γιατί κάθε δάνειο μπορεί να έχει και τρεις, τέσσερις εγγυητές- εγκλωβισμένοι και 
ταλαιπωρούνται και αυτοί στα δικαστήρια, που σίγουρα φταίνε πολύ λιγότερο από τον πρωτοφειλέτη.   

 Και θέλω να πω ακόμα μια κατηγορία που θέλουμε να προστατεύσουμε: τα νέα ζευγάρια, τον νέο που 
θέλει να δημιουργήσει, να ανοίξει τη δική του επιχείρηση.  Με όλα αυτά τα εμπόδια στο δίκαιο των συμβάσεων 
πολύ απλά κάνουμε ακόμα πιο δύσκολο και ακόμα πιο ακριβό, τον δανεισμό των νεαρών ζευγαριών και του νέου 
που θέλει να γίνει επιχειρηματίας. 

 Αυτούς εμείς τους έχουμε προτεραιότητα, το λέμε ευθαρσώς και δεν έχουμε κανένα πρόβλημα.  Απ’ εκεί 
και πέρα, ναι -όχι με παρέμβαση στο τραπεζικό σύστημα- το κράτος έχει έναν ρόλο στην κοινωνική πολιτική, 
βεβαίως, να μη μείνει κανένας άστεγος, να στηρίξει το κράτος, χωρίς καμιά αμφιβολία.  Και κάναμε αυτά τα σχέδια 
και έρχεται και αυτό το σχέδιο, ενοίκιο έναντι δόσης, το οποίο βελτιώσαμε, αποδεχθήκαμε με σοβαρότητα, 
αγαπητοί συνάδελφοι.  Εβελτιώσαμέν το στο πλαίσιο αφερεγγυότητας, που λέτε δεν είναι πολύ καλό, αλλά το 
βελτιώσαμε.  Και κάποιοι επίσης συμπολίτες μας με €25.000 δάνεια και κάτω, ανεξασφάλιστα, τους διαγράφηκαν 
με εκείνο το πλαίσιο.  Και έχει και άλλες δυνατότητες. 

 Κάναμε την αναστολή των δόσεων καθολικά για όλους τους δανειολήπτες μέσα στον κορονοϊό.  
Ενισχύσαμε τον θεσμό του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου και πράγματι έχει δικαιώσει μετρημένα και 
στοχευμένα, όχι γενικά και αόριστα, χιλιάδες συμπολίτες μας δανειολήπτες.  Με αυτούς τους τρόπους είναι που 
εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να στηρίζουμε, μετρημένα, σοβαρά, στοχευμένα, όχι με γενικές προτάσεις, που 
καλύπτονται όλοι πίσω από αυτές.   

 Άρα, και με το δικαστήριο είπα ότι είμαστε υπέρ του να γίνει κάτι.  Μα, η κυβέρνηση το έφερε, έγιναν 
διακόσιες τροπολογίες, αναγκάστηκε να το πάρει πίσω.  Χωρίς καμιά αμφιβολία είμαστε υπέρ.  Αυτό που δε 
ψηφίσαμε σήμερα ήταν μια έξυπνη διασύνδεση, πρέπει να πω.  Ψηφίσαμε να είναι κατεπείγον, για να μελετηθεί 
σοβαρά.  Αλλά για το ότι πρέπει να γίνει εμείς συμφωνούμε απόλυτα· πρέπει να γίνει!   

 Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας συμπερασματικά και εν κατακλείδι ότι ρισκάρουμε πάρα 
πολλά για ελάχιστο ή μηδαμινό όφελος για οποιοδήποτε συμπολίτη μας. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Κουλλά.   

 Κύριε Άντρο Κυπριανού, να σε παρακαλέσω να’ ρτεις πέντε λεπτά πάνω;  Έν’ εύκολο;  Θα με 
υποχρεώσεις πραγματικά, διότι ο συντοπίτης από την Καρπασία χρήζει κάποιων απαντήσεων. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Γιατί πέντε λεπτά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ε, πάμε γεωγραφικά...  Μίλησε η Αγία Τριάδα, να πάμε στο Ριζοκάρπασο, το τελευταίο χωριό, κύριε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Όχι, όχι, χρωστώ σου κάποιες απαντήσεις. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Άντρος Κυπριανού.) 

 Ευχαριστώ πολύ, Άντρο μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ) 

 Να ’σαι καλά. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Φαίνεται τα μεγάφωνα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Κύριε Κουλλά, είναι μόνο για μας, για την Καρπασία.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Άκουσα μετά προσοχής το επιχείρημα των καταθετών.  Ο συνάδελφος ο οποίος είναι ειδικός εις τα του 
Συναγερμού για την οικονομία εθθυμήθη τους καταθέτες.  Ρε αθεόφοβοι, εσείς εκουρέψετέ τους!  Ένας που ήταν 
εις το εξωτερικό εδούλεφκεν πενήντα χρόνια, ήταν ογδόντα χρονών, είχε €1 εκατομ., άφηκές του €100.000!  
Τωρά εθθυμήθηκες τους καταθέτες;  Μα, οι πρώτοι που αλλάξαν τον αδόξαστο στους καταθέτες ήσασταν εσείς!  
Και οι κύριοι Ευρωπαίοι επέλεξαν το μικρότερο κράτος να εφαρμόσουν ένα έγκλημα!   

 Δεν υπάρχει παρόμοιο παράδειγμα, όχι στην Ευρώπη των είκοσι οκτώ ή των είκοσι εννιά, πόσοι εμείναν, 
αλλά παγκόσμια!  Και αυτό είναι επίτευγμα της κυβέρνησής σας, που είναι τα τελευταία δέκα χρόνια.   

 Φυσικά θέλω να θυμίσω, τζιαι συμφωνώ με όσα είπε... 

(Θόρυβος στα μικρόφωνα) 

 Να παρακαλέσω να τα διορθώσουν λλίον, να μεν βουίζουν τα μεγάφωνα, να είναι πιο καλά, διαφορετικά 
κλείστε τα τζιαι μιλώ πιο καλά έτσι.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ναι. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θέλω να θυμίσω το εξής:  Σε τούτο τον τόπο το μεγαλύτερο περιουσιακό στοιχείο του ήταν η μικρομεσαία 
τάξη.  Ήταν το 99%.  Πλούσιους στην Κύπρο είχαμε μετρημένους.  Η περιουσία μας...  Επεράσαμεν τα δεινά της 
εισβολής, επανακάμψαμε.  Όταν εκυβερνήσετε το ’99, εκάμετε το χρηματιστήριο, εκάμετε μια καλή ληστεία ’πού 
τους καταθέτες, αλλάξετέ τους τον αδόξαστο, επανηύραμεν τον εαυτό μας.  Και δυστυχώς, μετά το ’08, που 
ανέλαβαν οι σύντροφοι απ’ εδώ και εσείς δεξιά τις άλλες δύο πενταετίες, φθάσαμε εδώ που φθάσαμε.   

 Και κύριοι συνάδελφοι, το μεγαλύτερο έγκλημά μας ως Βουλή ξέρετε ποιο είναι;  Και αφορά την 
πλειοψηφία.  Είναι του ’18, όταν όλος ο κόσμος έκαμνε δάνεια σύμφωνα με το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο.  Δεν 
μπορούμε να πάμε μεσοστρατίς, αφού πήρε το δάνειο με ένα νομικό καθεστώς άλφα, να πάμε εμείς να το 
αλλάξουμε υπέρ των τραπεζών. 

 Αν θέλετε να φανούμε σωστοί και δίκαιοι, πρέπει να αναγνωρίσουμε το λάθος μας το σοβαρό που 
εκάμαμεν και να επαναφέρουμε τη νομοθεσία του ’18 που λέει ότι, αν θέλει η τράπεζα να πάρει το σπίτι και να 
πάει να το εκποιήσει, να πάρει διάταγμα ’πού το δικαστήριο, όπως ήταν προηγουμένως!  Δηλαδή οι τραπεζίτες, 
όπως είπε ο Θεμιστοκλέους, εβουρούσαν τον κόσμον τρέχοντας, να τον φορτώσουν δάνεια!  Έμπαινες, για να 
πάρεις ένα μικρό δάνειο, έφευγες, όπως είπε, με ένα αυτοκίνητο και πέντε-έξι κάρτες, διότι οι κάρτες είχαν τόκο 
12%, 15%, όπως είναι και σήμερα.   

 Καλά, τούτοι οι τραπεζίτες όλοι που έκαμαν το έγκλημα του χρηματιστηρίου, που έκαμαν το έγκλημα των 
αξιογράφων, που ’φέραν τούτες τες καταθέσεις των Ρώσων και μας τες δάνειζαν εμάς...  Δηλαδή τούτοι ήταν 
άγγελοι και άγιοι και μετά ευρεθήκαν ο κυπριακός λαός νάν’ κλέφτες;  Δηλαδή τι θα κάμουμε εμείς;  Τι θέλετε να 
κάμουμε, κύριοι;  Γιατί δε σκεφτόμαστε και λίγο ότι τούτος έν’ ο τόπος μας και πρέπει επιτέλους να διορθώσουμε 
τα εγκλήματα που κάμαμε και εμείς ως Βουλή, πού αλλάξαμε το νομικό καθεστώς;  Και αυτό... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Το κόμμα μου, κύριε Νικόλα, με τους κυρίους απ’ εδώ!    

 Πρέπει να επαναφέρουμε το καθεστώς και δεν πιστεύω εγώ ότι, αν κάμουμε τζιαι ειδικά δικαστήρια ή 
δικαστές...  Μα, οι δικαστές, άμα πάεις στους δικαστές σήμερα, δεν βρίσκουν λοαρκασμόν, ποιον θα δικάσουν 
και πώς θα δικάσουν!   

 Πρέπει να επαναφέρουμε το σωστό καθεστώς του ’18 και όποιος θέλει να πηγαίνει στον φυσικό του 
δικαστή και, αν έχει δίκαιο η τράπεζα, να το εύρει!   

 Άρα, τούτων λεχθέντων...  Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, εσείς του Δημοκρατικού Συναγερμού, αν δώκουμε 
παράταση τρεις μήνες, εν αντέχετε;  Είντα μ’ που ’ννά πάθουν οι τραπεζίτες σήμερα;  Άσε που οι τραπεζίτες 
σήμερα εκλείσαν την κάννουλα και, αν περάσεις πόξω ’πού την τράπεζα, χρεώνει σε!  Δεν μπορεί να πάει να 
πάρει ένας ένα δάνειο...  Μπορεί να πάρει κάποιος σήμερα δάνειο;  Ζητούν του χίλια και ένα πράματα!  Ή, αν 
έχει κάποιος κάποια δυσκολία οικονομική, βάλλουν τον στο «Άρτεμις».  Και εκείνο πρέπει να αλλάξει.  Άλλο 
έγκλημα εκείνο!   

 Άρα, τούτων λεχθέντων, κύριοι συνάδελφοι, να τελειώσουν με το καλό οι προεδρικές και να διορθώσουμε 
τα εγκλήματα που κάμαμε το ’18... Και το μεγαλύτερο έγκλημα είναι που κλείσαμε τον συνεργατισμό.  Εμένα 
υποσχέθηκέν μου ο κ. Χριστοδουλίδης -διότι το κόμμα μου τον υποστηρίζει- ότι θα επανασυστήσει τον 
Συναγερμό.  Αν θέλουμε να έχουμε γεωργία, κτηνοτροφία, μικρομεσαίους, πρέπει να ξεκινήσουμε σωστά.  Και 
ελπίζω και άλλοι υποψήφιοι να κάμουν το ίδιο!  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 



 
 

360 
 

 Το λοιπόν.  Σιγά σιγά, υπομονή! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Τον συνεργατισμό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τον Συναγερμό είπες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, αφήστε τον να ολοκληρώσει. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τον συνεργατισμό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τον Συναγερμό είπες! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, μα νομίζω... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εννά κάμει άλλο Συναγερμό! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Νομίζω εννά το κάμει τζιαι τούτο! 

(Γέλια) 

 Το λοιπόν, τούτων λεχθέντων, ευχαριστώ πολύ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να ’σαι καλά. 

 Ο κ. Νεοφύτου είναι ο τελευταίος ομιλητής. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ακόμα μια φορά θα πούμε ότι δεν υπάρχει κανένας σε αυτό το σώμα που θέλει να τιμωρήσει 
οποιονδήποτε ούτε και υπάρχει οποιοσδήποτε που δε θα ήθελε να βοηθήσει οποιονδήποτε συνάνθρωπό του.  
Σημασία έχει πραγματικά να τους βοηθούμε με τις πολιτικές που χαράζουμε και να είναι αποτελεσματικές.  Εγώ 
πιστώνω τους συναδέλφους που σήμερα θα ψηφίσουν αυτές τις προτάσεις ότι το κάνουν, γιατί πιστεύουν ότι θα 
βοηθήσουν τους δανειολήπτες. 

 Θέλω να κάνω την εκτίμησή μου· δε θα τους βοηθήσετε, θα τους δυσκολέψετε και θα εξηγήσω:  Ποιος 
από εσάς σε αυτή την αίθουσα πιστεύει ότι η οικονομική κατάσταση των νοικοκυριών και της οικονομίας τον 
Φεβράρη του 2023 θα είναι καλύτερη;  Ποιος από εσάς πιστεύει ότι θα μειωθούν τα επιτόκια;  Γιατί κάθε 
παράταση που εσείς ψηφίζετε -και άκουσα πολλούς συναδέλφους να λένε ότι αυξάνονται τα επιτόκια- θα τους 
φορτώνετε όσους περισσότερους μήνες δώσετε παράταση μεγαλύτερα δάνεια. 

 Αλλά θυματοποιείτε -και άθελά σας, ίσως κανείς από εσάς να μην το σκέφτηκε, γιατί οι πλείστοι 
δανειολήπτες που έχουν τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια κατά κανόνα οι υποθήκες τους δεν καλύπτουν τα δάνεια 
που έχουν- αυτούς που αγνοείτε εντελώς και παντελώς είναι τους πολλαπλάσιους εγγυητές, γιατί κάθε δάνειο 
έχει έναν πρωτοφειλέτη και έχει τουλάχιστον δυο-τρεις εγγυητές.  Αυτούς τους εγγυητές, που καλή τη θέληση 
έβαλαν την υπογραφή τους ως εγγυητές, δε λέω ότι δεν τους λαμβάνετε υπόψη, αλλά τους αγνοείτε και δεν τους 
λάβατε υπόψη στην εξίσωσή σας. 

 Αλλά τι όφελος θα δώσετε στον δανειολήπτη;  Έχετε πρόταση τι θα γίνει μετά τον Φεβράρη;  Σκοπεύετε 
να φέρετε πρόταση να κουρέψετε τα δάνειά τους;  Και, εάν έχετε αυτή την πρόθεση, γιατί δεν το κάνετε τώρα;  
Και είναι η λύση.   
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 Όσο για το θέμα πόσο στοχευμένο είναι θα σας ξαναθυμίσω το επιχείρημά μου πριν από τρεις μήνες:  
Όταν λέτε «με κύκλο εργασιών μέχρι €750.000», ένας δικηγόρος με κύκλο εργασιών €750.000 μπορεί το καθαρό 
του έσοδο να είναι €500.000 τουλάχιστον, ένας που έχει ένα μπακάλικο σε ένα χωριό και κάνει τζίρο €750.000 
το ακάθαρτο του κέρδος μπορεί να είναι καμιά €50.000, το ακάθαρτο!  

 Αλλά ας μιλήσουμε και για τον υπόλοιπο κόσμο, αγαπητοί συνάδελφοι.  Ξέρετε, τα μη εξυπηρετούμενα 
δάνεια ήταν περίπου το 50% του συνόλου των δανείων και κανείς δεν μπήκε στον κόπο...  Θα σας πω τα 
νούμερα:  Το 50% των μη εξυπηρετούμενων δανείων είναι από το 25% μόνο των δανειοληπτών.  Και να μου 
επιτρέψετε να συνεχίσω από εκεί που έμεινε ο συνάδελφος ο Ονούφριος ο Κουλλά.  Να μιλήσω για το 75% των 
δανειοληπτών, αλλά να μου επιτρέψετε να μιλήσω και για το σύνολο των κουρεμένων καταθετών.  Να μου 
επιτρέψετε να μιλήσω για το σύνολο των κατόχων αξιογράφων και να μου επιτρέψετε να μιλήσω και για το 
σύνολο σχεδόν όλων των κυπριακών οικογενειών, που λίγες ή περισσότερες μετοχές είχαν όλοι είτε στη Λαϊκή 
είτε στην Τράπεζα Κύπρου.  Σε αυτούς τους συνετούς, σε αυτούς που δεν είχαν καμία ευθύνη, αν κακώς κάποιοι 
τραπεζίτες έδιναν δάνεια αλόγιστα, αυτοί οι νοικοκύρηδες, που οι περισσότεροι απ’ όσους έχω μιλήσει μπορεί 
να μένουν σε ενοικιασμένα διαμερίσματα, που ποτέ να μην απέκτησαν το δικό τους μικρό διαμέρισμα και είχαν 
την κατάθεσή τους ως ασφάλεια για εκείνους και τα παιδιά τους, γι’ αυτούς δε μιλά κανείς.  Και, όταν αναφέρεστε 
για τους τραπεζίτες -πάλι δεν το κάνετε σκόπιμα- αγνοείτε ένα πράγμα, στη μεγαλύτερη με διαφορά τράπεζα της 
Κύπρου το 50% σχεδόν μέτοχος είναι οι κουρεμένοι καταθέτες.  Είναι αυτοί που κουρεύτηκαν και αυτούς από 
αυτό το βήμα κατακεραυνώνετε κάθε φορά που βγαίνετε να μιλήσετε.   

 Ξέρετε, άκουσα και σήμερα όλες τις ομιλίες.  Το σύνολο των ομιλητών μίλησαν για μένα, άλλοι ονομαστικά, 
άλλοι με υπονοούμενα.  Χαίρομαι και ευχαριστώ όσους μίλησαν ονομαστικά, αυτό δείχνει μια ντομπροσύνη και 
τους συγχαίρω και τους ευχαριστώ.  Όσοι μίλησαν με υπονοούμενα τους λυπάμαι.  Όμως εγώ με αυτή την ομάδα 
που όλοι δείχνατε ως τους κακούς της παρέας στην προηγούμενη Βουλή ήμασταν μόλις δεκαοκτώ, τώρα είμαστε 
δεκαεπτά, όλοι οι υπόλοιποι -και μας κάνατε και εκατόν εισηγήσεις- δεν ξέρω σε ποιους αναφέρατε τις εισηγήσεις 
ότι η πρότασή σας θα μπορούσε να είχε βελτιωθεί.  Μα, εσείς κάνατε την πρόταση νόμου!  Είστε τριάντα εννιά, 
καταθέσατε πρόταση νόμου και όλοι απευθυνόσαστε στον Δημοκρατικό Συναγερμό για τη βελτίωση της 
πρότασής σας, αλλά και όλοι αναφερθήκατε σε ένα δαιμονοποιημένο πλαίσιο που ψηφίστηκε τον Ιούλιο του 
2018.  Δεκαοκτώ βουλευτές είχαμε και πέρασε με τριάντα και κάποια άλλα κόμματα το ψήφισαν και μη μου πείτε 
ότι τους παρασύραμε!   

 Αλλά ας μιλήσουμε για το σήμερα.  Από τον Ιούλιο του 2018 μέχρι τον Νιόβρη του 2022 είναι τέσσερα 
χρόνια και τέσσερις μήνες.  Γιατί αυτό το καταραμένο πλαίσιο το αναθεματίζετε και δεν το ακυρώνετε με μια 
νομοθετική πράξη;  Τόσο απλό!  Ερχόμενη Πέμπτη έχουμε ολομέλεια.  Φέρτε μια πρόταση νόμου, για να 
καταργήσετε τον καταραμένο νόμο των εκποιήσεων του Ιουλίου του 2018, να την κηρύξετε κατεπείγουσα.  
Δηλώνω ότι εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα στηρίξουμε το κατεπείγον.  Ξέρετε τη θέση μας, θα το 
καταψηφίσουμε, αλλά το κατεπείγον να μην έχετε έγνοια, θα περάσει.  Φτάνει πια αυτό το μοιρολόι, έχετε την 
πλειοψηφία! 

 Ξέρετε, δεν υπάρχει καλύτερο πράγμα να πεις στον κόσμο «θα σου λύσω όλα τα προβλήματα» και 
μπορείτε και τα πλαίσια να αλλάξετε, αλλά την ίδια ώρα ποιο νεαρό ζευγάρι θα μπορέσει να ξαναπάρει δάνειο;  
Μιλάτε για τα καταραμένα funds.  Μην ανησυχείτε, ίσως να μη χρειαστεί άλλη πρωτοβουλία σας και θα πατήσουν 
το κουμπί «φεύγουμε».  Και είναι αυτοί που παράλληλα αγοράζουν και το δημόσιο χρέος της χώρας και είναι 
αύριο με αυτή τη συμπεριφορά τους στην πράξη που θα οδηγήσουν και τους οίκους αξιολόγησης.   

 Αναφέρθηκε ο συνάδελφος στην Αγγλία, την πέμπτη πιο δυνατή οικονομία του κόσμου, τη δεύτερη πιο 
ισχυρή χώρα στην εξωτερική πολιτική, την Αγγλία.  Υποσχέθηκε η Τρας και στους πλούσιους να τους μειώσει 
τους φόρους, στους φτωχούς και τους μεσαίους να τους δώσει £65 δις.  Δεν άντεξε σαράντα τέσσερις μέρες!  Η 
οικονομία της Αγγλίας θα χρειαστεί τουλάχιστον σαράντα τέσσερις μήνες, αν θα βρει τα πόδια της με αυτά που 
έγιναν.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κατανοούμε τον κάθε πολίτη και τον κάθε δανειολήπτη.  Πρέπει να βρούμε τρόπους να τους βοηθήσουμε.  
Δεν είναι αυτοί οι τρόποι που τους βοηθούμε.  Τους φορτώνετε περισσότερα.   

 Και, όσον αφορά ένα άλλο σχόλιο για το απλουστευμένο «μα, αφού πωλούνται τα δάνεια 20% και 30% 
και 40%, γιατί δεν κάνουμε ένα κούρεμα αντίστοιχο στους δανειολήπτες;», πόσες φορές να τα εξηγήσουμε;  Αλλά 
είτε δεν καταλαβαίνουμε είτε δε θέλουμε να καταλάβουμε.  Ο μέσος όρος είναι αυτός.  Το δάνειο αγοράζεται κατά 
κύριο λόγο με βάση την αξία του ενυπόθηκου και με βάση τη συμπεριφορά του δανειολήπτη.  Έχει δάνεια που 
αγοράστηκαν και 75% και 80% και έχει δάνεια που αγοράστηκαν €0,01.  Αυτά που ενδεχομένως είχαν ως 
εξασφάλιση ένα κοιμητήριο δεν αγοράστηκαν 40%. 

 Αλλά και τι έχουμε να πούμε στο 75% των δανειοληπτών των συνετών;  Και ξέρετε, φίλοι της αριστεράς, 
άμα πάρετε στατιστικά, οι πιο συνετοί δανειολήπτες είναι από τα πιο αδύναμα εισοδηματικά στρώματα.  Δεν είναι 
αυτοί των εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ, είναι αυτοί των δύο χιλιάδων ευρώ που το πρώτο πράγμα που κάνουν 
κάθε τέλος του μήνα είναι να πάνε να πληρώσουν τη δόση τους.  
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 Φίλε Πρόεδρε, 

 Θέλω ακόμα μια φορά να πω πως καλές οι προθέσεις και σας το πιστώνω, όμως τα χειρότερα 
αποτελέσματα και το μεγαλύτερο κόστος ιστορικά στις κοινωνίες ήταν αποτέλεσμα καλών προθέσεων, χωρίς να 
ζυγίσουν τη βαρύτητα της πολιτικής τους θέσης. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ο οποίος 
ολοκλήρωσε την παρέμβασή του. 

 Τον λόγο ζητά ο συνάδελφος Άντρος Κυπριανού, πρώην γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις. 

 Κύριε Κυπριανού, έχετε τον λόγο.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω -εξάλλου, πολύ σπάνια μιλώ- αλλά η παρέμβαση του κ. 
Νεοφύτου με έχει ερεθίσει, για να πω κάποια πράματα.  Πρέπει να πω ότι με πολύ εύσχημο τρόπο, έξυπνο 
τρόπο, ο κ. Νεοφύτου επιχείρησε να περάσει την εικόνα στην κυπριακή κοινωνία ότι υπάρχει μια αντιπολίτευση 
η οποία είναι ανεύθυνη, είναι λαϊκίστικη, και υπάρχει ένα κυβερνών κόμμα το οποίο είναι το μόνο υπεύθυνο σε 
αυτό τον τόπο και δυστυχώς δεν καταφέρνει να πείσει με ορθότητα προσεγγίσεων και θέσεων.  Ε, αυτό το πράμα 
δεν μπορώ να το δεχτώ!  Δεν μπορώ να το ανεχτώ αυτό το πράμα τζιαι είμαι υποχρεωμένος να πω δκυο-τρία 
λόγια πολύ απλά και σύντομα.   Καταλαβαίνω ότι επέρασεν η ώρα, δε θέλω να καταχραστώ τον χρόνο 
συναδέλφων, εγώ θα υπενθυμίσω κάποια πράματα πολύ απλά στον κ. Νεοφύτου.  Όταν ήταν στην 
αντιπολίτευση, μας έλεγε ότι, όταν ασκούσε κριτική στην κυβέρνηση τότε, του Δημήτρη Χριστόφια, τζιαι του 
ελέαμε «καλά, εσένα ποια έν’ η πρότασή σου για το συγκεκριμένο ζήτημα;», μας έλεε: «Θέλετε να σας πω εγώ 
πώς θα λύσετε το πρόβλημα; Εσείς κυβερνάτε!  Εσείς να εύρετε τες λύσεις στα προβλήματα τα οποία υπάρχουν 
στην κοινωνία, μεν περιμένετε από εμάς να βρούμε λύση στα προβλήματα».  Εμείς δε συμπεριφερόμαστε -ως 
ΑΚΕΛ μιλώ τώρα- με τον ίδιο τρόπο.  Το ΑΚΕΛ εκατέθεσε σωρεία προτάσεων διαχρονικά, αλλά και ιδιαίτερα το 
τελευταίο διάστημα για σωρεία θεμάτων τα οποία απασχολούν και δυσκολεύουν την καθημερινότητα του 
κυπριακού λαού.  Ποια ήταν η απάντηση της κυβέρνησης σε όλες αυτές τις προτάσεις;  Πάντα αρνητικότατη.  
Πάντα με μια προσέγγιση η οποία εστόχευε να εξυπηρετήσει τους λλίους, αδιαφορώντας για τους πολλούς, που 
επαρουσιάστηκεν τώρα να τους υπερασπίζεται ο κ. Νεοφύτου.   

 Εγώ θέλω να ξεκαθαρίσουμε ένα πράμα.   Ουδέποτε το ΑΚΕΛ ενδιαφέρθηκε να προστατεύσει τους 
κακοπληρωτές.  Ουδέποτε ζήτησε από την κυβέρνηση του κ. Αναστασιάδη του Δημοκρατικού Συναγερμού να 
προστατεύσει τους κακοπληρωτές.  Εκείνο που ζητούσε πάντοτε το ΑΚΕΛ ήταν εκείνοι οι οποίοι ήταν 
καλοπληρωτές, και λόγω των αποφάσεων που επήρε η κυβέρνηση του Συναγερμού το 2013 βρέθηκαν στη 
δύσκολη θέση να μην μπορούν να ανταπεξέλθουν στις υποχρεώσεις που είχαν αναλάβει έναντι των τραπεζών, 
να προστατευθούν.  Αυτό διεκδικούσε το ΑΚΕΛ από τότε και αυτό διεκδικεί μέχρι σήμερα.  Τους καλοπληρωτές 
του χτες, τους οποίους με αποφάσεις της κυβέρνησης τους μετατρέψαμε σε κακοπληρωτές, να τους βοηθήσουμε 
να ανταπεξέλθουν.  Τζιαι επειδή η κυβέρνηση δεν ακούει, δεν ενδιαφέρεται να δώσει λύση σε αυτά τα 
προβλήματα, υποχρεώνεται η Βουλή να παίρνει αποφάσεις οι οποίες της ασκούν πιέσεις, με την ελπίδα ότι 
κάποτε μπορεί να ενδιαφερθούν για τους πολλούς και όχι για τους λίγους.   

 Απολογούμαι για τον χρόνο που επήρα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …απλώς ένιωσα το ερέθισμα ’πού την παρέμβαση του κ. Νεοφύτου να τα πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, έχει ολοκληρώσει την παρέμβαση του ο τέως γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, ο Άντρος 
Κυπριανού, και συνάδελφος από το ΑΚΕΛ-Αριστερά.   

 Θέλω, αγαπητοί συνάδελφοι, να σας ευχαριστήσω όλους έτσι, με τον ωραίο τρόπο που ουδείς 
εδιαμαρτυρήθη για τον χρόνο τούντη φορά, εμιλήσαν όλοι, ικανοποιημένοι όλοι και καταλήξαμε σ’ ένα τόσο 
σοβαρό θέμα.  Ήταν μια ισομετρία στις παρεμβάσεις όλων.  Οφείλω να σας συγχαρώ και να σας ευχαριστήσω 
για την άψογη διαδικασία Δεν έχουμε άλλον ομιλητή, αντιλαμβάνομαι ολοκληρώσαμε και θα προχωρήσουμε στη 
δεύτερη ανάγνωση της προτάσεως νόμου, αγαπητέ κύριε Κώστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, και να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα επτά.  Υπέρ τριάντα τέσσερις, εναντίον δεκατρείς, καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, τουτέστιν τα άρθρα εγκρίνονται και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, για το σύνολο της πρότασης νόμου και, άμα είναι έτοιμο το 
αποτέλεσμα, αγαπητέ Κώστα, να το ανακοινώσετε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα έξι.  Τριάντα τέσσερις υπέρ, δώδεκα κατά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου των συναδέλφων 

ψηφίζεται σε νόμο της Δημοκρατίας.  

 Το λοιπόν, τώρα έχουμε την εισήγηση του κ. Ευθύμιου Δίπλαρου.   

 Θα προχωρήσουμε με το υπ’ αριθμόν 19.   

 Το λοιπόν, θα προχωρήσουμε τώρα με το δέκατο ένατο θέμα.  Όπως εσυμφωνήσαμε στην αρχή, το θέμα 
είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 
Είναι πρόταση νόμου του κ. Ευθύμιου Δίπλαρου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Σάβιας Ορφανίδου, 
βουλεύτριας εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, Χαράλαμπου Πάζαρου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, 
και του συνάδελφου Χρύσανθου Σαββίδη, βουλευτή του Δημοκρατικού Κόμματος από την περιφέρεια Πάφου. 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Γενικού Συστήματος Υγείας Νόμου, ώστε να εξαιρεθούν από την υποχρέωση 
καταβολής εισφορών στο ΓΕΣΥ οι ναυτικοί μη μόνιμοι κάτοικοι της Δημοκρατίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου «Ο περί Γενικού Συστήματος 
Υγείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Ευθύμιος Δίπλαρος, πρόεδρος Χρίστος Χρίστου 

 Νίκος Κέττηρος Ανδρέας Αποστόλου, εκπροσωπώντας 

 Πανίκος Λεωνίδου τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο 

 Χρύσανθος Σαββίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από τους βουλευτές κ. Ευθύμιο Δίπλαρο, Σάβια Ορφανίδου, Χαράλαμπο Πάζαρο και Χρύσανθο Σαββίδη, 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 20 Οκτωβρίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο Υφυπουργός Ναυτιλίας συνοδευόμενος από 

 
 Υπέρ:   ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ζαχαρίας Κουλίας (ΔΗΣΥ). 
 Εναντίον:  ΔΗΣΥ. 
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υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, ο Επίτροπος Εποπτείας ΓΕΣΥ, καθώς και εκπρόσωποι του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ), του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ), της Παγκύπριας Συντεχνίας 
Κυβερνητικών Ιατρών (ΠΑΣΥΚΙ), της Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), της Παγκύπριας 
Συντεχνίας «Ισότητα», της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ασθενών Κύπρου (ΟΣΑΚ) και του Κυπριακού Ναυτιλιακού 
Επιμελητηρίου (ΚΝΕ). 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Σάβια Ορφανίδου, Χαράλαμπος Πάζαρος, Μαρίνα Νικολάου, Χρίστος Χριστόφιας και Μαρίνος 
Σιζόπουλος, καθώς και το μη μέλος της βουλευτής κ. Γιώργος Λουκαΐδης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί Γενικού 
Συστήματος Υγείας Νόμου, ώστε να εξαιρεθούν οι ναυτικοί μη μόνιμοι κάτοικοι της Δημοκρατίας από την 
υποχρέωση καταβολής εισφορών στο ΓΕΣΥ.  Σκοπείται επίσης η παροχή δυνατότητας στον Επίτροπο 
Εποπτείας ΓΕΣΥ να εκδίδει, με την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, κανονισμούς, καθώς και η ανάθεση 
επιπρόσθετων αρμοδιοτήτων στον γενικό διευθυντή του ΟΑΥ.   

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η κατάθεσή της στη Βουλή κρίθηκε αναγκαία, ώστε να 
αρθεί η υφιστάμενη αδικία εις βάρος των ναυτικών μη μόνιμων κατοίκων της Δημοκρατίας, οι οποίοι, παρότι δεν 
μπορούν εκ των πραγμάτων να λαμβάνουν τις υπηρεσίες φροντίδας του ΓΕΣΥ λόγω της μη φυσικής παρουσίας 
τους στη Δημοκρατία, υποχρεούνται να καταβάλουν εισφορές στο ΓΕΣΥ. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης της πρότασης νόμου ο Υφυπουργός Ναυτιλίας και ο γενικός διευθυντής του 
ΚΝΕ συμφώνησαν με την πρόνοια της πρότασης νόμου που αφορά τους ναυτικούς και ανέφεραν ότι η ναυτιλία 
αποτελεί κατεξοχήν είδος παγκοσμιοποιημένης βιομηχανίας με τη δραστηριοποίηση πλοίων σε μεγάλα εμπορικά 
λιμάνια παγκοσμίως, τα πλείστα εκ των οποίων ουδέποτε προσεγγίζουν κυπριακό λιμάνι.  Περαιτέρω, 
ενημέρωσαν την επιτροπή ότι όλοι οι ναυτικοί διαθέτουν ιατροφαρμακευτική κάλυψη, η οποία προνοείται 
υποχρεωτικά στην ιδιωτική σύμβαση εργασίας που υπογράφουν με την εκάστοτε πλοιοκτήτρια εταιρεία.  Τέλος, 
εκπρόσωποι του εν λόγω υφυπουργείου εισηγήθηκαν την εισαγωγή στο κείμενο της πρότασης νόμου πρόνοιας, 
ώστε να οριστεί ο όρος «ναυτικός». 

Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης 
νόμου, τονίζοντας παράλληλα ότι οι πρόνοιές της που αφορούν τους ναυτικούς στοχεύουν στη στήριξη του τομέα 
της ναυτιλίας, ο οποίος συνεισφέρει τα μέγιστα στην οικονομία της Δημοκρατίας. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι η μείωση των εσόδων του ΓΕΣΥ, που θα 
προκύψει με την προτεινόμενη απαλλαγή των ναυτικών μη μόνιμων κατοίκων της Δημοκρατίας από την 
υποχρέωση καταβολής εισφορών, θα είναι διαχειρίσιμη και δεν αναμένεται να επηρεάσει την ομαλή λειτουργία 
του ΓΕΣΥ. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών 
της πρότασης νόμου σε επόμενη συνεδρία της επιτροπής.  

 Ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος (ΠΙΣ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της 
επιτροπής.  Απέστειλε ωστόσο γραπτό υπόμνημα, στο οποίο αναφέρει ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του ΟΑΥ, με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην επιτροπή, εισηγούνται μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Την προσθήκη πρόνοιας στο κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε να παρασχεθεί δυνατότητα στον ΟΑΥ, 
σε περίπτωση που διαπιστωθεί ότι φυσικό πρόσωπο το οποίο παρέχει υπηρεσίες εκ μέρους παροχέα 
υπηρεσιών φροντίδας υγείας δεν πληροί ή παύει να πληροί τις διατάξεις του βασικού νόμου και των 
δυνάμει αυτού εκδιδόμενων κανονισμών, εσωτερικών κανονισμών, αποφάσεων και εγκυκλίων, να μην το 
εγγράφει ή να ακυρώνει την εγγραφή του στο ΓΕΣΥ. 

2. Την ανάθεση στον γενικό διευθυντή του ΟΑΥ του ελέγχου της τήρησης των όρων και προϋποθέσεων της 
σύμβασης υπηρεσιών φροντίδας υγείας, των διατάξεων του βασικού νόμου και των δυνάμει αυτού 
εκδιδόμενων κανονισμών και των εσωτερικών κανονισμών από τους παροχείς τέτοιων υπηρεσιών, αντί ο 
εν λόγω έλεγχος να διενεργείται από τον ΟΑΥ, όπως προβλέπεται στην ισχύουσα νομοθεσία. 

3. Την τροποποίηση της πρόνοιας της πρότασης νόμου σύμφωνα με την οποία ανατίθεται στον γενικό 
διευθυντή του ΟΑΥ η εξουσία να προβαίνει σε συμβιβασμό ή διακανονισμό οποιασδήποτε παράβασης ή 
ενδεχόμενης παράβασης, πράξης ή παράλειψης, περιλαμβανομένης οποιασδήποτε απαίτησης παροχέα 
υπηρεσιών φροντίδας υγείας, ώστε η εξουσία αυτή να ανατεθεί στον ΟΑΥ, αντί στον γενικό διευθυντή του 
εν λόγω οργανισμού, όπως προτείνεται στην πρόταση νόμου. 

Ο Επίτροπος Εποπτείας ΓΕΣΥ με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε στην επιτροπή επισήμανε τα 
ακόλουθα:  
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1. Την ευαρέσκειά του για την προτεινόμενη άρση της διάκρισης σε βάρος των ναυτικών μη μόνιμων 
κατοίκων της Δημοκρατίας.  Ωστόσο, σημείωσε ότι διάκριση υφίστανται και άλλες ομάδες του πληθυσμού, 
αναφέροντας ενδεικτικά τους μόνιμους κατοίκους εξωτερικού οι οποίοι έχουν εισοδήματα στη Δημοκρατία 
και εισηγήθηκε την ανάγκη εξεύρεσης συνολικής λύσης για όλες τις περιπτώσεις στις οποίες 
καταβάλλονται εισφορές στο ΓΕΣΥ από πρόσωπα τα οποία είναι αδύνατο να λαμβάνουν τις 
προσφερόμενες από το σύστημα υπηρεσίες.   

2. Τις επιφυλάξεις του για την προτεινόμενη στην πρόταση νόμου ανάθεση νέων αρμοδιοτήτων στον γενικό 
διευθυντή του ΟΑΥ, καθώς αυτές συγκρούονται με τις αρμοδιότητες της Επιτροπής Ελέγχου του ΟΑΥ, η 
οποία έχει συσταθεί δυνάμει των διατάξεων του βασικού νόμου και είναι επιφορτισμένη με τη διασφάλιση 
της παροχής υψηλού επιπέδου υπηρεσιών υγείας και τη λήψη κατάλληλων μέτρων, σε περίπτωση μη 
επιμελούς εκτέλεσης από παροχέα υπηρεσιών φροντίδας υγείας των καθηκόντων του.  

3. Τον προβληματισμό του αναφορικά με την προτεινόμενη ανάθεση στον γενικό διευθυντή του ΟΑΥ 
εξουσιών συλλογής πληροφοριών, διενέργειας ελέγχων, κατασχέσεων ή/και λήψης αντιγράφων αρχείων, 
εγγράφων ή στοιχείων, περιλαμβανομένων αυτών που βρίσκονται σε ηλεκτρονικούς υπολογιστές ή άλλα 
μηχανήματα, έρευνας και επιθεώρησης εγκαταστάσεων των παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας και, 
εφόσον απαιτηθεί, λήψης μαρτυρίας ή πληροφορίων από αυτούς για σκοπούς ελέγχου της τήρησης από 
τους παροχείς υπηρεσιών φροντίδας υγείας των όρων και προϋποθέσεων της σύμβασης, των διατάξεων 
του βασικού νόμου και των δυνάμει αυτού εκδιδόμενων κανονισμών και εσωτερικών κανονισμών. 

4. Τη διαφωνία του με την προτεινόμενη στην πρόταση νόμου παροχή αρμοδιότητας στον γενικό διευθυντή 
του ΟΑΥ να προβαίνει σε συμβιβασμό ή διακανονισμό, σε περίπτωση παράβασης, πράξης ή παράλειψης, 
περιλαμβανομένης οποιασδήποτε απαίτησης παροχέα υπηρεσιών φροντίδας υγείας.  Περαιτέρω, 
ανέφερε ότι η διαφωνία του δε διασκεδάζεται με την εισήγηση του ΟΑΥ για πρόσδοση των εν λόγω 
αρμοδιοτήτων στον ΟΑΥ αντί στον γενικό διευθυντή, όπως προτείνεται στην πρόταση νόμου, καθότι η 
επίλυση οποιασδήποτε παρανομίας μεταξύ παροχέα υπηρεσιών υγείας και του ΟΑΥ, μέσω διαβούλευσης 
και διακανονισμού, ελλοχεύει κινδύνους έλλειψης διαφάνειας.  

 Μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό αναφορικά με την προτεινόμενη διεύρυνση των 
αρμοδιοτήτων του γενικού διευθυντή του ΟΑΥ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα τις 
επιφυλάξεις που εκφράστηκαν από τις εμπλεκόμενες πλευρές που παρευρέθηκαν στην επιτροπή, αποφάσισε 
στο παρόν στάδιο να προωθήσει στην ολομέλεια της Βουλής τις πρόνοιες της πρότασης νόμου που αφορούν 
την απαλλαγή των ναυτικών μη μόνιμων κατοίκων της Δημοκρατίας από την υποχρέωση καταβολής εισφορών 
στο ΓΕΣΥ και να συνεχίσει τη συζήτηση του εναπομείναντος μέρους της πρότασης νόμου σε μεταγενέστερο 
στάδιο.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, του μέλους της βουλευτή του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου και του εκπροσωπούντος το μέλος της 
βουλευτή της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, να εισηγηθεί την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις τάχθηκε 
εναντίον της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής, αγαπητοί συνάδελφοι; 

Ο συνάδελφος ο Λουκαΐδης ο Γιώργος, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

Επί της αρχής, πρόκειται για ένα πολύ εκπροσωπούντο σοβαρό θέμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Το 
ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει την εν λόγω πρόταση νόμου.  Αισθανόμαστε πολύ έντονα ότι αυτό που ψηφίζουμε θα 
προκαλέσει σημαντική ζημιά στο γενικό σύστημα υγείας.  Αυτό το οποίο ψηφίζουμε, για να ξέρει τζιαι ο κόσμος, 
είναι η προσπάθεια των συναδέλφων να εξαιρέσουν τους ναυτικούς μη μόνιμους κατοίκους της χώρας μας από 
την καταβολή εισφορών στο γενικό σύστημα υγείας.  Αυτό το πράγμα, πρώτον, θα επιφέρει απώλειες €40 εκατομ. 
για το γενικό σύστημα υγείας.   

Δεύτερον, από την ώρα που προχωρούμε σε αυτή την εξαίρεση, θα δοθεί η δυνατότητα, διότι θα 
δημιουργηθεί ένα προηγούμενο, και σε πολλά άλλα παρόμοιας φύσης επαγγέλματα να διεκδικήσουν τα ανάλογα.  
Αυτό το πράγμα από μόνο του θα δημιουργήσει σοβαρότατα προβλήματα βιωσιμότητας του συστήματος υγείας.  
Ξέρουμε ότι κάποιοι επενδύουν σε προβλήματα βιωσιμότητας του συστήματος υγείας, για να του αλλάξουν τον 
χαρακτήρα του, και επιχειρήσαν να προκαλέσουν τρικυμία σ’ ένα ποτήρι.  Τζιαι αναφέρομαι στον Υπουργό 
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Οικονομικών, για να του απαντήσει ο Υπουργός Υγείας, όταν προ ολίγων μηνών επικαλείτο προβλήματα 
βιωσιμότητας του συστήματος υγείας.  Λοιπόν, αποφασίζουμε σήμερα, αν υπερψηφιστεί -τζιαι η έκκληση είναι 
να μην υπερψηφιστεί- να δημιουργήσουμε προοπτικά προβλήματα βιωσιμότητας στο σύστημα υγείας.   

Τρίτον, αυτή η πρόταση νόμου συγκρούεται ευθέως, ευθέως με τον νόμο του γενικού συστήματος υγείας 
τζιαι μπορώ να σας δκιαβάσω τα συγκεκριμένα άρθρα της νομοθεσίας.  Ευθέως, τζιαι με τη φιλοσοφία όπου όλοι 
συνεισφέρουν, όλοι, μα, όλοι συνεισφέρουν, ανεξάρτητα αν θα λάβουν υπηρεσίες από το σύστημα υγείας.  
Ουδείς εξαιρείται, όπως είναι η κείμενη νομοθεσία, τζιαι αυτό είναι καθοριστικό τζιαι κρίσιμο για το μέλλον του 
συστήματος υγείας.   

Το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε.  Αυτή η νομοθεσία ενώπιόν μας είναι πέρα για πέρα αντισυνταγματική, διότι 
συγκρούεται με την αρχή της ισότητας.   Και πρέπει να πω στο σώμα ότι αυτή η νομοθεσία δεν ήρθε ποτέ από 
την κ. Ζέτα Αιμιλιανίδου, που είχε  ασχοληθεί με το ζήτημα, τη μακαριστή, την αείμνηστη Ζέτα Αιμιλιανίδου, γιατί 
ακριβώς ήταν αντισυνταγματική.  Τζιαι γι’ αυτό ανέλαβαν προφανώς κάποιοι συνάδελφοι να φέρουν ενώπιον του 
σώματος αυτή την αντισυνταγματική, πέρα για πέρα αντισυνταγματική, πρόταση τζιαι δεν ήρτε από εκείνο το 
υπουργείο που έπρεπε να έρτει.  Τζιαι μπορώ να τεκμηριώσω για την αντισυνταγματικότητα, παραπέμποντας 
τζιαι στον κανονισμό τον ευρωπαϊκό τζιαι στη νομοθεσία τζιαι στο σύνταγμα της χώρας μας!  Πέρα για πέρα 
αντισυνταγματική!  

Τελευταία μου αναφορά.  Κατανοούμε ότι προκύπτει ένα ζήτημα με τις απειλές που εκφράζουν κάποιες 
ναυτιλιακές εταιρείες στη χώρα μας.  Υπήρχε και υπάρχει τρόπος να δοθεί λύση με άλλου είδους παρεμβάσεις 
της κυβέρνησης και όχι ερχόμενοι να ψηφίσουμε κάτι που είναι αντισυνταγματικό τζιαι που υπονομεύει την 
προοπτική, τη βιωσιμότητα του ΓΕΣΥ τζιαι δημιουργεί διακρίσεις εντός του συστήματος.   

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη. 

 Έχει ολοκληρώσει ο κ. Λουκαΐδης, το ΑΚΕΛ-Αριστερά, την παρέμβασή του για τη σχετική πρόταση 
νόμου και αντιλαμβάνομαι πως δεν υπάρχει άλλος που θα αγορεύσει επί θέματος αρχής και προχωρούμε στη 
δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ψηφίστε, παρακαλώ, αγαπητοί συνάδελφοι, για τα άρθρα και, όταν είναι έτοιμο το αποτέλεσμα, αγαπητέ 
Κώστα, να το ανακοινώσουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ είκοσι τρεις, εναντίον δεκατέσσερις, δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται και 
προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ας ψηφίσουμε για το σύνολο της προτάσεως νόμου, παρακαλώ.  Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης 
νόμου τωρά και το αποτέλεσμα είναι… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παρόντες σαράντα ένας.  Υπέρ είκοσι πέντε, εναντίον δεκαπέντε και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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Άρα, με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και δύο αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 

νόμο της Κυπριακής Δημοκρατίας.  

Πάμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το έβδομο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2022». 

Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής συμπληρωματικών πιστώσεων από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
ύψους €14.200.000 για τη διενέργεια δαπανών προς υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους η πρόνοια 
που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό της Αρχής για το έτος 2022 είναι ανεπαρκής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2022» 

Παρόντες: 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος   Αντρέας Καυκαλιάς 

Χρύσης Παντελίδης    Χρίστος Χριστοφίδης 

Χάρης Γεωργιάδης     Αλέκος Τρυφωνίδης 

Ονούφριος Κουλλά    Μη μέλη της επιτροπής: 

Σάβια Ορφανίδου    Σταύρος Παπαδούρης 

Άριστος Δαμιανού  

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Οκτωβρίου και στις 7 Νοεμβρίου 2022.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ) 
και του Υπουργείου Οικονομικών.  

Σημειώνεται ότι στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της κ. Σωτήρης 
Ιωάννου και Ηλίας Μυριάνθους. 

Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η έγκριση πληρωμής συμπληρωματικών πιστώσεων από το 
Ταμείο της ΑΤΗΚ ύψους €14.200.000 για τη διενέργεια δαπανών για σκοπούς για τους οποίους η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό της ΑΤΗΚ για το έτος 2022 είναι ανεπαρκής. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συμπληρωματικές πιστώσεις αφορούν στα ακόλουθα:  

1. Αγορά εξοπλισμού προς μεταπώληση (€5.000.000).  

2. Φωτισμό, θέρμανση και καύσιμα (€5.000.000). 

3. Αποδόσεις σε ξένους τηλεπικοινωνιακούς οργανισμούς (€4.200.000). 

Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής της ΑΤΗΚ  δήλωσε ότι οι 
πρόσθετες πιστώσεις προκύπτουν λόγω: 

1. της αυξημένης ζήτησης ατομικών τηλεπικοινωνιακών τερματικών συσκευών και παρελκόμενου 
εξοπλισμού, 

2. της ραγδαίας αύξησης της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος, καθώς και 

3. της αυξημένης χρήσης των δικτύων ξένων τηλεπικοινωνιακών οργανισμών από πελάτες κινητής 
τηλεφωνίας της ΑΤΗΚ, ενόσω βρίσκονται στο εξωτερικό. 

 
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Σταύρος Παπαδούρης (Κίνημα 

Οικολόγων - Συνεργασία Πολιτών). 
 Εναντίον:  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Ανδρέας Αποστόλου (ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα).  
 Αποχές:  Αλεξάνδρα Ατταλίδου (Κίνημα Οικολόγων - Συνεργασία Πολιτών). 
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Περαιτέρω, ενημέρωσε την επιτροπή ότι η αυξημένη ζήτηση τηλεπικοινωνιακού εξοπλισμού, καθώς και η 
αυξημένη χρήση των δικτύων ξένων τηλεπικοινωνιακών οργανισμών από πελάτες της ΑΤΗΚ θα οδηγήσουν σε 
αύξηση των εσόδων της Αρχής. 

Κατά την εξέταση του υπό αναφορά νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω στοιχεία, μεταξύ 
άλλων, αναφορικά με τα αναμενόμενα έσοδα της Αρχής, καθώς και για τις αρχικά προϋπολογισθείσες πιστώσεις 
για φωτισμό, θέρμανση και καύσιμα για το έτος 2022. 

Συναφώς, ο ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής της ΑΤΗΚ ενημέρωσε την επιτροπή ότι τα έσοδα της Αρχής 
για το τρέχον έτος αναμένεται να κυμανθούν στα €400.000.000 και ότι η πρόνοια για φωτισμό, θέρμανση και 
καύσιμα προϋπολογίσθηκε αρχικά στα €8.950.000. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επί του θέματος έχουμε αγορεύσεις, αγαπητοί συνάδελφοι; 

Όχι.    

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους €14.200.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

Λειτουργός υπεύθυνος για την άσκηση ελέγχου πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Και θα το περιμένουμε να καταλήξει 
τελικά το σύστημά μας να δούμε τι θα ψηφίσει... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, εγκρίνονται τα άρθρα και πάμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλώστε παρουσία και ψηφίστε, αγαπητοί συνάδελφοι.  Το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Υπέρ τριάντα τρεις, μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, ο προϋπολογισμός εγκρίνεται. 

Τώρα προχωρούμε στο όγδοο θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2022». 

Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον:  Ανεξάρτητος βουλευτής. 



 
 

369 
 

 Έγκριση πληρωμής συμπληρωματικών πιστώσεων από το ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου ύψους €261.400 για τη διενέργεια δαπανών για σκοπούς για τους οποίους η πρόνοια που περιλήφθηκε 
στον προϋπολογισμό της Αρχής για το έτος 2022 είναι ανεπαρκής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 

2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος   Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης    Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης     Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά    Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου     Σταύρος Παπαδούρης 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Οκτωβρίου και στις 7 Νοεμβρίου 2022.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο 
διευθυντής της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ).  

 Σημειώνεται ότι στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της κ. Σωτήρης 
Ιωάννου και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο της ΡΑΕΚ συμπληρωματικών 
πιστώσεων ύψους €261.400 για τη διενέργεια δαπανών για σκοπούς για τους οποίους η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό της Αρχής για το έτος 2022 είναι ανεπαρκής. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συμπληρωματικές πιστώσεις που απαιτούνται αφορούν στην 
αγορά υπηρεσιών από εξειδικευμένους εξωτερικούς σύμβουλους, για να καταδείξουν κυρίως τις ανάγκες που 
προκύπτουν από την εφαρμογή των διατάξεων του περί της Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου, ο οποίος 
θεσπίστηκε κατά το έτος 2021. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η ΡΑΕΚ έχει επιφορτιστεί με επιπλέον αρμοδιότητες και 
υποχρεώσεις συνεπεία της ευθύνης της να ελέγχει την ομαλή λειτουργία της ανταγωνιστικής αγοράς ηλεκτρισμού 
και φυσικού αερίου-υδρογόνου.  Ως εκ τούτου, για την εκπλήρωση των εν λόγω αρμοδιοτήτων και υποχρεώσεων 
απαιτείται η αγορά υπηρεσιών από εξωτερικούς συμβούλους. 

Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο διευθυντής του Γραφείου της ΡΑΕΚ δήλωσε ότι ο υπό αναφορά 
συμπληρωματικός προϋπολογισμός είναι αναγκαίος, ώστε η ΡΑΕΚ να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της, όπως 
αυτές προκύπτουν από τον σχετικό νόμο.  Η Αρχή, αμέσως μετά την έγκριση από τη Βουλή του προτεινόμενου 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού, θα αρχίσει τη διαδικασία προκήρυξης διαγωνισμού για την εξεύρεση 
εξωτερικών συμβούλων. 

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω διευκρινίσεις μεταξύ άλλων 
αναφορικά με την ανάγκη των πρόσθετων πιστώσεων για αγορά υπηρεσιών και κατά πόσο δύναται να καλυφθεί 
από το προσωπικό της Αρχής. 

 Συναφώς, ο διευθυντής του Γραφείου της ΡΑΕΚ δήλωσε ότι η αγορά υπηρεσιών συμβούλων αφορά 
εξειδικευμένες υπηρεσίες, δεν αποτελεί μόνιμη ανάγκη και δεν μπορεί να καλυφθεί από το προσωπικό της ΡΑΕΚ.  
Ειδικότερα, οι εξειδικευμένοι σύμβουλοι θα παρέχουν υπηρεσίες για ζητήματα που αφορούν μεταξύ άλλων στις 
ενεργειακές κοινότητες, στις κοινότητες ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ), στην τεχνολογία «blockchain» και 
στη μαζική αλλαγή προμηθευτή ενέργειας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Δεν έχουμε. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου ποσού ύψους €261.400 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την άσκηση ελέγχου πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να ψηφίσετε τα άρθρα.  Και το αποτέλεσμα αυτού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Υπέρ τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα εγκρίνονται και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για το σύνολο του νομοσχεδίου του προϋπολογισμού και να ανακοινωθεί το 
αποτέλεσμα, όταν είναι έτοιμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα.  Υπέρ τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 9 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό και εδώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Προσφύγων Νόμου για την ορθότερη εναρμόνισή του με το άρθρο 14(2)(β) της 
Οδηγίας 2013/32/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 26ης Ιουνίου 2013, σχετικά με κοινές 
διαδικασίες για τη χορήγηση και ανάκληση του καθεστώτος διεθνούς προστασίας, και για τη διασφάλιση της 
νομικής ασφάλειας κατά την εφαρμογή του άρθρου 9ΙΘ της υπό τροποποίηση νομοθεσίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προσφύγων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022»  

Παρόντες: 

 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Νίκος Σύκας  

 Μαρίνα Νικολάου Νίκος Γεωργίου 

 Βαλεντίνος Φακοντής Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου, στις 27 Οκτωβρίου  και στις 3 Νοεμβρίου 2022.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, της Υπηρεσίας Ασύλου του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες (United Nations High 
Commissioner for Refugees), της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ) και του Διεθνούς 
Οργανισμού Μετανάστευσης (Γραφείο Κύπρου). 

 Ο μη κυβερνητικός οργανισμός «Κυπριακό Συμβούλιο για τους Πρόσφυγες-Cyprus Refugee Council 
(CyRC)», παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  
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 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης παρέστησαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννης, Πανίκος Λεωνίδου, Χρίστος Σενέκης, Κωστής Ευσταθίου και Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή εξέτασε το εν λόγω νομοσχέδιο κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού 40A του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, για λόγους που προκύπτουν 
από τη σημασία και τον σκοπό της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προσφύγων Νόμου για την ορθότερη εναρμόνισή 
του με το άρθρο 14(2)(β) της Οδηγίας 2013/32/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 26ης 
Ιουνίου 2013, σχετικά με κοινές διαδικασίες για τη χορήγηση και ανάκληση του καθεστώτος διεθνούς 
προστασίας.  Επιπροσθέτως, σκοπείται η διασφάλιση της νομικής ασφάλειας κατά την εφαρμογή του άρθρου 
9ΙΘ της υπό τροποποίηση νομοθεσίας. 

Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Αναθεώρηση της διάταξης που προβλέπει τη διενέργεια προσωπικής συνέντευξης στο πλαίσιο εξέτασης 
αίτησης για παραχώρηση διεθνούς προστασίας, ώστε να καταστεί υποχρεωτική η παροχή συμβουλής 
στην Υπηρεσία Ασύλου από επαγγελματία του τομέα της υγείας, για καθορισμό του κατά πόσο ο αιτητής 
δε δύναται να συμμετέχει σε αυτή. 

2. Αναθεώρηση της διάταξης που αφορά στην παροχή υλικών συνθηκών υποδοχής από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας, σε περίπτωση λήξης της φιλοξενίας αιτητή διεθνούς προστασίας σε κέντρο 
φιλοξενίας, προκειμένου να διαγραφεί λανθασμένη αναφορά σε άρθρο της υπό τροποποίηση νομοθεσίας, 
η οποία παρεισέφρησε εκ παραδρομής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, η 
προτεινόμενη με το νομοσχέδιο ρύθμιση αναφορικά με τη διενέργεια προσωπικής συνέντευξης κρίθηκε 
αναγκαία, ύστερα από παρατηρήσεις που υπέβαλε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο πλαίσιο της διαδικασίας «EU 
PILOT» για ελλιπή συμβατότητα της εθνικής νομοθεσίας με το άρθρο 14 της υπό αναφορά Οδηγίας, το οποίο 
προβλέπει μεταξύ άλλων την υποχρέωση λήψης συμβουλής από επαγγελματία υγείας, ως προς το κατά πόσο 
αιτητής διεθνούς προστασίας είναι σε θέση να συμμετέχει σε προσωπική συνέντευξη. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο 
πάνω, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς, ουδεμία. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9ΙΘ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα ένας.  Υπέρ τριάντα ένας, εναντίον κανείς, καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται ομόφωνα.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, αγαπητοί συνάδελφοι, για το σύνολο του νομοσχεδίου. 
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 Το αποτέλεσμα, αγαπητέ Κώστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι εννέα.  Υπέρ είκοσι εννέα, καμία εναντίον, καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο της Δημοκρατίας. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, 
Παθόντες και άλλα Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».  Είναι πρόταση νόμου των συναδέρφων κ. 
Νίκου Κέττηρου, Χρίστου Χριστοφίδη και Χρίστου Χριστόφια εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και άλλα Πρόσωπα 
Νόμου, ώστε να καθοριστεί χρονικό πλαίσιο έξι μηνών εντός του οποίου η Επιτροπή Στεγαστικής Βοήθειας της 
Υπηρεσίας Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων θα αποφασίζει επί της αιτήσεως για εξασφάλιση 
στεγαστικής βοήθειας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και άλλα 

Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κέττηρος, πρόεδρος Χρίστος Σενέκης 

 Νίκος Γεωργίου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 

 Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων μελέτησε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρο της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές 
κ. Χρίστο Χριστοφίδη και Χρίστο Χριστόφια εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Οκτωβρίου και στις 8 Νοεμβρίου 2022.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης και της Υπηρεσίας Μέριμνας 
και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων (ΥΜΑΠΕ) του ίδιου υπουργείου, καθώς και της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων (ΠΕΠ).  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση της εν λόγω πρότασης νόμου παρέστησαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Χρίστος Χριστόφιας, Ζαχαρίας Κουλίας και Σωτήρης Ιωάννου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε 
Εκτοπισθέντες, Παθόντες και άλλα Πρόσωπα Νόμου, ώστε να καθοριστεί χρονικό πλαίσιο έξι μηνών εντός του 
οποίου η Επιτροπή Στεγαστικής Βοήθειας της Υπηρεσίας Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων πρέπει 
να ολοκληρώνει τη διαδικασία εξέτασης των αιτήσεων των εκτοπισμένων.  Με το υφιστάμενο καθεστώς, το οποίο 
δεν προβλέπει χρονικό περιθώριο εξέτασης των αιτήσεων, παρουσιάζονται σοβαρές καθυστερήσεις, οι οποίες 
επηρεάζουν αλυσιδωτά και ουσιαστικά τον προγραμματισμό των δικαιούχων για τη στέγασή τους.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης της πρότασης νόμου η εκπρόσωπος της ΥΜΑΠΕ δήλωσε μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα:  

1. O χρόνος εξέτασης των αιτήσεων μειώθηκε από τα πέντε χρόνια στους οκτώ μέχρι δώδεκα μήνες, καθώς 
από τον Ιούλιο του 2019 έως τον Σεπτέμβριο του 2022 εξετάσθηκαν 9 000 αιτήσεις. 

2. Το ποσοστό απορρόφησης με τις πρόσθετες εξοικονομήσεις από το Υπουργείο Εσωτερικών ξεπερνά το 
100% του ήδη συγκεκριμένου προϋπολογισμού της ΥΜΑΠΕ για το 2022. 

3. Ο προϋπολογισμός της ΥΜΑΠΕ διπλασιάστηκε.  Συγκεκριμένα, το 2019 ο εν λόγω προϋπολογισμός 
ανερχόταν στα €25 εκατομ., ενώ το 2023 θα ανέλθει στα €50 εκατομ. 
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4. Έχουν εξεταστεί όλες οι αιτήσεις που αφορούν τις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου για το έτος 2021.  

5. Όσον αφορά την επαρχία Λευκωσίας αναμένεται να ολοκληρωθεί η εξέταση ακόμη 310 αιτήσεων που 
κατατέθηκαν το έτος 2021 εντός Οκτωβρίου του έτους 2022. 

6. Εκκρεμούν μόνο αιτήσεις για τις οποίες δεν έχουν καταχωρισθεί τα απαραίτητα στοιχεία και όχι εξ 
υπαιτιότητας της ΥΜΑΠΕ.  

7. Σε περιπτώσεις που αναμένεται σε σύντομο χρονικό διάστημα να αλλάξουν τα δεδομένα μιας οικογένειας, 
παραδείγματος χάριν, γάμος, γέννηση κ.λπ. παρατείνεται ο χρόνος εξέτασης της αίτησης από την 
Επιτροπή Στεγαστικής Βοήθειας, ώστε οι δικαιούχοι να δικαιούνται την αυξημένη οικονομική βοήθεια. 

8. Υπάρχουν ελλείψεις προσωπικού στην ΥΜΑΠΕ, όμως θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια, ανάλογα 
με τις δυνατότητες της υπηρεσίας, να ανταποκριθούν οι λειτουργοί στις υποχρεώσεις τους. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΠ δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. O χρόνος που σήμερα απαιτείται για την ολοκλήρωση μιας αίτησης είναι πολύ μεγάλος. 

2. Υπήρξε μια προσωρινή πρόοδος εξέτασης των αιτήσεων εν καιρώ πανδημίας, όμως οι διαδικασίες 
επανήλθαν στους προηγούμενους ρυθμούς. 

3. Ο σχετικός προϋπολογισμός πρέπει να είναι ανάλογος των αιτήσεων της κάθε χρονιάς. 

4. Μετά την ολοκλήρωση εξέτασης των αιτήσεων από την Επιτροπή Στεγαστικής Βοήθειας παρατηρούνται 
καθυστερήσεις και στις Επαρχιακές Διοικήσεις, γι’ αυτό και κάλεσε τις τελευταίες να ανταποκρίνονται 
γρηγορότερα στις υποχρεώσεις τους έναντι των συμπολιτών μας. 

 Τα μέλη της επιτροπής έθεσαν διευκρινιστικά ερωτήματα στους εμπλεκόμενους φορείς, τα οποία μεταξύ 
άλλων αφορούν: 

1. το ενδεχόμενο της παροχής στεγαστικής βοήθειας στους δικαιούχους πριν από τη σχετική δανειοδότησή 
τους από τραπεζικό και όχι μετά από αυτήν, ώστε να διευκολυνθεί η έγκριση της εν λόγω δανειοδότησής 
τους από τα τραπεζικά ιδρύματα· 

2. την αύξηση της επιδότησης ενοικίου· 

3. τη συχνότητα των συνεδριάσεων της Επιτροπής Στεγαστικής Βοήθειας ανά επαρχία για εξέταση των εν 
λόγω αιτήσεων.  

 Συναφώς, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τον σκοπό και τις 
επιδιώξεις της πιο πάνω πρότασης νόμου, προκειμένου να αντιμετωπιστούν τα αλυσιδωτά και ουσιαστικά 
προβλήματα στον προγραμματισμό των δικαιούχων για τη στέγασή τους εξαιτίας της υφιστάμενης 
προβληματικής διαδικασίας.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση της πρότασης 
νόμου σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγόρευση επί θέματος αρχής; 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Προσφύγων νομίζω κάτι έχει να προσθέσει, έτσι για να το κατανοήσουν και οι 
πρόσφυγες. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Δε θα καθυστερήσω το… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δικαιούσαι, κύριε. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Αρκετοί, ξέρω, συνάδελφοι είναι ταλαιπωρημένοι από το πρωί εδώ σε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μια χαρά είναι, κύριε πρόεδρε της επιτροπής Προσφύγων!  Να πεις αυτό που πρέπει να πεις. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Εμείς είμαστε συνηθισμένοι στην ταλαιπωρία, οι πρόσφυγες, κύριε Πρόεδρέ μου, και έτσι δεν έχουμε 
κανένα πρόβλημα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχεις όλο τον χρόνο. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Καθόλου, καθόλου δε θα καθυστερήσω, καθόλου. 

 Ο λόγος που μας ώθησε να καταθέσουμε αυτή την πρόταση νόμου είναι το γεγονός ότι -πολλοί ξέρετε και 
ασχολείστε με τα προσφυγικά ζητήματα- υπάρχει μια καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων από την 
Υπηρεσία Μερίμνης, όχι λόγω ανικανότητας του προσωπικού -θέλω να το πω τούτο- αλλά γιατί δεν υπάρχει η 
απαιτούμενη στελέχωση.  Και αυτό το οποίο πρέπει να κάνει η υπηρεσία τούτη τη στιγμή, μετά την ψήφιση τούτης 
της νομοθεσίας, η οποία υποχρεώνει την Υπηρεσία Μερίμνης να ολοκληρώνει την εξέταση της αίτησης σε έξι 
μήνες, είναι να τρέξει προς το Υπουργείο Οικονομικών, για να στελεχωθεί η Υπηρεσία Μερίμνης.   

 Πρέπει να σας πω ότι αυτή τη στιγμή εξετάζονται αιτήσεις από το 2021.  Σήμερα πληροφορήθηκα ότι στην 
επαρχία της Λεμεσού, Πάφου αναβλήθηκε η συνεδρία η οποία ήταν προγραμματισμένη για τον Οκτώβριο, θα 
πάμε μετέπειτα και τούτο το πράγμα καταλαβαίνετε ότι, εφόσον ένα νεαρό ζευγάρι αναγκάζεται να κάνει 
δανειοδότηση με χίλια δυο ζόρια, τα οποία περιγράψατε συνάδελφοι στη συζήτηση του προηγούμενου 
ζητήματος, του προηγούμενου θέματος για τις εκποιήσεις, εκείνες οι €30.000 ή €35.000 τις οποίες θα πάρει από 
τη Μέριμνα είναι πάρα πολύ σημαντικές, για να ολοκληρώσει την αγορά ή την ανέγερση της κατοικίας. 

 Θα διερωτηθείτε όλοι πώς μπορεί κάποιος developer, επιχειρηματίας ανάπτυξης γης ή κάποιος 
εργολάβος να κάνει συμφωνία με κάποιο πρόσφυγα και έχουν χαλάσει συμφωνίες την τελευταία περίοδο λόγω 
και της αύξησης των τιμών των υλικών, γιατί δεν μπορεί να περιμένει να πάρει τα λεφτά του σε ένα ή ενάμισι 
χρόνο.  Νομίζουμε ότι η περίοδος των έξι μηνών είναι υπεραρκετή, υπεραρκετή και μπορεί μέσα από την πρόνοια 
που υποχρεώνει -και τον πρόσφυγα, έτσι;- να καταθέτει ολοκληρωμένη την αίτησή του να μπορούν να 
ολοκληρώνονται οι διαδικασίες, για να μπορεί να διευκολυνθεί και ο κόσμος, αλλά και οι άνθρωποι οι οποίοι 
έχουν ανάγκη να αποκτήσουν μια στέγη. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νίκος Κέττηρος, πρόεδρος της επιτροπής Προσφύγων, έχει ολοκληρώσει την παρέμβασή του επί της 
προτάσεως νόμου. 

 Δεν υπάρχει άλλος συνάδελφος, άρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, και να ανακοινωθεί το 
αποτέλεσμα, μόλις είμαστε έτοιμοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο.  Υπέρ τριάντα δύο, εναντίον κανείς, καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους  υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα.  

 Προχωρούμε, αγαπητέ Κώστα, στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες 
και άλλα Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

Και το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο.  Υπέρ τριάντα δύο, καμία ψήφος εναντίον, καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο της Κυπριακής Δημοκρατίας.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο) 

 Παρακαλώ, κύριε Ευθύμιε Δίπλαρε! 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2022».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Κάρουλλα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Μάριου Μαυρίδη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας, Πρόδρομου Αλαμπρίτη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, και Χρύσανθου Σαββίδη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου. 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων Νόμου, ώστε να εξαιρούνται της διαδικασίας 
αναγνώρισης από το ΚΥΣΑΤΣ διπλώματα, πιστοποιητικά ή άλλοι πανεπιστημιακοί ή ισοδύναμοι τίτλοι σπουδών 
που αποκτήθηκαν από πανεπιστήμια του Ηνωμένου Βασιλείου μετά από την 1η Ιανουαρίου του 2021, νοουμένου 
ότι η ημερομηνία έναρξης της φοίτησης για την απόκτηση αυτών ήταν προγενέστερη της εν λόγω ημερομηνίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 3) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσανθος Σαββίδης Ανδρέας Αποστόλου 

 Γιώργος Κάρουλλας  Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 22 Σεπτεμβρίου 2022 από τους κ. Γιώργο Κάρουλλα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Μάριο Μαυρίδη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας, Πρόδρομο Αλαμπρίτη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, και Χρύσανθο Σαββίδη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 Οκτωβρίου και 2 Νοεμβρίου 2022.  Στο πλαίσιο της εξέτασης της 
πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Υγείας, των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), 
του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου και του Συμβουλίου Φαρμακευτικής.  Το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Χρύσανθος Σαββίδης 
κατά την έναρξη της συζήτησης, με βάση τον Κανονισμό 44 του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
δήλωσε ότι έχει άμεσο προσωπικό συμφέρον σε σχέση με τα ζητήματα που ρυθμίζει η πρόταση νόμου, αφού 
ασκεί το επάγγελμα του σύμβουλου σπουδών. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκε επίσης και το 
μέλος της επιτροπής κ. Αλέκος Τρυφωνίδης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων Νόμου, ώστε 
να εξαιρούνται της διαδικασίας αναγνώρισης από το ΚΥΣΑΤΣ διπλώματα, πιστοποιητικά ή άλλοι 
πανεπιστημιακοί ή ισοδύναμοι τίτλοι σπουδών που αποκτήθηκαν από πανεπιστήμια του Ηνωμένου Βασιλείου 
σε ημερομηνία μεταγενέστερη της ημερομηνίας αποχώρησής του από την Ευρωπαϊκή Ένωση, νοουμένου ότι η 
ημερομηνία έναρξης της φοίτησης για την απόκτηση αυτών ήταν προγενέστερη της εν λόγω ημερομηνίας.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, πριν από την αποχώρηση του Ηνωμένου 
Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση οι εν λόγω τίτλοι σπουδών αναγνωρίζονταν αυτόματα βάσει του 
ενωσιακού δικαίου και δεν αξιολογούνταν από το ΚΥΣΑΤΣ, λόγω όμως της αποχώρησης του Ηνωμένου 
Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, επειδή θεωρείται τρίτη χώρα, οι τίτλοι σπουδών που αποκτήθηκαν από 
τα πανεπιστήμιά του πρέπει πλέον να αξιολογούνται από το ΚΥΣΑΤΣ πριν από την εγγραφή των αποφοίτων 
τους στο Μητρώο Φαρμακοποιών.  
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 Συναφώς, με την προτεινόμενη ρύθμιση αίρεται η αδικία σε βάρος των κατόχων τίτλου σπουδών «Master 
of Pharmacy» που αποκτήθηκε από πανεπιστήμια του Ηνωμένου Βασιλείου μετά την αποχώρησή του από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, εφόσον η φοίτησή τους στο σχετικό πρόγραμμα σπουδών άρχισε πριν από την αποχώρηση 
του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού δεν μπορούσαν να προβλέψουν την εξέλιξη αυτή.    

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να ενημερωθεί για το εν λόγω ζήτημα στο πλαίσιο 
αυτεπάγγελτης εξέτασης θέματος με τίτλο «Η διαδικασία αναγνώρισης τίτλων σπουδών από το Κυπριακό 
Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ)» σε συνεδρία της η οποία πραγματοποιήθηκε στις 14 
Σεπτεμβρίου 2022, στο πλαίσιο της οποίας οι ενδιαφερόμενοι απόφοιτοι του προγράμματος σπουδών «Master 
of Pharmacy» του Ηνωμένου Βασιλείου ενημέρωσαν την επιτροπή για το πρόβλημα που προέκυψε.  Περαιτέρω, 
όπως επισήμαναν, η αντιστοιχία του πιο πάνω προγράμματος δεν εξεταζόταν από το ΚΥΣΑΤΣ πριν από την 
αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση και οι απόφοιτοι του εν λόγω προγράμματος 
μπορούσαν να παρακαθίσουν στις σχετικές εξετάσεις για εγγραφή στο Μητρώο Φαρμακοποιών χωρίς 
οποιεσδήποτε περαιτέρω διαδικασίες. 

 Ο εκπρόσωπος των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας συμφώνησε με την προτεινόμενη 
ρύθμιση, νοουμένου ότι αυτή αφορά μόνο τους τίτλους σπουδών οι οποίοι περιλαμβάνονται στο Παράρτημα ΙΙ 
της ισχύουσας νομοθεσίας για τις προσήκουσες γνώσεις φαρμακευτικής εκπαίδευσης.  Παράλληλα, επισήμανε 
ότι πρέπει να εξεταστεί το ενδεχόμενο σύγκρουσης των προνοιών της πρότασης νόμου με τις πρόνοιες της 
ευρωπαϊκής Οδηγίας 2005/36/ΕΚ σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων.  Ειδικότερα, με 
βάση την εν λόγω Οδηγία εναρμονίστηκε η εθνική νομοθεσία όσον αφορά το θέμα της αντιστοιχίας των 
μαθημάτων που απαιτούνται, ώστε να μπορούν οι απόφοιτοι των πανεπιστημίων τρίτων χωρών να εγγραφούν 
στο Μητρώο Φαρμακοποιών.   

 Η εκπρόσωπος του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου συμφώνησε με την προτεινόμενη ρύθμιση, 
τονίζοντας ωστόσο ότι δεν τίθεται θέμα απαλλαγής των εν λόγω αποφοίτων από την προβλεπόμενη με βάση την 
ισχύουσα νομοθεσία υποχρέωση να παρακαθίσουν σε συγκεκριμένες εξετάσεις για την εγγραφή τους στο εν 
λόγω μητρώο.  

 Η εκπρόσωπος του ΚΥΣΑΤΣ συμφώνησε με την προτεινόμενη ρύθμιση, νοουμένου ότι αυτή αφορά μόνο 
τον συγκεκριμένο τίτλο σπουδών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι εισηγητές της πρότασης νόμου έθεσαν αριθμό ερωτημάτων νομικής φύσεως 
προς διερεύνηση από την Υπηρεσία Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, για τα οποία ετοιμάστηκε σημείωμα.  Το 
περιεχόμενο του εν λόγω σημειώματος, με βάση τον Κανονισμό 52(2)(ζ) του Κανονισμού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, παρατίθεται αυτούσιο ως ακολούθως: 

«1. Σκοπός της πρότασης νόμου  

 Με την υπό αναφορά πρόταση νόμου σκοπείται η τροποποίηση του περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων 
Νόμου (Κεφ. 254), ώστε να εξαιρούνται από τη διαδικασία αναγνώρισης από το ΚΥΣΑΤΣ τίτλοι σπουδών 
φαρμακευτικής που αποκτήθηκαν από πανεπιστήμια του Ηνωμένου Βασιλείου σε ημερομηνία μεταγενέστερη 
της ημερομηνίας αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, εφόσον όμως η 
ημερομηνία έναρξης της φοίτησης για την απόκτηση των τίτλων αυτών ήταν προγενέστερη της ημερομηνίας 
αποχώρησης. 

 Ειδικότερα, πριν από την αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση οι εν λόγω 
τίτλοι σπουδών αναγνωρίζονταν αυτόματα βάσει της Ευρωπαϊκής Οδηγίας 2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005 σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών 
προσόντων (εφεξής «Οδηγία 2005/36/ΕΚ») και ως εκ τούτου δεν τύγχαναν αξιολόγησης και δεν ετίθετο 
οποιοδήποτε πρόβλημα ισοτιμίας και αντιστοιχίας.   

 Ωστόσο, μετά την έξοδο του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) η εν λόγω Οδηγία δεν 
εφαρμόζεται για τίτλους σπουδών που αποκτήθηκαν από πανεπιστήμια του Ηνωμένου Βασιλείου, εφόσον το 
Ηνωμένο Βασίλειο είναι πλέον τρίτη χώρα.  Ως εκ τούτου, απαιτείται όπως οι εν λόγω τίτλοι σπουδών 
αξιολογούνται από το ΚΥΣΑΤΣ, πριν οι απόφοιτοι παρακαθίσουν εξετάσεις για την εγγραφή τους στο Μητρώο 
Φαρμακοποιών. 

2. Σκοπός του παρόντος σημειώματος 

 Κατά τη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 
2022, τέθηκαν ερωτήματα νομικής φύσεως σχετικά με την υπό αναφορά πρόταση νόμου, τα οποία και 
αναλύονται κάτωθι: 

2.1. Εύρος τίτλων σπουδών που καλύπτει η πρόταση νόμου 

 Συγκεκριμένα, τέθηκε το ερώτημα κατά πόσον με την λόγω τροποποίηση δύναται να περιλαμβάνονται και 
άλλοι τίτλοι σπουδών φαρμακευτικής των πανεπιστημίων του Ηνωμένου Βασιλείου (ΗΒ), πέραν του τίτλου 
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σπουδών «Master of Pharmacy», στην εξαίρεση από τη διαδικασία αναγνώρισης από το ΚΥΣΑΤΣ, όπως 
αναλύεται ανωτέρω στο σημείο 1 του παρόντος σημειώματος. 

 Η παράγραφος (γ) του εδαφίου (1) του άρθρου 9 του βασικού νόμου ορίζει ότι δικαιούται να εγγραφεί ως 
φαρμακοποιός κάθε πρόσωπο το οποίο ικανοποιεί το Συμβούλιο Φαρμακευτικής ότι: 

- είναι κάτοχος ενός από τα διπλώματα, πιστοποιητικά ή άλλους πανεπιστημιακούς ή ισοδύναμους τίτλους 
που αναφέρονται στο Παράρτημα I ή,  

- είναι κάτοχος διπλώματος πιστοποιητικού ή άλλου τίτλου που δεν αναφέρεται στο Παράρτημα I, αλλά είναι 
σύμφωνο με τις απαιτήσεις του Παραρτήματος II, αναγνωρίζεται από το ΚΥΣΑΤΣ και εγκρίνεται από το 
Συμβούλιο Φαρμακευτικής, ή καλύπτεται από τις πρόνοιες του άρθρου 9Α (που αφορούν άλλες 
εξειδικευμένες περιπτώσεις που δεν επηρεάζονται). 

 Η παρούσα πρόταση νόμου εισάγει εξαίρεση από τη διαδικασία αναγνώρισης από το ΚΥΣΑΤΣ για 
διπλώματα, πιστοποιητικά ή άλλους πανεπιστημιακούς ή ισοδύναμους τίτλους που αποκτήθηκαν από 
πανεπιστήμια του ΗΒ, στους οποίους εμπίπτει και ο τίτλος σπουδών «Master of Pharmacy», νοουμένου ότι είναι 
σύμφωνοι με τις απαιτήσεις του Παραρτήματος II και αποκτήθηκαν σε ημερομηνία μεταγενέστερη της 
ημερομηνίας αποχώρησης του ΗΒ από την ΕΕ, εφόσον η ημερομηνία έναρξης της φοίτησης για την απόκτηση 
αυτών ήταν προγενέστερη της εν λόγω ημερομηνίας.  

2.2. Ίση αντιμετώπιση των αποφοίτων πανεπιστημίων του ΗΒ  

 Συγκεκριμένα, τέθηκε το ερώτημα κατά πόσον παραβιάζεται οποιαδήποτε διάταξη του συντάγματος από 
το ενδεχόμενο ορισμένοι απόφοιτοι φαρμακευτικής ήδη να προέβησαν στις ενέργειες ως απαιτούνται από την 
υφιστάμενη νομοθεσία για την αντιστοιχία του πτυχίου τους.  

 Το άρθρο 28 του κυπριακού συντάγματος ορίζει ότι όλοι είναι ίσοι ενώπιον του νόμου και της διοίκησης 
και της δικαιοσύνης και δικαιούνται ίσης προστασίας και μεταχείρισης. Η αρχή της ίσης μεταχείρισης 
διασφαλίζεται επίσης στο άρθρο 14 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης των  Δικαιωμάτων του Ανθρώπου (ΕΣΔΑ), το 
οποίο εξασφαλίζει ισότητα για τα δικαιώματα που αναγνωρίζονται στη ΕΣΔΑ, καθώς και στο άρθρο 1 του 
Δωδέκατου Πρωτοκόλλου της ΕΣΔΑ, το οποίο κυρώθηκε από τη Δημοκρατία με τον Νόμο Ν.11 (ΙΙΙ)/2002 και 
θεσπίζει τη γενική απαγόρευση των διακρίσεων, ανεξάρτητα από το αν το δικαίωμα που εξετάζεται 
προστατεύεται από την ΕΣΔΑ ή όχι. 

 Ως προς την εν λόγω αρχή, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων έκρινε ότι “διάκριση 
συνιστά η μεταχείριση με διαφορετικό τρόπο, εκτός αν υπάρχει αντικειμενική και εύλογη αιτιολογία, ατόμων που 
βρίσκονται σε παρόμοιες καταστάσεις”1, ενώ μια διάκριση κρίνεται δυσμενής, εάν δεν έχει αντικειμενική και εύλογη 
δικαιολογία, δηλαδή εάν δεν επιδιώκει νόμιμο σκοπό ή εάν δε διαπιστώνεται εύλογη σχέση αναλογικότητας 
μεταξύ των χρησιμοποιηθέντων μέσων και του επιδιωκόμενου στόχου. Συναφώς, μια διάκριση δεν κρίνεται 
δυσμενής, όταν συντρέχουν λόγοι διαφορετικής μεταχείρισης ως προσπάθεια επανόρθωσης προϋπάρχοντος 
μειονεκτήματος. 

 Εν προκειμένω, μια συγκεκριμένη μικρή ομάδα πολιτών, ήτοι φοιτητές φαρμακευτικής, οι οποίοι ξεκίνησαν 
τη φοίτηση τους σε πανεπιστημιακό πρόγραμμα στο ΗΒ που τύγχανε αυτόματης αναγνώρισης στη Δημοκρατία 
βάσει του ενωσιακού δικαίου, για λόγο πέραν του ελέγχου τους, δηλαδή την αποχώρηση του ΗΒ από την ΕΕ, 
και εν τη απουσία σχετικής μεταβατικής νομοθετικής ρύθμισης, βρεθήκαν σε μειονεκτική θέση, αφού με την 
αποφοίτησή τους μετά την αποχώρηση του ΗΒ από την ΕΕ απαιτείται αξιολόγηση των τίτλων σπουδών τους 
από το ΚΥΣΑΤΣ, πριν να μπορέσουν να παρακαθίσουν στις εξετάσεις για την εγγραφή τους στο Μητρώο 
Φαρμακοποιών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η διακριτική μεταχείριση συγκεκριμένης ομάδας αποφοίτων φαρμακευτικής 
πανεπιστημίων του ΗΒ, όπως επιχειρείται με την πρόταση νόμου, φαίνεται να είναι δικαιολογημένη, νοουμένου 
ωστόσο ότι καλύπτει όλους τους αποφοίτους με τα ίδια χαρακτηριστικά που αναφέρονται στο σημείο 2.1. 
ανωτέρω και νοουμένου ότι άλλοι απόφοιτοι με τα ίδια χαρακτηριστικά δεν προέβησαν στις απαιτούμενες 
ενέργειες για εφαρμογή της ισχύουσας νομοθεσίας. 

2.3. Ενδεχόμενο παραβίασης ευρωπαϊκής νομοθεσίας 

 Συγκεκριμένα, τέθηκε το ερώτημα κατά πόσον με τη ρύθμιση που προβλέπεται από την πρόταση νόμου 
παραβιάζεται η Οδηγία 2005/36/ΕΚ, η οποία αποσκοπεί στην εξάλειψη των εμποδίων στην ελευθερία των 
προσώπων, διασφαλίζοντας το δικαίωμα των υπηκόων κρατών μελών να ασκούν επάγγελμα σε κράτος μέλος 
άλλο από εκείνο που απέκτησαν τα προσόντα τους2. Ωστόσο, η ίδια Οδηγία επιτρέπει την αναγνώριση 

 
1Κοροσίδου ν Ελλάδας (Υπ. Αριθ. 9957/08). 
2Οδηγία 2005/36/ΕΚ, σκ. 1.  
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προσόντων που αποκτήθηκαν εκτός της επικράτειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, νοουμένου ότι διασφαλίζεται η 
ποιότητα των υπηρεσιών που παρέχονται στην επικράτεια της ΕΕ3. 

 Όσον αφορά τους φαρμακοποιούς ειδικότερα, η αρχή της αμοιβαίας αναγνώρισης που θεσπίζεται με την 
Οδηγία αυτή απαιτεί να διασφαλίζεται ότι ο ενδιαφερόμενος παρακολούθησε εκπαίδευση η οποία πληροί τους 
ισχύοντες ελάχιστους όρους που καθορίζονται στην συγκεκριμένη Οδηγία4.  

 Όσον αφορά στα πτυχία των φαρμακοποιών που αποκτώνται από πανεπιστήμια του ΗΒ, η 
επικαιροποιημένη μορφή της Οδηγίας 2005/36/ΕΚ  ημερομηνίας 10.12.2021 ορίζει στο Παράρτημα V.6 αυτής ότι 
αναγνωρίζονται οι εξής τίτλοι εκπαίδευσης φαρμακοποιού με ημερομηνία έκδοσης πριν από την 1.1.2021:  

- Certificate of Registered Pharmacist: σε υποσημείωση ορίζεται ότι:  “Ο εν λόγω τίτλος εκπαίδευσης δίνει 
στον κάτοχό του το δικαίωμα αυτόματης αναγνώρισης των επαγγελματικών του προσόντων, όταν 
χορηγείται σε υπηκόους κρατών μελών οι οποίοι πραγματοποίησαν εκπαίδευση στο ΗΒ”. 

- A degree in pharmacy approved by either the General Pharmaceutical Council (formerly Royal 
Pharmaceutical Society of Great Britain) or the Pharmaceutical Society of Northern Ireland: σε 
υποσημείωση ορίζεται ότι “αυτές οι πληροφορίες σχετικά με τον τίτλο εκπαίδευσης συμπεριλήφθηκαν, 
προκειμένου να εξασφαλιστεί ότι οι πτυχιούχοι που έχουν πραγματοποιήσει εκπαίδευση στο ΗΒ θα έχουν 
το δικαίωμα αυτόματης αναγνώρισης, χωρίς να πρέπει να εγγραφούν στο σχετικό μητρώο. Σε αυτές τις 
περιπτώσεις το συνοδευτικό πιστοποιητικό πιστοποιεί την ολοκλήρωση όλων των απαιτήσεων σχετικά με 
τα επαγγελματικά προσόντα”. 

 Καταληκτικά, η επικαιροποιημένη μορφή της Οδηγίας 2005/36/ΕΚ αναφέρει ξεκάθαρα ότι πιο πάνω τίτλοι 
σπουδών που εκδόθηκαν πριν από την 1.1.2021 αναγνωρίζονται αυτόματα μετά την αποχώρηση του ΗΒ από 
την ΕΕ και ως εκ τούτου, μετά την ημερομηνία αυτή, οι πιο πάνω τίτλοι δεν αναγνωρίζονται αυτόματα. Η εν λόγω 
Οδηγία όμως δεν περιλαμβάνει μεταβατική πρόνοια για τίτλους σπουδών από πανεπιστήμια του ΗΒ οι κάτοχοι 
των οποίων είχαν ξεκινήσει την εκπαίδευση τους πριν από την 1.1.2021, αλλά την ολοκλήρωσαν μετά την 
ημερομηνία αυτή.   

 Ωστόσο, αυτό δε μεταβάλλει το γεγονός ότι εξαρχής οι εν λόγω τίτλοι σπουδών πληρούσαν τους 
ελάχιστους όρους εκπαίδευσης που απαιτούνταν από την Οδηγία 2005/36/ΕΚ και παρείχαν στους σπουδαστές 
τις απαιτούμενες προσήκουσες γνώσεις φαρμακευτικής εκπαίδευσης με την ολοκλήρωση των σπουδών τους. 

 Παράλληλα, σημειώνεται ότι η εν λόγω Οδηγία, πέραν από την αμοιβαία αναγνώριση τίτλων εκπαίδευσης 
φαρμακευτικής,  αναφέρεται  μεταξύ άλλων και στην αμοιβαία αναγνώριση τίτλων εκπαίδευσης ιατρών. Σύμφωνα 
με τον περί Εγγραφής Ιατρών Νόμο (Κεφ. 250), κάθε πρόσωπο δικαιούται να εγγραφεί ως ιατρός στο Ιατρικό 
Μητρώο αν μεταξύ άλλων ικανοποιεί το Ιατρικό Συμβούλιο ότι είναι κάτοχος ενός από τα διπλώματα, 
πιστοποιητικά ή άλλους τίτλους που αναφέρονται στο Τρίτο Παράρτημα και πληρούν τις προϋποθέσεις του 
Τετάρτου Παραρτήματος. Το Τρίτο Παράρτημα του εν λόγω νόμου απαριθμεί διπλώματα, πιστοποιητικά και 
άλλους τίτλους ιατρικής που αποκτήθηκαν σε πανεπιστήμια κρατών μελών της ΕΕ και περιλαμβάνει το πτυχίο 
ιατρικής (Primary Qualification) που αποκτήθηκε σε πανεπιστήμια του Ηνωμένου Βασιλείου. Το Τέταρτο 
Παράρτημα του εν λόγω νόμου περιλαμβάνει τις προσήκουσες γνώσεις ιατρικής εκπαίδευσης. 

3. Εισηγήσεις  

 Στο κείμενο της πρότασης νόμου πρέπει να διευκρινιστεί η ημερομηνία αναφοράς.  Η ημερομηνία 
αποχώρησης του ΗΒ (όπως αναφέρεται στο κείμενο που έχει κατατεθεί) ήταν η 31η Ιανουαρίου 2020, ωστόσο 
είχε δοθεί περίοδος χάριτος εφαρμογής ως την 31η Δεκεμβρίου 2020 και κατά την περίοδο αυτή το Ευρωπαϊκό 
κεκτημένο είχε ισχύ στο ΗΒ. 

 Στην επικαιροποιημένη Οδηγία 2005/36/ΕΚ για την αναγνώριση των προσόντων αναφέρεται το δικαίωμα 
αυτόματης αναγνώρισης τίτλων με ημερομηνία έκδοσης την 1η Ιανουαρίου 2021. Ως εκ τούτου, θα μπορούσε 
στο κείμενο της πρότασης νόμου να περιληφθεί η 1η Ιανουαρίου 2021 ως η ημερομηνία αναφοράς και να 
απαλειφθεί η αναφορά σε ημερομηνία αποχώρησης του ΗΒ, ούτως ώστε να αποφευχθούν οποιεσδήποτε 
στρεβλώσεις.». 

 Οι εισηγητές της πρότασης νόμου, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, εισηγήθηκαν την τροποποίηση του 
κειμένου της σύμφωνα με την εισήγηση της εν λόγω υπηρεσίας της Βουλής, ώστε να γίνεται συγκεκριμένη 
αναφορά στην ημερομηνία 1η Ιανουαρίου 2021 αντί στην ημερομηνία αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Συναφώς, η επιτροπή υιοθέτησε κατά πλειοψηφία την πιο πάνω εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου 
της πρότασης νόμου. 

 
3Οδηγία 2005/36/ΕΚ, σκ. 10-11. 
4Οδηγία 2005/36/ΕΚ, σκ. 19, 25 και άρθρο 21.  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της 
και αφού τροποποίησε το κείμενο της πρότασης νόμου σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατέληξε στις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
και το μέλος της βουλευτής της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της πρότασης 
νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τροποποιηθεί με βάση τα πιο πάνω. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος.  

3. Το μέλος της επιτροπής ανεξάρτητος βουλευτής τάχθηκε κατά της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού  

εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή, σύμφωνα με τις πιο πάνω τοποθετήσεις, την ψήφιση της πρότασης νόμου 
σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φαρμακευτικής και 
Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής για τα δηλητήρια; 

 Ο κ. Αλαμπρίτης, βουλευτής εκ Λάρνακος, του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, δε θα καταχραστώ τον χρόνο. 

 Απλώς, είναι μια αδικία, η οποία θα αρθεί με την ψήφιση της συγκεκριμένης νομοθεσίας.   

 Να ευχαριστήσω τον πρόεδρο της επιτροπής, γιατί είδαμε έτσι άμεσα το θέμα, αλλά και τις υπηρεσίες της 
Βουλής που βοήθησαν, ώστε να συνταχθεί σωστά, τη γραμματεία της επιτροπής. 

 Είναι μια αδικία όσον αφορά τους φοιτητές της φαρμακευτικής που σπούδασαν στο Ηνωμένο Βασίλειο.  
Με τη συγκεκριμένη πρόνοια θα αρθεί αυτή αδικία. 

 Ευχαριστώ ξανά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ήταν παρέμβαση του συνάδερφου Πρόδρομου Αλαμπρίτη, βουλευτή του Δημοκρατικού Συναγερμού, 
από την επαρχία Λάρνακας. 

 Ο κ. Σαββίδης από την Πάφο, Δημοκρατικό Κόμμα. 

 Κύριε Σαββίδη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 Κύπρος και Ηνωμένο Βασίλειο έχουν στενούς, θα έλεγα, εκπαιδευτικούς δεσμούς και χιλιάδες απόφοιτοι 
των βρετανικών πανεπιστημίων βρίσκονται ενεργοί στην κυπριακή αγορά εργασίας, σε διάφορους 
επαγγελματικούς τομείς.   

 Γιατί προχωρήσαμε στη σύνταξη με τους αγαπητούς συνάδελφους του τροποποιητικού αυτού νόμου;  
Απλώς, για να άρουμε την αδικία που υφίστανται απόφοιτοι φαρμακευτικής που απέκτησαν τον τίτλο τους, τον 
«Master of Pharmacy», μετά την αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου από την ευρωπαϊκή οικογένεια.   

 Να πούμε ότι το πτυχίο των επηρεαζόμενων είναι ακριβώς το ίδιο, με τα ίδια μαθήματα, με το ίδιο 
αναλυτικό πρόγραμμα και δυστυχώς, για να εγγραφούν στο Μητρώο Φαρμακοποιών, τους ζητούν να 
παρακαθίσουν επιπρόσθετα μαθήματα.  Θα πρέπει να τονίσουμε ότι τα πτυχία «Master of Pharmacy» αυτών 
των απόφοιτων είναι αυτά που για δεκαετίες αναγνωρίζονταν από το κράτος για άσκηση του επαγγέλματος του 
φαρμακοποιού και ποτέ δεν είχαμε έστω και ένα πρόβλημα ως προς την επάρκεια των συγκεκριμένων 
φαρμακοποιών.   

 Απευθυνόμενος προς τους φοιτητές του Ηνωμένου Βασιλείου, δε θα πρέπει να ανησυχούν για την 
καταλληλότητα των πτυχίων τους, αλλά θα πρέπει να γνωρίζουν από τώρα και στο εξής -γιατί το Ηνωμένο 
Βασίλειο θεωρείται τρίτη χώρα- ότι θα πρέπει να κάνουν τις διαδικασίες αναγνώρισης είτε μέσω του ΚΥΣΑΤΣ, αν 
το απαιτεί ο ίδιος ο τίτλος, είτε σε επαγγελματικά σώματα. 
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 Θεωρώ, φίλε Πρόεδρε, ότι η καλύτερη επένδυση είναι η παιδεία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ήταν παρέμβαση του Χρύσανθου Σαββίδη, βουλευτή του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Τον λόγο τώρα ζητά ο συνάδερφος Χρίστος Χριστοφίδης του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, βουλευτής 
Λευκωσίας.  Έτσι είναι; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ:   

 Σε πολύ λίγο, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι από την πρώτη στιγμή στην επιτροπή υπήρχε 
σχεδόν ομόφωνη προσέγγιση ότι αυτό το ζήτημα πρέπει να λυθεί και πρέπει να λυθεί με έναν συγκεκριμένο 
τρόπο, που να δικαιώνει αυτούς τους φοιτητές, που βρέθηκαν εγκλωβισμένοι ουσιαστικά σε μια χρονική 
συγκυρία.   

 Πάνω σε αυτή τη λογική εργαστήκαμε και εμείς και χαίρομαι που σήμερα έχουμε ένα αποτέλεσμα, το 
οποίο νομίζω θα είναι και ομόφωνο, ενώπιον της ολομέλειας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ήταν παρέμβαση του κ. Χρίστου Χριστοφίδη του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι έχουμε ολοκληρώσει και προχωρούμε… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οι κ. Μυριάνθους και Θεμιστοκλέους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μυριάνθους, πάτησες το κουμπί ή είναι κατά λάθος; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Όχι, δεν είναι κατά λάθος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Με τα φάρμακα τι έχουν οι λογιστές, κύριε; 

 Τέλος πάντων, άτε!  

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Οι λογιστές μπορεί να μην έχουν κάτι με τα φάρμακα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μετρούν τη σούμα, φαντάζομαι! 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 …μπορεί να πίνουν φάρμακα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μετρούν τη σούμα στο τέλος του φαρμακείου! 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Έτσι που τους εκάμαν!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 



 
 

381 
 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η συγκεκριμένη πρόταση νόμου, την οποία χαιρετίζουμε και ως ΕΔΕΚ θα στηρίξουμε, έρχεται να λύσει 
και εδώ ένα πρόβλημα στρέβλωσης, το οποίο έχει δημιουργηθεί μετά την έξοδο του Ηνωμένου Βασιλείου από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Αυτό που λέγαμε προηγουμένως συζητώντας τη νομοθεσία περί Εκποιήσεων, που λέγαμε ότι άλλαξαν οι 
κανόνες παιχνιδιού ενδιάμεσα, το ίδιο έχει συμβεί και με το ζήτημα των φοιτητών, οι οποίοι, ενώ είχαν ξεκινήσει 
σπουδές στο Ηνωμένο Βασίλειο γνωρίζοντας ότι με την αποφοίτησή τους θα δικαιούντο να μπουν στην εργασία, 
στο επάγγελμά τους, χωρίς οποιεσδήποτε παραγράφους, προπαρασκευαστικές εξετάσεις και οτιδήποτε άλλο, 
ήρθαν με την έξοδο την ξαφνική του Ηνωμένου Βασιλείου να βρεθούν εκτός.  Με αποτέλεσμα, ενώ τα παιδιά, οι 
φοιτητές που είχαν τελειώσει ένα χρόνο πριν να βγει το Ηνωμένο Βασίλειο, με το ίδιο πτυχίο μπορούσαν να 
εξασκήσουν χωρίς κανένα περιορισμό το επάγγελμά τους, αυτά τα παιδιά που τελείωναν ένα χρόνο μετά 
δυστυχώς βρέθηκαν προ αδιεξόδου.  Οπότε, χωρίς να μειονεκτούν σε οποιοδήποτε σημείο με τους 
προηγούμενους φοιτητές, έχουν το πρόβλημα ακριβώς να γραφτούν στον κατάλογο των φαρμακοποιών.   

 Με αυτό τον τρόπο ακριβώς λύνεται το πρόβλημα και μπορούν απρόσκοπτα αυτοί οι φοιτητές, αυτοί οι 
πτυχιούχοι πλέον φαρμακοποιοί να εγγραφούν στους καταλόγους και να εξασκήσουν το επάγγελμά τους, 
δίνοντας φυσικά τις εξετάσεις οι οποίες απαιτούνται από τη νομοθεσία για όλους.  Άρα, αυτό είναι ένα κομμάτι 
που λύεται.  

 Την ίδια στιγμή όμως θα πω ότι θα πρέπει να δούμε και να αφουγκραστούμε αν υπάρχουν και άλλες 
κατηγορίες επιστημόνων που αντιμετωπίζουν το ίδιο πρόβλημα ή θα αντιμετωπίσουν το ίδιο πρόβλημα, γιατί 
ακριβώς μια ομάδα αυτών των φοιτητών που βρέθηκε σε αυτή τη δυσμένεια έχει ενημερώσει τους βουλευτές και 
με ακριβώς αυτό τον τρόπο λύεται το όλο ζήτημα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μυριάνθους. 

 Ήταν ο κ. Ηλίας Μυριάνθους της ΕΔΕΚ, από την Πάφο, αγόρευσε επί του θέματος.  Έχουμε ολοκληρώσει 
με τις αγορεύσεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ποιος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Ανδρέας Θεμιστοκλέους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, θέλετε τον λόγο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι η τρίτη φορά, κύριε Πρόεδρε.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι γραμμένος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, κύριε Θεμιστοκλέους, δε νομίζω να παραπονιέσαι… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Δεν έχω παράπονο, απλώς… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι η τρίτη φορά που πάτησες το κουμπί; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τρίτη φορά όχι.  Ήμουν πριν από τον κ. Χριστοφίδη, ωραία, να μιλήσει ο κ. Χριστοφίδης… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Δεν ξέρεις ότι ο τελευταίος ή καλότυχος ή κακότυχος, κύριε;  

 Άτε, έχεις τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Αντιλαμβάνομαι ότι άπαντες θα ψηφίσετε αυτή την πρόταση νόμου.  Άπαντες, πλην εμού.  Διότι, κύριε 
Πρόεδρε, τους δασκάλους, τους νοσοκόμους, τους νηπιαγωγούς κάποτε αυτή η Βουλή τούς υποχρέωσε να 
κάνουν τη λεγόμενη «εξομοίωση».  Άλλοι πήγαιναν στη Θεσσαλονίκη, άλλοι στην Αθήνα, άλλοι στο ΤΕΠΑΚ, 
άλλοι πήγαιναν στα ιδιωτικά πανεπιστήμια, για να συμπληρώσουν τα απαιτούμενα μαθήματα για την αναβάθμιση 
των κλιμάκων τους και των θέσεών τους. 

 Κάθε κράτος μέλος δικαιούται να προσθέσει απαιτήσεις… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Κάρουλλα) 

 Κύριε Κάρουλλα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ακούω, κύριε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κάθε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης δικαιούται να προσθέσει απαιτήσεις για τα επαγγέλματα 
που θα επιτρέψει στη χώρα του να τα ασκούν ξένοι.  Δε δικαιούται να αφαιρεί απαιτήσεις.  Και η εντύπωση που 
έχετε δώσει απόψε είναι ότι περίπου δεν υπήρχε άλλος τρόπος να βοηθηθούν αυτοί οι άνθρωποι.  Υπήρχε 
τρόπος.  Να διδαχτούν τα μαθήματα που ουδέποτε διδάχτηκαν, όπως γίνεται και σε άλλους κλάδους, και να 
περάσουν επιτυχώς τις εξετάσεις και με το σπαθί τους να δικαιούνται πλέον να γίνουν κανονικοί φαρμακοποιοί.  
Που, ειρήσθω εν παρόδω, το επάγγελμα του φαρμακοποιού ξέφυγε πλέον από το να πουλά μόνο ασπιρίνες και 
διάφορα άλλα πράγματα.  

 Για παράδειγμα, κύριε Πρόεδρε, στη Γαλλία κάποιος Γερμανός ή Άγγλος ή Έλληνας ή Κύπριος, για να 
ασκήσει το επάγγελμα του γιατρού, πέρα από το γεγονός ότι πρέπει να αναγνωριστεί το πτυχίο του, επιπρόσθετα 
έρχεται η Γαλλική Δημοκρατία και λέει: «Ένα λεπτό, κύριε, θέλεις να κάμνεις το επάγγελμα του γιατρού στη 
Γαλλία;»  «Ναι.»  «Ωραία!  Εγώ, η Γαλλία, επειδή πρέπει να μιλάς τη γλώσσα του ασθενούς, σε υποχρεώνω, για 
να σου δώσω το δικαίωμα να είσαι γιατρός στη Γαλλία, προηγουμένως να μου αποδείξεις ότι μιλάς υποφερτά τη 
γαλλική γλώσσα».  Η Αγγλία έφυγε από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Από το συγκεκριμένο πανεπιστήμιο πλέον από 
την 1η Ιανουαρίου 2021, αν δεν κάνω λάθος, οι απόφοιτοι δεν μπορούν να γραφτούν στο επάγγελμα του 
φαρμακοποιού.  Δεν τους γράφει ο σύλλογός τους!  Έν’ ο σύλλογός τους που δεν τους γράφει, όχι η Κυπριακή 
Δημοκρατία. 

 Λοιπόν, φαρμακογνωσία, κύριε Πρόεδρε:  Φαρμακευτική ανάλυση, τοξικολογία και φαρμακευτική χημεία.  
Αυτά τα μαθήματα είναι αυτά τα οποία αυτοί οι άνθρωποι που θέλουμε να βοηθήσουμε δεν τα διδάχτηκαν ποτέ.  
Και ποια ήταν η πρόταση της επιτροπής Παιδείας;  Η εύκολη!  Να κάμουμε έναν νόμο μια τρύπα μες στο βουνό 
να περάσουν αυτοί οι άνθρωποι, να κλείσει σε κάποια φάση η τρύπα.  Μετά θα ανοίξουμε μιαν άλλη σήραγγα 
για κάποιους άλλους κλάδους και πάει λέγοντας και συνεχώς από αναβαθμό σε πιο κάτω αναβαθμό, μέχρι να 
πάμε πίσω στη δεκαετία του ’60.  Τι θα παθαίναν αυτά τα παιδιά αν το κράτος αναλάμβανε την ευθύνη και τους 
έλεγε «πηγαίνετε σε ένα ιδιωτικό πανεπιστήμιο, κάμετε τα μαθήματα αυτά και το κόστος θα το πληρώσω εγώ το 
κράτος, που, όταν φεύγατε από την Κύπρο, είχα ευθύνη να σας ενημερώσω, αλλά δεν το έπραξα»; 

 Και να σας πω τι θα συμβεί, κύριε Πρόεδρε.  Οι συνάδελφοι οι καλοί στην επιτροπή Παιδείας λένε το εξής:  
«Θα είναι μόνο για εκείνους που ήταν φοιτητές του συγκεκριμένου πανεπιστημίου την περίοδο που έφυγε η 
Αγγλία από την Ευρώπη».  Ωραία, αυτοί που πήγαν φέτος;  Αυτοί που πήγαν πέρσι;  Αυτοί που θα πάνε του 
χρόνου;  Τι θα γίνει, κύριοι;  Θα συνεχίσουμε και θα το δείτε.  Μετά από ένα-δύο χρόνια θα ξανάρτουμε εδώ, για 
να ικανοποιήσουμε τους αποφοίτους του ιδίου πανεπιστημίου οι οποίοι θα έχουν εισέλθει για σπουδές στο 
συγκεκριμένο πανεπιστήμιο σε χρόνο μεταγενέστερο που προβλέπει η νομοθεσία. 

 Κλείω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Όλοι καταλαβαίνετε ότι αργά ή γρήγορα, αν ανοίξει αυτό το κεφάλαιο, 
εάν πορευθεί αυτή η Βουλή σε αυτό τον δρόμο, σε αυτό το μονοπάτι, αργά ή γρήγορα θα πληθύνουν τα αιτήματα, 
όχι μόνο από τους φαρμακοποιούς, θα πληθύνουν από όλους, από άλλα επαγγέλματα. 

 Και τελειώνω με την εξής κουβέντα:  Όταν το ΤΕΠΑΚ επιχείρησε, για να μη δείξει ότι υπάρχει δεύτερη 
σχολή, να δώσει τίτλους επιστημών ισχύος, οι απόφοιτοι πήγαν στο ΕΤΕΚ και είπαν «κύριοι, θέλουμε να έρθουμε 
εδώ, να γραφτούμε, να πάρουμε την άδεια εξασκήσεως του επαγγέλματος».  Το ΕΤΕΚ -και καλά έκαμε και 
μπράβο του- τους είπε:  «Αγαπούλες μου, μ’ αυτά που έχετε διδαχτεί, άδεια εξασκήσεως επαγγέλματος εγώ το 
ΕΤΕΚ δε σας δίνω!  Δε σας δίνω, διότι θα κάμετε στάδια, θα κάμετε πολυκατοικίες, θα κάμετε εκκλησίες, θα 
σχεδιάσετε λιμάνια, γέφυρες.  Εγώ δε σας δίνω τέτοιαν άδεια!» «Τι πρέπει να κάμομεν, κύριε ΕΤΕΚ;» ερώτησαν 
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οι ενδιαφερόμενοι.  Τους είπε:  «Θα πάτε πίσω, να διδαχτείτε εκείνα που το ΕΤΕΚ έχει απαίτηση και, άμα τα 
περάσετε επιτυχώς, ελάτε στο ΕΤΕΚ να σας δώσω άδεια». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία! 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Το λοιπόν, άρα, τελειώσαμε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, μα, ανοίει η όρεξή σας καθοδόν; 

 Κυρία Χριστιάνα, μεν διαμαρτύρεσαι! 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κάποια πράματα τα οποία είναι ανακρίβειες πρέπει να τα ακούσει ο κόσμος! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χρύσανθε, δε θα σας στερήσω τον λόγο, μεν ανησυχείς! 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, φίλε Πρόεδρε! 

 Επειδή και συνάδελφος μαθηματικός ο κ. Θεμιστοκλέους, όταν διδάσκουμε διαφορικές, έχουμε τις 
ομογενείς και τις μη ομογενείς.  Στα ελληνικά πανεπιστήμια αναγράφεται στην αναλυτική βαθμολογία μάθημα 
«Διαφορικές Ομογενείς», μάθημα «Διαφορικές μη Ομογενείς».  Στο Ηνωμένο Βασίλειο τούντο πράμα δε γίνεται.  
Γράφει «Διαφορικές» και πρέπει να δεις το αναλυτικό πρόγραμμα σπουδών.  Οι μαθητές αυτοί έχουν διδαχτεί τα 
μαθήματα, γι’ αυτό ο σύνδεσμος φαρμακοποιών τούς αναγνώριζε τόσα χρόνια, δε σημαίνει ότι δεν τα έχουν 
διδαχτεί! 

 Δεύτερον, έχει πει ακόμα μια ανακρίβεια ο συνάδελφος!  Όταν λέει «εκάμαν εξομοίωση οι δασκάλοι», ποιοι 
δασκάλοι;  Απόφοιτοι του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, που δεν ήταν πανεπιστημιακού επιπέδου.  Γι’ αυτό τους 
έβαλαν τους ανθρώπους και εκάμαν εξομοίωση, γιατί δεν ήταν πανεπιστημιακού επιπέδου! 

 Τρίτον, που είναι πολύ σημαντικό, ο κ. συνάδελφος λέει πράγματα τα οποία δεν υφίστανται, υπό την 
έννοια την εξής, ότι θα έπρεπε, λέει, πριν πάνε στο Ηνωμένο Βασίλειο, να το ψάξουν.  Συγγνώμη, εγνώριζεν 
κανένας από σας, εμιλούσεν το 2016 ότι εννά φύει το Ηνωμένο Βασίλειο τζιαι εν ηξέραμεν πότε εννά φύουσιν;  
Πού να ξέρουσιν αν θα φύουν ή αν δε θα φύουσιν; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους! 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Και τέλος η συγκεκριμένη νομοθεσία που ψηφίζομε έν’ πολλά σαφής. 

 Κύριοι, το είπα στην πρώτη μου τοποθέτηση, ’πού δαμαί τζιαι πέρα λέμε στους απόφοιτους των 
πανεπιστημίων, επειδή θα είναι τρίτη χώρα το Ηνωμένο Βασίλειο, «κύριοι, πρέπει να κάμετε τες διαδικασίες 
αναγνώρισης είτε από το ΚΥΣΑΤΣ είτε από το επαγγελματικό… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χρύσανθε Σαββίδη, ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέλει ο Αλαμπρίτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δάσκαλέ μου, εμίλησες προηγουμένως! 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Θα είμαι πολλά σύντομος!  Μία απάντηση, γιατί ελέχθησαν δύο πράματα τα οποία δεν ευσταθούν. 



 
 

384 
 

 Μιλούμε για το ίδιο πτυχίο, ακριβώς το ίδιο πτυχίο που πριν από την έξοδο του Ηνωμένου Βασιλείου ’πού 
την Ευρωπαϊκή Ένωση αναγνωριζόταν τζιαι τώρα δεν αναγνωρίζεται, εντάξει;  Τζιαι το πιο σημαντικό είναι ότι 
δεν τους εγγράφουμε με απόφαση της Βουλής, τους δίνουμε το δικαίωμα να παρακαθήσουν στις εξετάσεις του 
Συμβουλίου Φαρμακευτικής Κύπρου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δηλαδή οι ίδιοι φοιτητές, όταν ήταν η Αγγλία, εγράφαμέν τους, τωρά που εφκήκεν εν τους εγγράφουμε και 
λύεται με τούντον τρόπο. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίστε για τα άρθρα. 

 Και το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο, υπέρ τριάντα ένας, μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μια ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι, προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο της προτάσεως νόμου, αγαπητοί συνάδελφοι, και το αποτέλεσμα να ανακοινωθεί, 
μόλις είναι έτοιμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα ένας, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ, μία εναντίον και ένας δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Το λοιπόν, αισίως φτάνουμε στο υπ’ αριθμόν 12 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Ελάχιστες Προδιαγραφές Ιατρικής Περίθαλψης στα Πλοία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες Προδιαγραφές Ιατρικής Περίθαλψης στα Πλοία) 
Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1834 

 
  Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία. 

  Εναντίον: Ανεξάρτητος βουλευτής. 
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της Επιτροπής της 24ης Οκτωβρίου 2019 για την τροποποίηση των παραρτημάτων II και IV της οδηγίας 
92/29/ΕΟΚ του Συμβουλίου όσον αφορά τις αμιγώς τεχνικές προσαρμογές». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες Προδιαγραφές Ιατρικής Περίθαλψης στα Πλοία) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

Κώστας Κώστα Βαλεντίνος Φακοντής 

Φωτεινή Τσιρίδου Χρύσανθος Σαββίδης 

Πρόδρομος Αλαμπρίτης Ηλίας Μυριάνθους 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Οκτωβρίου και στις 3 Νοεμβρίου 2022.  Στο 
πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υφυπουργείου Ναυτιλίας, του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας του Υπουργείου 
Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου και της 
Παγκύπριας Εργατικής Ομοσπονδίας (ΠΕΟ). 

  Η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών, ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, η Συνομοσπονδία 
Εργαζομένων Κύπρου (ΣΕΚ) και η Δημοκρατική Εργατική Ομοσπονδία Κύπρου (ΔΕΟΚ), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

  Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Χρίστος Ορφανίδης και Σταύρος Παπαδούρης. 

  Σημειώνεται περαιτέρω ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς 
των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση του 
νομοσχεδίου σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής. Ειδικότερα, για τη 
συζήτηση του νομοσχεδίου ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα προνοούμενα 
στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης διαδικασίας τα εν λόγω 
στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

  Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες 
Προδιαγραφές Ιατρικής Περίθαλψης στα Πλοία) Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την πράξη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1834 της Επιτροπής της 24ης Οκτωβρίου 2019 για την 
τροποποίηση των παραρτημάτων II και IV της οδηγίας 92/29/ΕΟΚ του Συμβουλίου όσον αφορά τις αμιγώς 
τεχνικές προσαρμογές». Σημειώνεται ότι η προθεσμία εναρμόνισης με την προαναφερθείσα Οδηγία παρήλθε 
στις 20 Νοεμβρίου 2021. 

  Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή η εκπρόσωπος του Υφυπουργείου 
Ναυτιλίας ανέφερε ότι η προαναφερθείσα Οδηγία περιλαμβάνει επικαιροποίηση των παραρτημάτων ΙΙ και IV 
παλαιότερης εν ισχύι Οδηγίας, τα οποία περιλαμβάνουν τον κατάλογο των αναγκαίων ιατρικών εφοδίων επί 
πλοίων και το γενικό πλαίσιο αναφορικά με τον έλεγχο και την καταγραφή τους, αντίστοιχα.  Συναφώς, όπως η 
ίδια ανέφερε, με τον προτεινόμενο νόμο επικαιροποιούνται τα αντίστοιχα παραρτήματα του βασικού νόμου.    

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν αγορεύσεις. 

 Και προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 11Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 14Α.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 16.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Παραρτήματος ΙΙ.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Υπέρ τριάντα τρεις, μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες Προδιαγραφές Ιατρικής 
Περίθαλψης στα Πλοία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο, αγαπητοί και αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα του συνόλου είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο.  Τριάντα ψήφοι υπέρ, μία εναντίον και ένας δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα.  Αναβάλλεται, λέει εδώ.  Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα αναβάλλεται. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Γιατί αναβάλλεται, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έτσι γράφει εδώ, κύριε.  Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα αναβάλλεται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη) 

 Εντάξει, έχετε ένσταση, δεν έχω οποιαδήποτε άλλη σημείωση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μα, πώς αναβλήθηκε;  Με ποια διαδικασία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε συντάσσω την ημερήσια διάταξη, για να απαντήσω! 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 

 
  Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

   Εναντίον: Ανεξάρτητος βουλευτής. 
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Κανονισμοί του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις ακόλουθες πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης: 

1. «Οδηγία (ΕΕ) 2020/2088 της Επιτροπής της 11ης Δεκεμβρίου 2020 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον 
αφορά την επισήμανση των αλλεργιογόνων ουσιών στα παιχνίδια». 

2. «Οδηγία (ΕΕ) 2020/2089 της Επιτροπής της 11ης Δεκεμβρίου 2020 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον 
αφορά την απαγόρευση των αλλεργιογόνων ουσιών στα παιχνίδια». 

3. «Οδηγία (ΕΕ) 2021/903 της Επιτροπής της 3ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά ειδικές οριακές τιμές για την ανιλίνη σε 
ορισμένα παιχνίδια». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Ονούφριος Κουλλά Πανίκος Λεωνίδου 

 Κώστας Κώστα Χρύσης Παντελίδης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου και 3 Νοεμβρίου 2022.  Στο 
πλαίσιο της πρώτης συνεδρίασης της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή του ίδιου 
υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. Η Υπηρεσία Υδρογονανθράκων του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, το Γενικό Χημείο του Κράτους, η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Καταναλωτών, η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, οι εργοδοτικές οργανώσεις 
ΚΕΒΕ και ΟΕΒ, η ΠΟΒΕΚ, το ΕΤΕΚ, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και ο Κυπριακός 
Οργανισμός Τυποποίησης, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής παρευρέθηκε επίσης το μέλος της κ. 
Νίκος Σύκας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 59 του 
περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των υφιστάμενων περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί η 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις ακόλουθες πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης: 

1. «Οδηγία (ΕΕ) 2020/2088 της Επιτροπής της 11ης Δεκεμβρίου 2020 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον 
αφορά την επισήμανση των αλλεργιογόνων ουσιών στα παιχνίδια». 

2. «Οδηγία (ΕΕ) 2020/2089 της Επιτροπής της 11ης Δεκεμβρίου 2020 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον 
αφορά την απαγόρευση των αλλεργιογόνων ουσιών στα παιχνίδια». 

3. «Οδηγία (ΕΕ) 2021/903 της Επιτροπής της 3ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά ειδικές οριακές τιμές για την ανιλίνη σε 
ορισμένα παιχνίδια».  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενοι κανονισμοί στοχεύουν 
στην περαιτέρω προστασία της υγείας των παιδιών. Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις προστίθενται 
συγκεκριμένες αλλεργιογόνες αρωματικές ουσίες και χημικές ουσίες στους πίνακες και στα προσαρτήματα του 
Παραρτήματος ΙΙ των υφιστάμενων κανονισμών, η προσθήκη των οποίων σε παιχνίδια είτε απαγορεύεται 
παντελώς είτε επιτρέπεται σε περιορισμένες όμως συγκεντρώσεις. 
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 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν έχουμε. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τους κανονισμούς, αγαπητοί συνάδελφοί. 

 Και το αποτέλεσμα, αγαπητέ Κώστα, είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα, υπέρ τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τα υπ’ αριθμόν 15 και 16 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022» και «Ο περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2022». 

Παρακαλώ να αναγνωστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του περί Αστυνομίας Νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα που αφορούν την ιδιωτική 
απασχόληση των μελών της Αστυνομίας Κύπρου και ειδικότερα την κατοχή μετοχών ή άλλου συμφέροντος σε 
οποιαδήποτε μη δημόσια εταιρεία ή συνεταιρισμό ή άλλη επιχείρηση ιδιωτικής φύσης, καθώς και τη συμμετοχή 
στα διοικητικά συμβούλια των εν λόγω ιδιωτικών εταιρειών. 

 Τροποποίηση του περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα που αφορούν την 
ιδιωτική απασχόληση των μελών της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου και ειδικότερα την κατοχή μετοχών ή 
άλλου συμφέροντος σε οποιαδήποτε μη δημόσια εταιρεία ή συνεταιρισμό ή άλλη επιχείρηση ιδιωτικής φύσης, 
καθώς και τη συμμετοχή στα διοικητικά συμβούλια των εν λόγω ιδιωτικών εταιρειών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τα 
νομοσχέδια «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022» και «Ο περί 

Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

Φωτεινή Τσιρίδου Πανίκος Λεωνίδου 

Νίκος Γεωργίου Σωτήρης Ιωάννου 

Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

Ανδρέας Πασιουρτίδης Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τα πιο πάνω 
νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Οκτωβρίου 2022.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου, του Συνδέσμου 
Αστυνομίας Κύπρου (ΣΑΚ) και του Κλάδου Αστυνομικού Σώματος ΙΣΟΤΗΤΑ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Γιώργος Κουκουμάς. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αστυνομίας Νόμου, ώστε να ρυθμιστούν 
θέματα που αφορούν την ιδιωτική απασχόληση των μελών της Αστυνομίας Κύπρου και ειδικότερα την κατοχή 
από αυτά μετοχών ή άλλου συμφέροντος σε οποιαδήποτε μη δημόσια εταιρεία ή συνεταιρισμό ή άλλη επιχείρηση 
ιδιωτικής φύσης, καθώς και τη συμμετοχή τους στα διοικητικά συμβούλια των εν λόγω ιδιωτικών εταιρειών. 
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 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Νόμου, ώστε 
να ρυθμιστούν θέματα που αφορούν την ιδιωτική απασχόληση των μελών της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
Κύπρου και ειδικότερα την κατοχή από αυτά μετοχών ή άλλου συμφέροντος σε οποιαδήποτε μη δημόσια εταιρεία 
ή συνεταιρισμό ή άλλη επιχείρηση ιδιωτικής φύσης, καθώς και τη συμμετοχή τους στα διοικητικά συμβούλια των 
εν λόγω ιδιωτικών εταιρειών. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις προβλέπουν ότι τα μέλη της Αστυνομίας και της Πυροσβεστικής, 
αντίστοιχα, δεν επιτρέπεται: 

1. να συμμετέχουν στη διοίκηση μη δημόσιας εταιρείας ή συνεταιρισμού ή άλλης επιχείρησης ιδιωτικής 
φύσης και να κατέχουν μετοχές ή άλλο συμφέρον σε αυτές, εφόσον δεν έχουν προηγουμένως εξασφαλίσει 
άδεια από τον Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, η οποία χορηγείται κατόπιν σύστασης του 
Αρχηγού της Αστυνομίας ή του Αρχιπύραρχου, ανάλογα με την περίπτωση, υπό την προϋπόθεση ότι η 
χορήγηση αυτής δεν είναι ασυμβίβαστη με την εκτέλεση των καθηκόντων τους ως μελών της Αστυνομίας 
και της Πυροσβεστικής, αντίστοιχα, 

2. να συμμετέχουν στη διοίκηση δημόσιας εταιρείας, 

3. να κατέχουν μετοχές σε δημόσια εταιρεία, οι οποίες να τους παρέχουν δικαίωμα για έλεγχο ή διοίκηση σε 
αυτή ή ο αριθμός των οποίων να υπερβαίνει το ποσοστό του μετοχικού κεφαλαίου που καθορίζει ο 
Υπουργός Οικονομικών, για ανάλογες περιπτώσεις, για τους δημόσιους υπαλλήλους της Δημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και των μελών της βουλευτών της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα και του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων σε νόμους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών 
των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του πρώτου νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος του πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ Κώστα. 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Και το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα.  Υπέρ τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο, συνάδελφοι. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο.  Υπέρ τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 16 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Και το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα.  Υπέρ τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο, συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο.  Υπέρ τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Προχωρούμε στα θέματα με τους αριθμούς 17 και 18, τα οποία τιτλοφορούνται «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2022» και «Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων Μελών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022», αντίστοιχα, και τα οποία έχουν κοινή έκθεση. 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αστυνομίας Νόμου, ώστε να καταστεί σαφέστερη 
και πιο αποτελεσματική η εφαρμογή της διαδικασίας προαγωγής των εξειδικευμένων μελών της Αστυνομίας στον 
βαθμό του Αστυνόμου Α΄. 

 Σκοπός των κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων Μελών) 
Κανονισμών, ώστε να ρυθμιστούν τα απαιτούμενα προσόντα και η διαδικασία προαγωγής των εξειδικευμένων 
μελών της Αστυνομίας στον βαθμό του Αστυνόμου Α΄. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2022» και τους κανονισμούς «Οι 

περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων Μελών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022» 

Παρόντες: 
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 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Φωτεινή Τσιρίδου Πανίκος Λεωνίδου 

 Νίκος Γεωργίου  Σωτήρης Ιωάννου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 
Οκτωβρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου, του Συνδέσμου Αστυνομίας 
Κύπρου (ΣΑΚ) και του Κλάδου Αστυνομικού Σώματος ΙΣΟΤΗΤΑ.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου και των κανονισμών παρευρέθηκε επίσης το 
μέλος της επιτροπής κ. Γιώργος Κουκουμάς. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αστυνομίας Νόμου, ώστε να καταστεί σαφέστερη 
και πιο αποτελεσματική η εφαρμογή της διαδικασίας προαγωγής των εξειδικευμένων μελών της Αστυνομίας στον 
βαθμό του Αστυνόμου Α΄.  

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις οι θέσεις προαγωγής των εξειδικευμένων μελών της 
Αστυνομίας Κύπρου στον βαθμό Αστυνόμου Α΄, οι οποίες προβλέπονται στον εκάστοτε εν ισχύι κρατικό 
προϋπολογισμό, θα δύναται να πληρωθούν μόνο από μέλος που ανήκει στην αντίστοιχη κατηγορία/ομάδα και 
υπηρετεί στον βαθμό Αστυνόμου Β΄. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 13 και 17Α του περί Αστυνομίας 
Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων Μελών) Κανονισμών, ώστε να 
ρυθμιστούν τα απαιτούμενα προσόντα και η διαδικασία προαγωγής των εξειδικευμένων μελών της Αστυνομίας 
στον βαθμό του Αστυνόμου Α΄. 

 Ειδικότερα, οι υπό αναφορά κανονισμοί περιλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

1. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οι υποψήφιοι για προαγωγή στον βαθμό Αστυνόμου Α΄ 
απαιτείται να είναι μέλη της αντίστοιχης κατηγορίας/ομάδας στην οποία αφορά η κενωθείσα θέση. 

2. Τροποποίηση της πρόνοιας που προβλέπει το απαιτούμενο χρονικό διάστημα υπηρεσίας στον βαθμό του 
Αστυνόμου Β΄ και της συνολικής υπηρεσίας που απαιτείται να κατέχει υποψήφιος για προαγωγή στον 
βαθμό του Αστυνόμου Α΄ από τρία (3) έτη και εννέα (9) έτη σε έξι (6) έτη και δώδεκα (12) έτη, αντίστοιχα.   

3. Τροποποίηση της πρόνοιας που προβλέπει τον τρόπο αξιολόγησης των υποψηφίων για προαγωγή στον 
βαθμό Αστυνόμου Α΄, ώστε η αξιολόγηση να διενεργείται μόνο με βάση τις γνώσεις και ικανότητές τους 
σε θέματα διεύθυνσης και διοίκησης, αντί να αξιολογούνται επιπρόσθετα με βάση τις γνώσεις τους σε 
θέματα συναφή με τα καθήκοντα της θέσης. 

4. Τροποποίηση της πρόνοιας που προβλέπει τη διαδικασία αξιολόγησης των εξειδικευμένων μελών της 
Αστυνομίας, ώστε αυτή να συνάδει με τη διαδικασία αξιολόγησης των υπόλοιπων μελών της που 
αξιολογούνται από τον άμεσα προϊστάμενό τους χωρίς κανένα διαχωρισμό ανάλογα με την κατηγορία 
στην οποία ανήκουν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, εισηγείται στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος 
της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου και των κανονισμών κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου σε νόμο, πρέπει να τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Δεν έχουμε. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα 1 και 2 συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα.  Είκοσι επτά υπέρ, δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, και να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα με την έγκριση των υπ’ αριθμόν 18 κανονισμών. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, και να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, οι υπ’ αριθμόν 18 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Και τώρα προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 20 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος για τη 
διαφύλαξη της μνήμης των ηρωομαρτύρων Τάσου Ισαάκ και Σολωμού πρωτομαρτύρων».  Κατατέθηκε από τον 
συνάδελφο κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πέστε μας, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

ανεξάρτητος βουλευτής. 

   Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

ανεξάρτητος βουλευτής. 

   Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχω καταθέσει ένα ψήφισμα.  Έγινε πρώτη συζήτηση στην επιτροπή Εξωτερικών και ξαφνικά 
ενημερώνομαι…  Δε θα είχα καν ενημερωθεί, αν κατά λάθος δε διάβαζα το ψήφισμα στο έδρανο.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Πραγματικά δηλαδή εκπλήττομαι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, σας παρακαλώ, θα πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αφήστε τον συνάδελφο να ολοκληρώσει, κύριοι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εκπλήττομαι με ποια δημοκρατική και νόμιμη βάση η ομάδα των αρχηγών και των εκπροσώπων πάνω 
εισέρχεται σε τέτοιου είδους τροποποιήσεις που δεν έχουν καμία βάση, καμία δικαιολογία.  Και αυτό είναι άκρως 
απαράδεκτο!  Δηλαδή θα περάσει αύριο, θα δημοσιευτεί αύριο ένα κείμενο που δεν έχει συζητηθεί πουθενά!  Και 
εκεί και όπου έχει συζητηθεί ήταν εντελώς διαφορετικό το πνεύμα.  Είναι απαράδεκτη αυτή η προσέγγιση και δεν 
μπορεί να επαναληφθεί!  Πραγματικά είναι απαράδεκτη και δεν μπορεί να επαναληφθεί!  Δεν μπορεί άλλο να 
κατατίθεται…  Απόλυτα σεβαστό το αποτέλεσμα του δημοκρατικού διαλόγου και προβληματισμού, αλλά αυτό να 
αποφεύγεται τζιαι να αγνοείται, να πηγαίνει πάνω στο κονκλάβιο και να έρχεται εδώ το κείμενο και με 
μπαμπεσιά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 …και με μπαμπεσιά να γίνεται ψήφισμα και να δημοσιεύεται ως νόμος αυτής της πολιτείας!  Είναι 
απαράδεκτο!  Είναι απαράδεκτο και ζητώ πραγματικά να μην επαναληφθεί τέτοιο πράγμα!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ζητάτε αναβολή, κύριε συνάδελφε, αντιλαμβάνομαι, έννεν; 

 Το λοιπόν, άρα αναβάλλεται το θέμα… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν και εφόσον τεθεί ενώπιον της ολομέλειας όπως έχει φύγει από την αρμόδια επιτροπή 
το ψήφισμα, ναι, να το ψηφίσομε, αλλιώτικα αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Το λοιπόν, ναι κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή, αν έσιει κάποιους που μας ακούουν και προφανώς δε γνωρίζουν τις διαδικασίες 
που ακολουθούμε και επειδή η παρέμβαση του κ. Χατζηγιάννη σε αυτό το ύφος και με αυτό το περιεχόμενο 
συνιστά μομφή και για την Πρόεδρο της Βουλής και για τη Σύσκεψη Αρχηγών, να θυμίσω ότι -προτού 
τροποποιήσουμε τον Κανονισμό της Βουλής τζιαι αλλάξουμε την πρακτική, έτσι με έναν τρόπο θεσμικά, εθιμικά 
περισσότερο, θα έλεγα- τα ψηφίσματα συζητούνταν πάντα στη Σύσκεψη Αρχηγών, ήταν δουλειά της σύσκεψης.  
Τζιαι, για να μεν κάμνουμε τούτη τη δουλειά εις τη σύσκεψη από την αρχή μέχρι το τέλος, είπαμε ότι έν’ καλά να 
παραπέμπονται στις επιτροπές, να τυγχάνουν μιας επεξεργασίας, πράγμα το οποίο επιμένουμε να γίνεται.  Έτσι 
έγινε και σ’ αυτή την περίπτωση.   

 Την περασμένη εβδομάδα είχαμε ένα πολύ σημαντικό ψήφισμα για τους αγνοούμενους.  Στη Σύσκεψη 
Αρχηγών κάμαμε τροποποιήσεις επωφελείς που ενίσχυσαν το ψήφισμα τζιαι τις φέραμε εδώ και δεν υπήρχε 
κανένα πρόβλημα τζιαι έτσι γίνεται πάντα.  Στη σύσκεψη μπορεί να υπάρξουν πρόσθετες αλλαγές, διότι 
εκπροσωπούνται όλα τα κόμματα με τους αρχηγούς τους ή τους εκπροσώπους τους.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριε Λουκαΐδη, μεν το εξηγείτε περαιτέρω… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτό έγινε και τωρά!  Έγινε μια τροποποίηση με τρεις λέξεις από το ΑΚΕΛ και υιοθετήθηκε πλειοψηφικά.  
Δεν ξέρω αν είναι αυτό που ενόχλησε, η αναφορά στην ΕΟΚΑ Β΄, διότι όντως ο Δημοκρατικός Συναγερμός και 
το ΕΛΑΜ διαφώνησαν.  Λοιπόν, τζιαι ακόμα δκυό αναφορές που προταθήκαν ̓ πού το ΕΛΑΜ με μια τροποποίηση 
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υιοθετηθήκαν ομόφωνα ουσιαστικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, ζητούν αναβολή, θα το δείτε μετά.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τούτη έν’ η αλλαγή που έγινε η σοβαρή.  Δεν ξέρω τι είδε μέσα στο κείμενο τζιαι περίπου παρουσιάζει το 
ο κ. Χατζηγιάννης ως… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν τον ρωτάτε τζιαι αρχίσει ν’ απαντά…  Ρωτάτε τον! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ας μας πει τι είδε τζιαι… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, εννά σου πει τώρα αμέσως! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, σιγά! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι, κύριε Τορναρίτη μου… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …με όλον τον σεβασμό… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη μου! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …ζητήσαμε αναβολή, να τεθεί σε ψηφοφορία το αίτημα για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη μου…   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχει Πρόεδρο το σώμα, κάτσε κάτω, σε παρακαλώ!  Ήρεμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Κύριε Τορναρίτη!  Γιατί;  Υπομονή! 

 Ζήτησε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος τον λόγο και θα τον πάρει και μετά 
ο κ. Μυλωνάς και, αν θέλει κάποιος άλλος να μιλήσει, πολύ ευχαρίστως!  Εδώ μιλούμε για το σπίτι της 
δημοκρατίας. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Θα μου επιτρέψετε να συμφωνήσω απόλυτα με αυτά που έχει πει ο συνάδελφος ο κ. Λουκαΐδης.  Καμία 
πρόθεση δεν υπήρχε κατά τη Σύσκεψη Αρχηγών ή Εκπροσώπων των Κομμάτων, δεν υπήρχε καμία απολύτως 
πρόθεση να προσβληθεί η πρωτοβουλία του συναδέλφου Κυριάκου Χατζηγιάννη. 

 Κυριάκο, ήσουν λίγο έντονος, με όλον τον σεβασμό.  Ξέρεις πόσο σε εκτιμούμε.  Η προσπάθεια ήταν να 
προχωρήσει, με βάση τη συνήθη πρακτική για τα ψηφίσματα σε παρόμοιες περιπτώσεις.  Δεν υπήρχε καμία 
πρόθεση από μέρους οποιουδήποτε να σε προσβάλει ή να παρέμβει στην πνευματική σου εργασία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς του Δημοκρατικού Κόμματος, από τη Λεμεσό. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν είναι θέμα να προσβάλεις κανέναν ή να σε προσβάλει.  Είναι θέμα αυτοσεβασμού!  Προφανώς η 
Σύσκεψη των Αρχηγών γίνεται, για να υποβοηθείται η ολομέλεια στις εργασίες της, αλλά δεν μπορεί να 
υποκαταστήσει κανένας, κανένας, την άποψη τη δική μου -να μιλήσω μόνο για τον εαυτόν μου- σε μια Σύσκεψη 
Αρχηγών.  Όταν είναι θέματα τα οποία έχουν σχέση με θέματα τα οποία αξιολογεί ο καθένας από μας, δεν μπορεί 
ο κ. Λουκαΐδης, υποθέτω, να είναι σίγουρος για τους άλλους δεκαπέντε βουλευτές του ΑΚΕΛ ή ο κ. Τορναρίτης 
για τους άλλους δεκαεπτά.  Διότι υπάρχουν θέματα τα οποία δεν έχουν σχέση με τη μάντρα, έχουν σχέση με τη 
δική μας άποψη.   

 Οπόταν, κύριε Πρόεδρε, επειδή είστε παλιός -και ο κ. Κυπριανού μπορεί να μας βοηθήσει- το ανώτατο 
όργανο αυτού του κοινοβουλίου, του κυπριακού, είναι η ολομέλεια του σώματος ή όχι;  Αυτό είναι το ερώτημα.  
Αν δεν είναι, και είναι η Σύσκεψη Αρχηγών, να την καταργήσουμε την Πέμπτη.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, συμφωνούμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Παύλο, είσαι και πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας, αυτά που είπες λαμβάνονται σοβαρά υπόψη.   

 Ζητήθηκε αναβολή, όπως είπε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ένα λεπτό, κύριοι συνάδελφοι. 

 Κύριε Λουκαΐδη, σας παρακαλώ!  Να παίρνετε τον λόγο. 

 Κύριε Τορναρίτη, ολοκληρώνουμε μαζί σας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Λοιπόν, η Σύσκεψη των Αρχηγών προφανώς δεν έχει τον τελευταίο λόγο, αλλά να σας υπενθυμίσω ότι 
εμείς όλοι εδώ πέρα αποφασίσαμε και την έχουμε θεσμοθετήσει.  Αυτό έν’ το πρώτο που θέλω να πω.  

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι και βεβαίως έχει δικαίωμα να φέρει πρόταση στην ολομέλεια και η 
ολομέλεια αποφασίζει.   

 Το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι ζητήθηκε αναβολή.  Όταν ζητείται αναβολή, δεν μπαίνουμε στην ουσία.  
Έγραψε ένα θέμα κάποιος συνάδελφος, θεωρεί, όταν το είδε μπροστά του, ότι οι προτάσεις που έγιναν δεν τον 
ικανοποιούν, να του δώσουμε την αναβολή να εξηγήσει τι θέλει να πει και, αν η πλειοψηφία το εγκρίνει, καλώς.  
Αν όχι, θα κερδίσει η πλειοψηφούσα ψήφος τη δεδομένη στιγμή.  Οπόταν, έχω την εντύπωση…  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα δοθεί αναβολή, αλλά χάριν τάξεως, από τη θέση του Προέδρου έχω την υποχρέωση να πω το εξής:  
Η Σύσκεψη των Αρχηγών ή Εκπροσώπων των Κομμάτων δεν είναι υπεράνω της ολομέλειας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Άρα, συμφωνείτε με αυτό που σας είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν μου επιτρέπετε, να ολοκληρώσω, ως Πρόεδρος. 

 Όταν ένας συνάδελφος υποβάλλει εισήγηση για ένα ψήφισμα και φέρει την υπογραφή του, την ώρα που 
το αλλάζετε, καθήκον είχατε να τον φωνάξετε να τον ρωτήσετε, πράμα το οποίο δεν έγινε.  Κακώς δεν έγινε, διότι 
δε μιλούμε ότι το έβαλε ένα κόμμα και εκπροσωπούνταν τα κόμματα και με διαβούλευση καταλήξατε.  Ο 
συνάδελφος ο Χατζηγιάννης ορθώς δυστρόπησε και με το δίκαιό του. 

 Τούτων λεχθέντων, συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.  

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοσχέδια και προτάσεις 
νόμου κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με τον σχετικό 
κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 
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(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.227-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

2.  Ο περί Προϋπολογισμού της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 
2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.228-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2023 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.229-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2022 Νόμος (Αρ. 2) του 
2022. 
(Αρ Φακ. 23.01.063.230-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας 
και Πολιτισμού 

5.  Ο περί Επιστημονικού και Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.231-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία 
του 2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.232-2022). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Συμβάσεων Πίστωσης για 
Καταναλωτές σε σχέση με Ακίνητα που 
προορίζονται για Κατοικία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.233-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου του 2023 Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.234-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης Νόμος 
(Αρ. 1) του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.235-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

10.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2023 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.236-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

11.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.237-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
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Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας 
του 2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.238-2022). 

Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.094-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

14.  Οι περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Φορολογικές Ατέλειες που 
Εφαρμόζονται στις Προσωρινές 
Εισαγωγές Ορισμένων Μεταφορικών 
Μέσων που Εισάγονται από άλλα Κράτη 
Μέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.063.095-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

15.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Πολεοδομικό Συμβούλιο) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.096-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Εσωτερικών 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Προγεννητικών και Νεογνικών 
Ανιχνευτικών Προγραμμάτων Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.194-2022). 

Φωτεινή Τσιρίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

2. Ο περί Επιστημονικού και Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.195-2022). 

Μαρίνο Μουσιούττα, εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

3. Ο περί Εγγραφής Ιατρών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.196-2022). 

Μαρίνο Μουσιούττα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας και Χαράλαμπο 
Θεοπέμπτου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη σταλθεί ηλεκτρονικά. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.094, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου   

 «Σε συνέχεια των σημερινών δηλώσεων του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην εκπομπή του 
ΡΙΚ “Πρώτη Ενημέρωση” αναφορικά με τον εντοπισμό 1 100 διαμενόντων στο Κέντρο Προσωρινής Φιλοξενίας 
“Πουρνάρα” θετικών στον ιό “HIV” και τη διάγνωση άλλων 800 με φυματίωση, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1. Πόσα άτομα που βρίσκονται σήμερα στο Κέντρο Προσωρινής Φιλοξενίας “Πουρνάρα” είναι θετικά στον ιό 
"HIV" και πόσα έχουν διαγνωστεί με φυματίωση;  

2. Ποια περίοδο αφορούν οι αριθμοί που αναφέρει ο Υπουργός Εσωτερικών;  

3. Πόσα από τα άτομα που έχουν εντοπιστεί θετικά στον ιό “HIV” ή έχουν διαγνωστεί με φυματίωση νόσησαν 
κατά τη διαμονή τους στο Κέντρο Προσωρινής Φιλοξενίας “Πουρνάρα”; 

 Παρακαλώ όπως μας κοινοποιηθεί κατάλογος που να περιλαμβάνει αναλυτικά πόσες περιπτώσεις 
εντοπίστηκαν θετικές στον ιό "HIV" ή διαγνώστηκαν με φυματίωση κατά την άφιξή τους στο “Πουρνάρα” και σε 
πόσες περιπτώσεις οι εξετάσεις τους ήταν αρνητικές και, όταν επανεξετάστηκαν, διαγνώστηκαν ως θετικές.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία, η στίξη και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2022 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Χατζηπαντέλα στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.266, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση αναφορικά με τη μη λειτουργία Ακτινοθεραπευτικού Τμήματος για 
καρκινοπαθείς στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και σας πληροφορώ ότι στο Επιχειρησιακό Πλάνο Δράσης 
που κατατέθηκε από το Ογκολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, κατά το τρέχον έτος, 
περιλαμβάνεται η αγορά εξοπλισμού για διεγχειρητική ακτινοθεραπεία. 

2. Συναφώς αναφέρεται ότι η δημιουργία ενός Ολοκληρωμένου Κέντρου Καρκίνου Κύπρου (Cyprus 
Comprehensive Cancer Center), που θα περιλαμβάνει όλο το φάσμα αντιμετώπισης του ασθενούς με καρκίνο, 
τη Χειρουργική Ογκολογία, την Ακτινοθεραπευτική Ογκολογία, την Παθολογική Ογκολογία, την Επεμβατική 
Ογκολογία, την Ανακουφιστική Φροντίδα και την Αποκατάσταση, παρέχοντας υψηλού επίπεδου υπηρεσίες, 
περιλαμβάνεται στις επιδιώξεις που καταγράφονται στην Εθνική Στρατηγική για την Αντιμετώπιση του Καρκίνου, 
η προώθησή του, εντούτοις, συναρτάται, με νομικά, οικονομικά και διάφορα άλλα κωλύματα. 

3. Σύμφωνα με την πληροφόρηση που λάβαμε από τον ΟΑΥ, ο αριθμός των ασθενών οι οποίοι έλαβαν 
υπηρεσίες ακτινοθεραπείας και χημειοθεραπείας (στα πλαίσια του ΓεΣΥ), για τα έτη 2021 και 2022 (μέχρι 
Αύγουστο 2022) είναι 3 657 και       6 348, αντίστοιχα, σημειώνοντας ότι ορισμένοι ασθενείς έχουν λάβει και τα 
δύο είδη θεραπείας. 

4. Επιπρόσθετα, κατά την ίδια περίοδο και πάλι στα πλαίσια του ΓεΣΥ, 3 110 καρκινοπαθείς έχουν 
χειρουργηθεί κατά το 2021 και 2 143 κατά το τρέχον έτος. 

5. Όσον αφορά το ετήσιο κόστος της Χημειοθεραπείας, αυτό ανήλθε κατά το 2021, σε €7.930.391 και σε 
€6.050.834 κατά το 2022 (μέχρι και τον Αύγουστο), ενώ για την ακτινοθεραπεία τα αντίστοιχα ποσά είναι 
€17.602.633 και €10.616.364, χωρίς να περιλαμβάνονται τα κόστη που αφορούν νοσηλεία καρκινοπαθών στα 
εκάστοτε ογκολογικά κέντρα/τμήματα για σκοπούς διαχείρισης ανεπιθύμητων παρενεργειών της θεραπείας ή 
συμπτωμάτων στα πλαίσια της νόσου, ή ακόμα η χορήγηση χημειοθεραπείας/ακτινοθεραπείας στα πλαίσια 
ενδονοσοκομειακής φροντίδας υγείας. 

6. Η δαπάνη για τα φάρμακα χημειοθεραπείας, κατά το 2022, (μέχρι και τον Αύγουστο), ανήλθε στο ποσό 
των €80.729.229. 

7. Τέλος, αναφέρεται ότι το κόστος ανά θεραπεία ασθενή, υπολογίζεται στα €7.716 όσον αφορά την 
ακτινοθεραπεία και στα €14.919 για τη χημειοθεραπεία. 

8. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2022 του Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.321, ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

«Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στις 27 Σεπτεμβρίου 2022 προκηρύχθηκε διαγωνισμός σε σχέση με το Έργο της αντικατάστασης της 
οροφής της αίθουσας πολλαπλών χρήσεων του Λυκείου Βεργίνας Λάρνακας.  Ως εκ τούτου τις επόμενες 
βδομάδες θα αρχίσει η υλοποίηση του Έργου το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί σε 3 μήνες. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2022 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.003, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2022, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρύση Παντελίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα σε ό,τι αφορά 
στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ): 

(α)  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του ΥΓΑΑΠ είναι ενήμερο σε σχέση με τα προβλήματα 
υδροδότησης που παρουσιάστηκαν στην Κοινότητα Αγίας Βαρβάρας της επαρχίας Λευκωσίας.  Ειδικότερα, 
παρατηρήθηκε σοβαρό πρόβλημα με την ύδρευση της περιοχής αυτοστέγασης, λόγω της ραγδαίας αύξησης των 
κατοίκων στην εν λόγω περιοχή, τα τελευταία δύο χρόνια. 

(β) Για παροχή άμεσης λύσης στο πρόβλημα αυτό, απαιτήθηκε η τοποθέτηση υπόγειου πλαστικού αγωγού, 
μήκους 1.700 μέτρων και διαμέτρου 160 χιλιοστών, για μεταφορά νερού στην περιοχή αυτοστέγασης από τον 
κεντρικό αγωγό που τροφοδοτεί την Κοινότητα, με κόστος δεκαπέντε χιλιάδες ευρώ.  Το ποσό αυτό 
παραχωρήθηκε στο Κοινοτικό Συμβούλιο για εκτέλεση των αναγκαίων εργασιών με ιδιώτη εργολάβο.  Σύμφωνα 
με την τελευταία ενημέρωση που έχει λάβει το ΤΑΥ, οι εργασίες έχουν ολοκληρωθεί και το πρόβλημα έχει 
επιλυθεί. 
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(γ)  Σε ό,τι αφορά τις πηγές υδροδότησης της Κοινότητας Αγίας Βαρβάρας, σημειώνεται ότι αυτές 
αποτελούνται από τον Αγωγό Διποτάμου - Λευκωσίας του ΤΑΥ, καθώς και από τις Κοινοτικές γεωτρήσεις 
υδατοπρομήθειας με αρ. 167/59 και 82/86.  Οι υδρευτικές ανάγκες της Κοινότητας ανέρχονται περίπου σε 700 
κυβικά μέτρα νερού ημερησίως, εκ των οποίων τα 600 κυβικά μέτρα παρέχονται από τον Αγωγό του ΤΑΥ και τα 
100 κυβικά μέτρα παρέχονται από τις Κοινοτικές γεωτρήσεις. 

(δ)  Τονίζεται ότι, ο έλεγχος της ποιότητας του παρεχόμενου νερού ύδρευσης στην Κοινότητα διενεργείται από 
τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, σύμφωνα με τους περί της Ποιότητας του Νερού 
Ανθρώπινης Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμους του 2001 έως 2018.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2022 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.047, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2022, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

2. Το ΥΕΕΒ αξιολογώντας τα ενώπιον του δεδομένα και μετά από σχετική γνωμοδότηση της Νομικής 
Υπηρεσίας, σας ενημερώνει ότι μέρος των αιτούμενων πληροφοριών εμπεριέχει ευαίσθητα δεδομένα η 
αποκάλυψη των οποίων παραβλάπτει ή δυνατό να παραβλάψει εμπορικό μυστικό ή εμπορικά συμφέροντα 
τρίτων προσώπων ή/και θα συνιστούσε παραβίαση όρου εμπιστευτικότητας και/ή εχεμύθειας και/ή του 
επαγγελματικού απορρήτου, καθώς και τις σχέσεις της Δημοκρατίας με άλλα κράτη αφού άπτονται, μεταξύ 
άλλων, του τομέα της ασφάλειας των εν λόγω κρατών. 

3. Συνεπώς, στα πλαίσια εφαρμογής της σχετικής κείμενης εθνικής νομοθεσίας και/ή ενωσιακού δικαίου, το 
ΥΕΕΒ παραθέτει τις ακόλουθες πληροφορίες σε απάντηση του σχετικού ερωτήματος της αξιότιμης κα. 
Βουλευτού: 

α.  Ο αριθμός των εταιρειών που ασχολούνται σήμερα με την παραγωγή/εξαγωγή ειδών κυβερνο-επιτήρησης 
στην Κύπρο είναι επτά (7).  Ο αριθμός που αναφέρεται στα μέσα ενημέρωσης για την ύπαρξη περίπου τριάντα 
(30) εταιρειών δεν αντιπροσωπεύει τις εταιρείες που παράγουν/εξάγουν είδη κυβερνο-επιτήρησης.  Ο αριθμός 
αυτός αντιστοιχεί με τις εταιρείες που έχουν λάβει μία ή περισσότερες άδειες εξαγωγής ειδών διπλής χρήσης στο 
παρελθόν, από τις οποίες τα είδη κυβερνο-επιτήρησης αποτελούν μόνο ένα μέρος. 

 Σημειώνεται ότι σήμερα δεν υπάρχουν στην Κύπρο εταιρείες που παράγουν/εξάγουν κακόβουλο 
λογισμικό (spyware), το οποίο κατατάσσεται στα είδη κυβερνο-επιτήρησης. 

β.  Ο αριθμός και η αξία των αδειών εξαγωγής ειδών κυβερνο-επιτήρησης που εκδόθηκαν ή απορρίφθηκαν 
κατά τα έτη 2019-2021 φαίνονται πιο κάτω: 

Έτος  2019 2020 2021 

 
Αξία  

€ εκ. 
Αριθμός 

Αξία  

€ εκ. 
Αριθμός 

Αξία  

€ εκ. 
Αριθμός 

Άδειες εξαγωγής 32.37 29 21.14 28 30.37 30 

Αρνήσεις για 

έκδοση 

άδειας 

εξαγωγής 

1.9 2 0 0 2.6 3 

.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2022 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.051, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι η Κυπριακή Δημοκρατία οφείλει να 
διατηρεί αποθέματα έκτακτης ανάγκης που αντιστοιχούν με 90 ημέρες καθαρών εισαγωγών πετρελαιοειδών στη 
Δημοκρατία, σύμφωνα με την Οδηγία 2009/119/ΕΚ σχετικά με υποχρέωση διατήρησης ενός ελάχιστου επιπέδου 
αποθεμάτων αργού πετρελαίου ή/και προϊόντων πετρελαίου από τα κράτη μέλη.  Υπεύθυνος για τη διατήρηση 
αποθεμάτων έκτακτης ανάγκης είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(ΚΟΔΑΠ), ο οποίος ιδρύθηκε με τους περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών Νόμους του 2003 έως 2020 
(Νόμος). 
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2. Ο ΚΟΔΑΠ δεν έχει ιδιόκτητους χώρους αποθήκευσης και ως εκ τούτου συνάπτει συμβάσεις διατήρησης 
αποθεμάτων που εγκρίνονται από τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και περιλαμβάνουν, 
μεταξύ άλλων, (1) τις ποσότητες και το είδος/ποιότητα των αποθεμάτων, (2) την ακριβή τοποθεσία των 
τερματικών αποθήκευσης, (3) τους όρους για πρόσβαση στις εγκαταστάσεις αποθήκευσης με σκοπό τον έλεγχο 
και (4) διασφαλίζει, ανά πάσα στιγμή, ότι τα αποθέματα έκτακτης ανάγκης που διατηρεί είναι διαθέσιμα και φυσικά 
προσβάσιμα, ώστε να μπορούν να διατεθούν στη Δημοκρατία σε περίπτωση σοβαρής διαταραχής στον 
εφοδιασμό της.  Οι προδιαγραφές των αποθεμάτων διασφαλίζονται μέσω των εν λόγω συμβάσεων που συνάπτει 
ο ΚΟΔΑΠ. 

3. Στα πιο πάνω πλαίσια και για σκοπούς της ενεργειακής μας ασφάλειας, ο ΚΟΔΑΠ το έτος 2022 διατηρεί 
αποθέματα πετρελαιοειδών 91 ημερών καθαρών εισαγωγών, σε τερματικά εταιρειών πετρελαιοειδών στην 
Κύπρο, στην Ελλάδα και στο Βέλγιο. Επιπρόσθετα από τα προαναφερθέντα αποθέματα, οι εταιρείες 
πετρελαιοειδών και η ΑΗΚ που είναι Μέλη του ΚΟΔΑΠ διατηρούν εμπορικά αποθέματα για σκοπούς κάλυψης 
της εγχώριας ζήτησης.  Σημειώνεται ότι τα αποθέματα του ΚΟΔΑΠ και των Μελών του στην Κύπρο είναι άμεσα 
διαθέσιμα σε περίπτωση σοβαρής διαταραχής, ενώ για τα αποθέματα που είναι αποθηκευμένα στο εξωτερικό 
υπάρχουν πρόνοιες και διαδικασίες που θα ακολουθηθούν με σκοπό την εντός συγκεκριμένων 
χρονοδιαγραμμάτων παράδοσή τους στη Δημοκρατία. 

4. Ο ΚΟΔΑΠ κατά την εκτέλεση των καθηκόντων και αρμοδιοτήτων του εποπτεύεται από τον Υπουργό 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, ο οποίος παρεμβαίνει σε περίπτωση που απαιτηθεί.  Λόγω της εισβολής 
της Ρωσίας στην Ουκρανία και της κατάστασης που έχει δημιουργηθεί, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τα κράτη 
μέλη παρακολουθούν τη διατήρηση αποθεμάτων και υπάρχει συνεχής συντονισμός και αλληλοενημέρωση.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα προχωρήσουμε σήμερα στη συζήτηση. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 17 Νοεμβρίου 2022, στις 4.00 το απόγευμα με ημερήσια διάταξη που θα σας αποσταλεί. 

 [Στις 15 Νοεμβρίου 2022 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της ένατης συνεδρίας της Δεύτερης Συνόδου 
της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί συνεδρία της ολομέλειας του σώματος την Πέμπτη, 17 Νοεμβρίου 
2022, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Στατιστικών των Συναλλαγών Αγαθών μεταξύ Κρατών 
Μελών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.149-2022). 

 2.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.058-2022). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.198-2022). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.193-2022). 

 5.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.224-2022). 

 6.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2022 Νόμος (Αρ. 1) του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.165-2022). 

 7.  Ο περί Κρατικής Φοιτητικής Μέριμνας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.148-2022). 

 8.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.067-2022). 

 9.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
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(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.029-2022). 

 10.  Ο περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.139-2022). 

 11.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2023 Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.208-2022). 

 12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα του 2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.223-2022). 

 13.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022.  
(Πρόταση νόμου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.165-2022). 

 14.  Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων Πληρωμών στις 
Εμπορικές Συναλλαγές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.157-2022). 

 15.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022.  
(Πρόταση νόμου του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.158-2022). 

 16.  Ο περί της Σεξουαλικής Διαπαιδαγώγησης και της Διαδικασίας 
Διακοπής Ανεπιθύμητης Κύησης Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.092-2019). 

 17.  Σχέδιο ψηφίσματος για τη διαφύλαξη της μνήμης των 
ηρωομαρτύρων Τάσου Ισαάκ και Σολωμού Σολωμού. 
(Κατατέθηκε από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου).  
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Αποσύρσεις 18.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Μάριου Μαυρίδη και Ονούφριου Κουλλά, 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.082-2019). 

 19.  Ο περί της Εναλλακτικής Επίλυσης Καταναλωτικών Διαφορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Μάριου Μαυρίδη και Ονούφριου Κουλλά, 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.083-2019). 

 20.  Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021.  
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.108-2021). 

 21.  Ο περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
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Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.109-2021). 

 22.  Ο περί Θεσμοθέτησης Μισθολογικής Οροφής Μισθωτών και 
Συνταξιούχων του Δημόσιου και Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα 
Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.111-2021). 

 23.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.112-2021). 

 24.  Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.113-2021). 

 25.  Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.114-2021). 

 26.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.115-2021). 

 27.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.116-2021). 

 28.  Ο περί Φορολογίας Ιπποδρομιακών Στοιχημάτων και Λαχείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.118-2021). 

 29.  Ο περί Επιβολής Περιοριστικών Μέτρων στις Συναλλαγές σε 
Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.119-2021). 

 30.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.121-2021). 

 31.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.122-2021). 

 32.  Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.125-2021). 
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 33.  Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου του κ. Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.126-2021). 

Προσθήκη  
 

34.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου των κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους της ΕΔΕΚ 
Σοσιαλιστικό Κόμμα και Νικόλα Παπαδόπουλου εκ μέρους του 
Δημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.212-2021). 

Απόσυρση και 
επανακατάθεση 

35.  Οι περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.062-2022). 

 36.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Διατήρηση Σκύλων 
για Ιδιωτικούς Μη Εμπορικούς Σκοπούς) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.065-2022). 

 37.  Οι περί της Αρχής Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.066-2022). 

 38.  Οι περί της Συλλογικής Διαχείρισης των Δικαιωμάτων Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων καθώς και για τη 
Χορήγηση Πολυεδαφικών Αδειών για Επιγραμμικές Χρήσεις 
Μουσικών Έργων (Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.067-2022). 

 39.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (Διορισμοί, 
Προαγωγές σε Θέση στην ΚΥΠ και Συναφή Θέματα) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.068-2022). 

 40.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (Πειθαρχικοί και 
Συναφή Θέματα) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.069-2022). 

 41.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (Χρόνος Εργασίας, 
Εργάσιμες Ώρες, Άδειες Ανάπαυσης, Άδειες Ασθενείας, Αργίες 
Μέλους που Κατέχει Θέση στην ΚΥΠ και Συναφή Θέματα) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.070-2022). 

 42.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (Απολαβές, 
Επιδόματα και άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των Μελών που 
κατέχουν θέση στην ΚΥΠ) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.071-2022). 

 43.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (Ιατρικές Εξετάσεις 
και Υπηρεσίες Φροντίδας Υγείας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.072-2022). 

 44.  Οι περί Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (Αξιολόγηση Μελών 
που κατέχουν θέση στην ΚΥΠ) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.073-2022). 

 45.  Οι περί Εγγραφής και Ρύθμισης των Υπηρεσιών Ορκωτού 
Μεταφραστή Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.075-2022). 

 46.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.076-2022). 

 47.  Οι περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.077-2022). 
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 48.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Επιστροφές Φόρου σε 
Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.078-2022). 

 49.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και 
Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.079-2022). 

 50.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής 
Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.080-2022). 

 51.  Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.046-2022). 

 52.  Οι περί Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Κυβερνητικό Υδατικό Έργο 
του Σταθμού Επεξεργασίας Οικιακών Βοθρολυμάτων, 
Βιομηχανικών Αποβλήτων, Περίσσειας Υγρής Λάσπης και 
Στραγγισμάτων στην Περιοχή Βατί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.031-2022). 

 53.  Οι περί Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Κυβερνητικό Υδατικό Έργο 
του Σταθμού Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και Βιομηχανικών 
Αποβλήτων στη Βαθειά Γωνιά) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.032-2022). 

 54.  Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.049-2022). 

 55.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία Σκύλων 
και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και Υποστατικά 
Προσωρινής Φύλαξης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.016-2022). 

 56.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.025-2022). 

 57.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Διοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.004-2022). 

 58.  Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Ιατρείων, Κλινικών και 
Νοσοκομείων (Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.005-2022). 

 59.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό 
Προσωπικό) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.006-2022). 

 60.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές Εξετάσεις και Ιατρική 
Περίθαλψη) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.061-2021). 

 61.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.052-2022). 

 62.  Οι περί Αναπαραγωγής των Ζώων (Καθορισμός Τελών) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.054-2022). 

 63.  Οι περί Αναπαραγωγής των Ζώων (Εμπόριο Ιπποειδών που 
Προορίζονται για Αγώνες και οι Όροι Συμμετοχής στους Αγώνες 
Αυτούς) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.055-2022). 
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 64.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.056-2022). 

 65.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας, Μέση Εκπαίδευση - Θέση Καθηγητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.057-2022). 

 66.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Εθνικό Πρόγραμμα Διευκολύνσεων 
Πολιτικής Αεροπορίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.055-2021). 

 67.  Οι περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής Ήχου και Τέλη) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.056-2021). 

 68.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 69.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

 70.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 71.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 72.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

 73.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 74.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων 
που προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 75.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις 
Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη Τελμάτων και περί Διασπώμενου με 
Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 76.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 77.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

 78.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 79.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 
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 80.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων 
και του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για 
Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 81.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Έλεγχος Υποστατικών και Λήψη Δραστικών Μέτρων) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

 82.  Οι περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.049-2020). 

 83.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.111-2020). 

 84.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.057-2020). 

 85.  Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.117-2020). 

 86.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση Αποβλήτων Φαρμακευτικών 
Προϊόντων Οικιακής Προέλευσης) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.005-2021). 

 87.  Οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης Δημοσίων Συμβάσεων και 
των Διαδικασιών Αποκλεισμού των Οικονομικών Φορέων από 
Διαδικασίες Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.013-2021). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις 
αυτών στην οικονομία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου Χρίστου, προέδρου 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 
(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022). 

 3. «Μεταναστευτικό: Οι διεθνείς υποχρεώσεις της Δημοκρατίας, η 
ευρωπαϊκή διάσταση και η διαχείριση του θέματος.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(22.9.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.002-2022). 

 4. Έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εσωτερικών, 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για το θέμα 
«Καταστροφικές πυρκαγιές στις επαρχίες Λεμεσού και 
Λάρνακας». 
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(Αρ. Φακ. 23.07.008.001, 23.07.009.001,23.07.018.001).] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.28 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Ορφανίδου Σάβια 

Δημητρίου Δημήτρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Κάρουλλας Γιώργος Σύκας Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Λουκαΐδης Γιώργος 

Δαμιανού Άριστος Νικολάου Μαρίνα 

Καυκαλιάς Αντρέας Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμάς Γιώργος Φακοντής Βαλεντίνος  

Κυπριανού Άντρος Χριστόφιας Χρίστος  

Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα 

Αποστόλου Ανδρέας Μυριάνθους Ηλίας 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 

Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος Τρυφωνίδης Αλέκος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Ανεξάρτητοι  
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Θεμιστοκλέους Ανδρέας  
 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ Σελ. 
1.  Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίας κ. Ζαχαρία Κουλία στον θάνατο του 

Αρχιεπισκόπου Χρυσοστόμου Β΄ και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του. 
315 

2.  Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίας:  

 α. στον θάνατο του πρώην βουλευτή Χριστόδουλου Ταραμουντά, 316 

 β. στην Παγκόσμια Ημέρα κατά του Φασισμού και του Αντισημιτισμού και 316 

 γ. στην Ημέρα Ανάμνησης των Θυμάτων των δύο Παγκόσμιων Πολέμων και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του Χριστόδουλου Ταραμουντά, των θυμάτων του 
πογκρόμ της 9ης Νοεμβρίου 1938 και των νεκρών των δύο Παγκόσμιων Πολέμων. 

316 

3.  Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίας στην Παγκόσμια Ημέρα Διαβήτη. 317 

4.  Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων:  

 α. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου στο Παγκόσμιο Φόρουμ για τη Δημοκρατία του 
Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο. 

317 

 β. Συμμετοχή της κ. Μαρίνας Νικολάου στο 2ο Φόρουμ Νεολαίας Κύπρου-Κίνας, που 
συνδιοργάνωσαν υβριδικά η πρεσβεία της Κίνας στην Κύπρο, η πρεσβεία της 
Κυπριακής Δημοκρατίας στο Πεκίνο, το Πανεπιστήμιο Κύπρου και τα Πανεπιστήμια 
Shihezi (Σιεζί) και UIBE (Ουιμπέ) της Κίνας. 

317 

5.  Εισήγηση του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου για επανακατάθεση και κήρυξη ως επείγουσας της 
αποσυρθείσας πρότασης νόμου «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2021», συζήτηση (Νικόλας Παπαδόπουλος, Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης, 
Μαρίνος Σιζόπουλος, Αβέρωφ Νεοφύτου, Λίνος Παπαγιάννης, Παύλος Μυλωνάς, 
Στέφανος Στεφάνου, Άριστος Δαμιανού, Χρίστος Χρίστου, Πανίκος Λεωνίδου) και απόφαση 
για μη κήρυξή της.  

317 

6.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας του Ιράκ αναφορικά με την Εξαίρεση 
της Απαίτησης Θεώρησης Εισόδου για Κατόχους Διπλωματικών και Υπηρεσιακών 
Διαβατηρίων (Κυρωτικός) Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο.  

326 

7.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά του 
Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος και Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο.  

328 

8.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πρωτοκόλλου της Σύμβασης περί Αδικημάτων και 
Ετέρων Πράξεων Τελούμενων επί Αεροσκαφών (Κυρωτικός) Νόμος του 2022» και ψήφισή 
του σε νόμο.  

329 

9.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης Σχετικά με τις Διεθνείς Εμπράγματες 
Ασφάλειες επί Κινητού Εξοπλισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο.  

331 

10.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης για τις Διεθνείς 
Εμπράγματες Ασφάλειες επί Κινητού Εξοπλισμού για θέματα που αφορούν ειδικά τον 
εξοπλισμό αεροσκαφών (Κυρωτικός) Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο.  

332 

11.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Αλέκος Τρυφωνίδης, Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Σωτήρης Ιωάννου, Στέφανος Στεφάνου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Σταύρος 
Παπαδούρης, Χρίστος Χρίστου, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Χρύσανθος Σαββίδης, Μάριος 
Καρογιάν, Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος Λουκαΐδης, Λίνος Παπαγιάννης, Αλεξάνδρα 
Ατταλίδου, Ηλίας Μυριάνθους, Ονούφριος Κουλλά, Ζαχαρίας Κουλίας, Αβέρωφ Νεοφύτου, 
Άντρος Κυπριανού) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 4).  

334 

12.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022», παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Λουκαΐδη και ψήφισή της σε νόμο. 

363 

13.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2022» και ψήφισή του σε νόμο.  

367 

14.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2022» και ψήφισή του σε νόμο.  

368 



 
 

409 
 

15.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2022» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022». 

370 

16.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, 
Παθόντες και άλλα Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», αγόρευση του κ. Νίκου 
Κέττηρου και ψήφισή της σε νόμο. 

372 

17.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2022», αγορεύσεις και συζήτηση (Πρόδρομος Αλαμπρίτης, Χρύσανθος 
Σαββίδης, Χρίστος Χριστοφίδης, Ηλίας Μυριάνθους, Ανδρέας Θεμιστοκλέους) και ψήφισή 
της σε νόμο (με αρ. 2). 

375 

18.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ελάχιστες Προδιαγραφές 
Ιατρικής Περίθαλψης στα Πλοία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

384 

19.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022» και έγκρισή τους. 

386 

20.  Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022» 
και «Ο περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022» και 
ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με αρ. 2. 

388 

21.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2022» 
και τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων Μελών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο με αρ.3 και 
έγκριση των κανονισμών. 

390 

22.  Αίτημα για αναβολή του θέματος «Σχέδιο ψηφίσματος για τη διαφύλαξη της μνήμης των 
ηρωομαρτύρων Τάσου Ισαάκ και Σολωμού Σολωμού» από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και 
αναβολή του έπειτα από συζήτηση [Γιώργος Λουκαίδης, Πανίκος Λεωνίδου, Παύλος 
Μυλωνάς, Νίκος Τορναρίτης, προεδρεύων (Ζαχαρίας Κουλίας)] 

392 

23.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 395 

24.  Ερώτηση βουλευτού:  

 - Περιπτώσεις με HIV και φυματίωση στο Κέντρο Προσωρινής  Φιλοξενίας 
«Πουρνάρα». 

397 

25.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 -  Θεραπείες καρκινοπαθών, κόστος για το κράτος και κόστος ανά θεραπεία ασθενή. 397 

 -  Κτιριακά προβλήματα του Λυκείου Βεργίνας και αντιμετώπισή τους. 398 

 -  Διακοπές στην παροχή νερού στην Αγία Βαρβάρα Λευκωσίας. 398 

 -  Αιτήσεις για άδειες εξαγωγής ειδών διπλής χρήσης όπλων και στρατιωτικού 
εξοπλισμού. 

399 

 -  Ερωτήματα για τα στρατηγικά αποθέματα καυσίμων της Κύπρου. 399 

26. Ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας. 400 

27. Παρουσίες βουλευτών και αντιπροσώπων θρησκευτικών ομάδων.  408 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


